GELDFABRIEK

DE

Franka Rolvink Couzy

met Illustraties van Joost Hölscher

GELDFABRIEK

DE

GELDFABRIEK

DE

Franka Rolvink Couzy

Tekeningen Joost Hölscher

Eerste druk november 2015

© Tekst: Franka Rolvink Couzy

© Illustraties: Joost Hölscher

Vormgeving: Joost Hölscher

Eindredactie: Marieke de Geus, Loes Randazzo

Correctie: Léon Blickman

Uitgever: David & Goliat

NUR 200

ISBN 978 94 615 0000 7

www.degeldfabriek.nl

Uit deze uitgave mag niets verveelvoudigd en/of openbaar worden gemaakt zonder

schriftelijke toestemming van Franka Rolvink Couzy/JoMo Media te Amsterdam.

Inhoud

DEEL ÉÉN

Plotseling rijk

De brief

Pippa had gelijk

Geluk is maar gewoon

De oplossing

Een held

Vreemde verzoeken

Gekke bekken

Tijd voor actie

Het einde

Soms verlies je

DEEL TWEE

Nieuwe baan

Spelen kost geld

Schuld bekennen

Bols politie

Jarig

Bezoek

Een goedmakertje

Pippa doet raar

Vreemd kantoor

8

11

16

20

28

32

35

42

45

48

52

Geheim document

Lege koelkast

Het is erger

Naar de politie

DEEL DRIE

Naar de krant

Levende bronnen

De De Boertjes

Papa doet mee

Vreemde bronnen

Bezoek

Opgepakt

60

63

70

73

76

78

82

84

87

De enige echte

Eindelijk vissen

NASCHRIFT

Beste lezers …

En toen was er schuld

Schuld slokt alles op

De muziek speelt door

Met grote dank aan …

92

97

102

108

112

117

123

127

131

135

138

140

145

150

151

155

156

159

DEEL ÉÉN

7

Plotseling rijk

Kasper lag op het schuine dak van het sluiswachtershuis. Daar lag hij,

sinds de dood van zijn moeder twee jaar en vijfentwintig dagen gele-

den, twee keer per dag: om twaalf uur en om zes uur. Dan kwam zijn

vader thuis. Vanaf het dak kon Kasper hem in de verte de dijk op zien

fietsen.

Met samengeknepen ogen keek hij of hij hem al aan zag komen. Je

kon de klok gelijkzetten op zijn vader. Altijd precies op tijd voor het

eten. Vijf voor twaalf … Dus nog even en dan …

Ineens werd hij geroepen. ‘Kas! Waar ben je?!’

Van schrik duikelde Kasper van het dak. Hij kon zich nog net aan de

dakgoot vastgrijpen en werkte zich naar de regenpijp toe. Toen hij die

eenmaal te pakken kreeg, gleed hij naar beneden en landde veilig op

de grond.

Hij gromde en zei boos: ‘Jeetje Pippa, waarom schreeuw je zo? Le-

vensgevaarlijk! Ik was bijna van het dak gedonderd!’

Van enig schuldgevoel was niets te zien, integendeel: zijn beste vrien-

din keek beledigd. ‘Nou ja zeg, ik ben gewoon ontzettend blij. Ik wil-

de je alleen maar vertellen dat we … RIJK zijn!’ eindigde ze jubelend.

Kasper kende Pippa al zijn hele leven. Af en toe kon ze best een beetje

overdrijven, maar zo bont als nu had ze het nog nooit gemaakt. Rijk?

Hoorde hij het goed? Had ze het over rijk zijn?

Kasper wist niet veel van geld en geldzaken, maar hij wist wel dat

haar ouders niet veel geld hadden.

‘Hoezo, rijk? Heeft je vader deze zomervakantie soms een baan ge-

vonden?’

‘Nee, dat niet. Maar mijn ouders hebben twee weken geleden een

financiële bijdrage gekregen. De woorden ‘financiële’ en ‘bijdrage’

rolden over haar tong, alsof ze een deftige dame was. ‘En nu krijg ik

een spelcomputer. Goed hè?’

8

Kasper snapte er niets van. Financiële bijdrage? Zomaar? Van wie?

‘Ik krijg een spelcomputer, YES!’ jubelde Pippa en ze sprong vrolijk op

en neer.

‘Ik ben zo blij, Kas. Wie weet wat ik allemaal nog meer krijg. Mis-

schien wel een …’

Maar Kasper luisterde niet meer naar Pippa. Vragen doken op in zijn

hoofd. Hadden ze misschien de loterij gewonnen? Of een erfenis ge-

kregen van een oom? Soms las je ook van die verhalen over mensen

die van adel bleken, maar Kasper geloofde niet dat Pippa van adel was.

‘Kas, luister je?’

‘Ja, ik luister. Wow, Pippa, geweldig! Maar hoe …?’

Pippa onderbrak hem. ‘Je kijkt alsof je net in een drol bent gestapt.

Geloof je me niet soms?’

‘Jawel, natuurlijk wel! Maar hoe kun je nu plotseling rijk zijn?’

‘Wat kan jou dat nu schelen?’ zei Pippa en ze rolde met haar ogen,

alsof hij iets ongelooflijk doms zei.

9

Hij vond het maar raar: ze hadden plotseling geld, maar ze wist niet

waar het vandaan kwam …

Of was hij jaloers? Hij had ook nog wel iets wat hij wilde kopen als hij

geld had … geld kreeg … zomaar …

Niet dat hij dat mocht. Zijn vader, die boekhouder was, gaf niet zo ge-

makkelijk geld uit. Die vond nieuwerwetse snufjes, zoals computers en

mobiele telefoons, overbodig. ‘Dat heb ik niet nodig,’ zei hij dan stellig

als Kasper erover begon. Nee, daaraan gaf hij zijn geld niet uit! Was

dat ouderwets? Zijn vader noemde het principieel. Kasper wist hoe

vader erover dacht en had zich erbij neergelegd, althans meestal …

In dit geval leek het hem beter deze situatie door journalistenogen te

bekijken. Onafhankelijk, zonder emoties, want journalisten lieten zich

niet meeslepen, ook niet door jaloezie. Zo’n journalist, dat wilde Kas-

per later ook worden. Dus vroeg hij:

‘Ja hoor, wat ga je dan vertellen als je geïnterviewd wordt door de

krant? Die wil vast ook weten hoe je zomaar rijk kunt worden, wed-

den? Wat ga je dan zeggen?’

Pippa zette haar armen uitdagend in haar zij. ‘O, meneer de journa-

list, als je dat zó graag wilt weten, ga je het toch lekker uitzoeken!

Dan ga ik ondertussen met mijn spelcomputer spelen!’ Pippa hield

een denkbeeldige controller in haar hand. ‘Ik vind wel iemand anders

om tegen te spelen!’

Het zou nog niet meevallen om een vriend te vinden, dacht Kasper.

Zij waren beste vrienden. Met anderen gingen ze eigenlijk niet om.

Tot nu toe was dat ook niet nodig geweest.

Hij gaf het op en zuchtte: ‘Ik ben echt blij voor je, heus, te gek!’

‘Mooi!’ zei Pippa.

‘Wanneer krijg je je spelcomputer?’

‘Straks. Jammer dat we morgen al weer naar school moeten. Nu heb

ik alleen vanmiddag om lekker te gamen.’

Op dat moment kwam Kaspers vader over de dijk aan fietsen.

10

De brief

Kasper en zijn vader zaten te lunchen toen ze de brievenbus hoorden

klepperen. Wat zou dat zijn? dacht Kasper. Zo veel post kregen ze

niet meer, nu bijna iedereen een computer en e-mail had. Behalve na

de dood van zijn moeder, toen hadden ze heel veel kaarten gekregen

van mensen die aan hen dachten. Vooral mensen voor wie zijn vader

de geldzaken regelde. Dat was zijn werk. Hij hielp als boekhouder

mensen niet meer geld uit te laten geven dan ze hadden.

Zijn vader verwachtte blijkbaar geen post, want hij bromde: ‘Vast

reclame, terwijl ik toch een sticker op de brievenbus heb geplakt met

“geen ongeadresseerde post”.’

Kasper vertelde zijn vader over Pippa.

‘Ik gun het haar van harte,’ zei zijn vader, ‘maar het klinkt als een

sprookje, en sprookjes bestaan niet. Misschien heeft ze het verkeerd

begrepen en heeft haar vader iets gewonnen. Daarom krijgt ze een

cadeautje … Rijk word je niet zomaar.’

Kasper at zijn boterham op. Hij was toch wel nieuwsgierig naar wat

er op de deurmat lag …

‘Ik ga kijken wat er op de deurmat ligt,’ zei hij. Zijn vader haalde zijn

schouders op.

Op de mat lag een witte envelop met een rode stempel. Kasper raap-

te hem op en las voor wat op de voorkant stond: ‘Aan Gilles de Egel.’

‘Voor mij?’ riep zijn vader vanuit de eetkamer.

‘Ja, misschien is het wel een liefdesbrief!’ zei Kasper plagend.

Terug in de keuken zag hij de blik van zijn vader. Die blik zei genoeg.

Hij begreep dat hij beter geen grapje over een liefdesbrief had kun-

nen maken. Zijn vader zou nooit met een ander… Stom, dat wist Kas-

per natuurlijk ook wel. Het schoot er zomaar uit.

‘Maak nou maar open,’ zei Kasper vlug en hij gaf de brief aan zijn

vader.

11

12

Stiekem hoopte hij dat het alsnog reclame zou zijn. Brieven konden

goed nieuws brengen, maar ook slecht. En in slecht nieuws had hij

geen trek. Alles moest blijven zoals het was. Het was goed zo. Ze

hadden elkaar en het sluiswachtershuis.

Zijn vader keek naar de brief. ‘Ja, je hebt gelijk. Hij is voor mij … , of

zouden er nog meer Gillissen de Egel rondlopen?’

‘Maak nou maar open!’

Zijn vader pakte de briefopener en ritste de envelop open. ‘Het is een

brief van de burgemeester.’

Hij haalde de brief eruit en begon te lezen, terwijl hij zijn vingers door

zijn haar haalde.

‘De burgemeester! Wat staat erin, pap? Ben je weer genomineerd

voor Dammeraar van het Jaar?’

Zijn vader reageerde niet.

‘Pa-ap? Vertel!’

Zijn vader keek hem aan. Zijn haar stond alle kanten op.

O, o, dacht Kasper, dat haar ken ik. Zo had zijn vader er twee jaar en

vijfentwintig dagen geleden ook uitgezien.

Die schraapte zijn keel.

‘Luister Kas, je weet dat ik een bijzonder bedrijf heb. Een bedrijf waar

mensen terechtkunnen die hulp nodig hebben bij hun geldzaken…

Om dat te kunnen doen krijg ik geld van de gemeente, want mensen

met geldzorgen kunnen mij natuurlijk niet betalen. En nu staat er in

deze brief dat de burgemeester heeft besloten mij dat geld niet meer

te geven. Hij kent deze subsidie, zo heet dat, liever toe aan De Geld-

fabriek. Volgens hem helpt De Geldfabriek veel meer mensen en ze

doet het nog beter ook. De Geldfabriek gééft zelfs geld aan mensen.

Ik begrijp er helemaal niets van, maar de burgemeester gelooft er

kennelijk in. En nu ben ik mijn subsidie kwijt.’

Kasper slikte. Hij zag aan het gezicht van zijn vader dat dit geen goed

nieuws was.

13

‘Nog een beetje melk?’ vroeg zijn vader en hij schonk zonder

Kaspers antwoord af te wachten zijn beker vol. Overvol. De melk

stroomde over.

Kasper keek hem vragend aan.

‘Slecht nieuws,’ zuchtte zijn vader. ‘Zonder subsidie kan ik al die men-

sen niet meer helpen.’

O nee, dacht Kasper.

‘Heb je dan geen werk meer?’ vroeg hij aarzelend.

Papa trok zijn schouders op. ‘Zonder subsidie kan ik mijn bedrijf wel

sluiten.’

Kasper dacht aan zijn spaargeld. Hij spaarde voor een dictafoon. Iede-

re journalist had er een om notities of gesprekken op te nemen. Zijn

vader had hem voorgerekend hoelang hij nog moest sparen. Maar

misschien had die dat geld nu wel zelf nodig.

‘Papa, als je mijn spaargeld nodig hebt ….’ Of, bedacht Kasper zich

… Pippa! ‘Ik weet het. We kunnen Pippa en haar ouders vragen of ze

je kunnen helpen. Jij hebt hen toch ook geholpen? We kunnen vra-

gen of …’

‘Als dat verhaal waar is. Nee, je weet, dat is tegen mijn principe.’

Weer dat woord!

‘Ik vraag niemand om geld, we redden ons heus wel!’

‘Maar je zegt net dat je zonder dat geld moet stoppen. Als je met

hulp van Pippa’s ouders weer andere mensen kunt helpen, dan zeg-

gen ze vast geen “nee”.’

Hoewel Kasper zelf ook moeite had het verhaal van Pippa te geloven,

kon hij er nu slecht tegen dat zijn vader zo zuur reageerde. Hij had

gehoopt dat die zou zeggen: ‘Wat een goed idee!’

Maar dat deed zijn vader niet. Hij stak alleen zijn vingers weer in zijn

haar.

Kasper wist niet meer wat hij moest zeggen. Pippa vertelde hem dat

haar ouders geld hadden gekregen, en nu moest hij haar vertellen dat

14

zijn vader zijn subsidie was kwijtgeraakt. En dat alles op dezelfde dag.

Kon dat nog toeval zijn? Wie wist de antwoorden op zijn vragen?

Morgen zou hij naar Pippa gaan, of papa het nou wilde of niet.

15

Pippa had gelijk

Kasper was al twee weken niet bij Pippa geweest, maar toen hij de

volgende dag bij haar thuis kwam, herkende hij de kamer bijna niet.

‘Pippa!’

‘Hie-ier.’

Pippa hing onderuitgezakt op een spiksplinternieuwe bank.

Vóór de vakantie had er nog een oude doorgezakte bank gestaan,

waarvan de onderkant loszat.

‘Jullie hebben een nieuwe bank en een nieuwe tv! Wow!’

‘Hé Kas. Effe wachten … Tis bijna afgelopen.’

Kasper zuchtte eens diep. ‘Ja hoor,’ zei hij, ‘ik wacht wel.’

Hij had hard gefietst, het zweet droop van zijn voorhoofd. Hij was

direct na het ontbijt de dijk af gefietst, want hij wilde zijn beste vrien-

din het slechte nieuws over het bedrijf van zijn vader zo snel mogelijk

vertellen. In ieder geval voordat ze naar school moesten.

Hij dacht aan de afgelopen nacht. Hij had maar liggen draaien en

woelen, en toen hij uiteindelijk in slaap was gevallen, had hij heel

vreemd gedroomd. Hij kon zich de droom niet goed herinneren, alleen

wat flarden. Iets met daklozen en Pippa die ook in het park sliep …

Gelukkig was het maar een droom geweest. Pippa was niet dakloos,

integendeel. Haar ouders waren, zo te zien, écht rijk geworden. Mis-

schien konden ze zijn vader dan toch een klein beetje helpen, al wist hij

dat die dat nooit zou vragen. ‘Tegen mijn principe’ noemde hij dat dus.

‘Zo, dat was vet spannend, Kas. Maar eh, vertel eens, wat vind je van

onze nieuwe tv?’

Kasper veegde met de rug van zijn hand een natte lok van zijn voor-

hoofd.

‘Tja …’

‘Kas, wat ben je stil. Normaal wil je altijd alles weten. Vraag hier,

16

vraag daar, soms word ik er kierewiet van. Maar nu vraag je niets.

Wacht, ik weet het al, je bent onder de indruk. Dat is het! ’

Ze keek Kasper aan met een glimlach, een ik-weet-dat-ik-gelijk-heb-

glimlach.

Kasper wist niet echt wat hij moest zeggen.

‘Kijk,’ zei Pippa en ze klapte in haar handen. Daarop sprong de tv uit.

‘Te gek,’ zei Kasper.

‘Kijk,’ ging Pippa verder, ‘ik heb ook nieuwe sneakers.’

Kasper keek naar een paar spierwitte gympen met gouden studs.

Vreemd, hij wist helemaal niet dat ze graag zulke sneakers wilde heb-

ben. Dit was … zo totaal … niet Pippa.

‘Mooi,’ zei hij maar. ‘En de nieuwe bank is ook mooi.’

‘Die oude bank kon gewoon niet meer. Zwerver gebruikte hem al een

tijdje als krabpaal. Die was hard aan vervanging toe, hoor!’ Ze knip-

oogde.

Kasper wist nog goed hoe blij Pippa was toen die oude bank een

paar maanden geleden door een buurman en haar vader werd bin-

nengedragen. Derdehands, maar nog goed voor jaren, had ze ge-

zegd. Haar ouders én zij dachten daar nu blijkbaar anders over.

‘Kom, we moeten gaan, anders komen we te laat op school,’ zei Pip-

pa en ze liep naar de achtertuin.

‘Pippa, ik moet je iets vragen,’ zei Kasper, maar ze hoorde hem niet.

Buiten stapte hij op zijn fiets en wachtte op Pippa.

‘Ik heb ook een nieuwe fie-ie-iets,’ hoorde hij ineens achter zich.

‘Ook gisteren gekregen!’

Hield het dan nooit op met die nieuwe spullen? Kasper draaide zich om

en zag Pippa op een nieuwe mountainbike zitten. Nieuwe sneakers,

nieuwe fiets, hij herkende zijn vriendin bijna niet. Ze was altijd trots ge-

weest op haar oude rammelkast. Hoe vaak had ze hem wel niet verteld

dat ze die van haar tante had gekregen, haar lievelingstante!

Samen fietsten ze weg.

17

‘Waarom wilde je ook een andere fiets?’ vroeg Kasper.

‘Toen ik gisteren thuiskwam, nadat ik bij jou was geweest, stond deze

in de tuin. Mijn vader zei dat het tijd werd voor een degelijke fiets.

”Weg met dat oude barrel,” zei hij. Ach, geld genoeg …’

‘Weet je nu al waar dat geld vandaan komt?’

Pippa keek Kasper aan.

‘Nee, hoe moet ik dat nu weten? Er kwam een man bij ons thuis, en

een vrouw met rood haar. Superaardig waren ze. Toen ze weg waren

zei mijn vader opeens dat ik een spelcomputer zou krijgen. En giste-

ren dus ook nog een nieuwe fiets!’

‘En dan hebben we het nog niet eens over alle nieuwe spullen in de

woonkamer,’ zei Kasper. ‘Je ouders hebben volgens mij mijn vaders

hulp niet meer nodig.’

‘Uuh, nee, zou best kunnen,’ grinnikte Pippa. ‘Heeft je vader tijd om

lekker te chillen. Kom, we gaan.’

Die opmerking was voor Kasper de druppel. Hij prikte met zijn vinger

in zijn borst ... ‘Ik heb vannacht akelig gedroomd, omdat ik me zor-

gen maakte over jou.’ Bij het woord ‘jou’ wees hij naar Pippa. ‘En nu

denk jij,’ weer die vinger, ‘alleen maar aan jezelf, aan je geld, aan je

nieuwe fiets, aan je nieuwe gympen.’

‘Nou zeg, rustig maar,’ zei Pippa zachtjes. Ze keek teleurgesteld. ‘Ik

kon toch ook niet weten dat je je dit zo zou aantrekken? Jij geeft

nooit zo om geld. Maar ik snap best dat je jaloers bent, hoor. Ik zou

ook vet jaloers zijn.’

‘Ik ben niet jaloers!’ schreeuwde Kasper.

Nu bleef Pippa eindelijk stil.

‘Mijn vader heeft slecht nieuws gehad. De burgemeester wil zijn

bedrijf niet meer helpen. Het geld, de subsidie, dat hij eerst aan mijn

vader gaf, gaat nu naar De Geldfabriek. Hij kreeg gisteren een brief

van de burgemeester. Dat is niet niks, misschien gaat zijn bedrijf wel

failliet. Dan heeft hij geen werk meer.’

18

‘De Geldfabriek! Dat is het, Kas. Daar waren die man en die vrouw

van! De Geldfabriek heeft mijn ouders geld gegeven. Die is echt su-

per. Dat heeft onze burgemeester goed gezien.’

Kasper zuchtte. Kon Pippa niet één keertje aan hem en zijn vader

denken? Tegelijkertijd vroeg hij zich af hoe De Geldfabriek zomaar

geld kon uitdelen? Dat deed toch niemand?

‘Als het misgaat, denk je dat jouw ouders mijn vader dan misschien

kunnen helpen?’

Pippa keek Kasper aan. ‘Weet ik veel,’ zei ze. En ze mompelde toen:

‘We willen zelf ook nog heel veel kopen.’

‘En ik dan?!’ riep Kasper. ‘We zijn toch vrienden, en vrienden helpen

elkaar toch?’ Hij gooide zijn handen in de lucht. Hij moest aan zijn va-

der denken. Misschien was dit wel waarom zijn vader anderen nooit

om geld vroeg … Argh.

‘Chill maar, Kas. Ik ga het vragen, oké?’

Kasper knikte.

‘Kom, we gaan. Als we te laat komen, moeten we meteen op de eer-

ste schooldag nablijven. Je kent Donker. Daar heb ik echt geen zin in.

Mijn moeder heeft vanmiddag nog een verrassing voor me, zei ze.’

19

Geluk is maar gewoon

Het was de eerste schooldag na de zomervakantie, maar Kasper had

nu al geen zin meer in school.

Nu Pippa nieuwe gympen en een nieuwe fiets had, die kennelijk alle-

bei van het goede merk waren, hoorde ze er opeens helemaal bij.

‘Kom je bij ons staan, Pippa?’

‘Mag ik een keertje op je fiets, Pippa?’

Zo ging het de hele dag door. Pippa had nog nooit zo veel vriendinnen

gehad. Normaal had ze met hém grappen gemaakt over klasgenootjes

die zo op merken kickten. Nu vond ze iedereen opeens zóóó leuk.

‘Wat kan die Ester slijmen zeg!’ probeerde Kasper nog. ‘Ik zou maar

een agenda kopen, want ze willen allemaal met je afspreken.’ Hij

lachte er extra hard bij, in de hoop dat Pippa ook moest lachen, maar

er kon geen lachje af.

Het leek wel alsof iedereen besmet was. Zelfs juf Donker deed poeslief

tegen Pippa. Dat deed ze voor de vakantie écht niet. Pippa kreeg - op

Bas Knol na - de meeste straf.

De opdracht was: maak een werkstuk over een held, bijvoorbeeld

een uit de Oudheid, een volksheld of een plaatselijke held. En wat zei

Donker?

‘Wat een goed idee, Pippeke, om meneer Bol van De Geldfabriek te

kiezen voor je werkstuk over helden. Mensen die andere mensen hel-

pen … daar hebben we er veel te weinig van.’

Dat was voor het eerst dat Kasper de juf zoiets hoorde zeggen.

Over zijn vader had ze zoiets nog nooit gezegd. Zijn vader, die al

drie jaar Dammeraar van het Jaar was geweest en al tig jaar men-

sen hielp.

Toen de juf vroeg over wie de anderen hun werkstuk wilden maken,

waren er nog vijf kinderen die het over meneer Bol wilden hebben:

meneer Bol dus, van de Geldfabriek.

20

Na de les fietste Kasper zo snel als hij kon naar huis.

Hij klom op het dak van het sluiswachtershuis en keek op zijn horlo-

ge. Drie minuten voor zes. Zijn vader kon elk moment komen. Nog

even en dan kon hij hem het hele verhaal vertellen.

Ah, daar was hij al. Kasper herkende zijn vader van een afstand aan

zijn manier van fietsen: hoofd en schouders naar voren en hard door-

trappen, alsof hij een wedstrijd fietste.

Kasper zakte voorzichtig door zijn knieën, greep de doorgezakte

dakgoot vast en liet zich naar beneden glijden. Hij hoorde zijn vaders

remmen piepen.

‘Pippa heeft gelijk,’ gooide Kasper er meteen uit.

‘Ook goedenavond! Ben je blij me te zien?’ Zijn vader stapte af.

‘Ja, nou, ik bedoel ...’

21

‘Goed zo.’ Zijn vader zette zijn fiets tegen het huisje en liep naar bin-

nen. ‘Dan ga ik nu de lekkerste pasta met tomatensaus voor je maken

die je ooit hebt gegeten.’

‘Pippa is echt plotseling rijk,’ riep Kasper. Waarom luisterde zijn vader

niet? ‘En ze gaat ons misschien helpen.’ Dat laatste geloofde hij in-

middels zelf al niet meer. Maar hij hoopte zijn vaders aandacht ermee

te trekken.

‘Op de bank praten we verder.’

Kasper gromde. Pippa was in één dag veranderd, maar zijn vader en

veranderen … , dat was ondenkbaar. Die had voor alles een vaste

routine. Zo aten ze nu al sinds de dood van zijn moeder het laatste

eetschema van de week dat zij op de koelkast had gehangen. Vroe-

ger, met mama, werd er ook wel eens wat gewisseld, maar zijn vader

hield niet van wisselen. Het was dinsdag, en op dinsdag was het

pasta-met-tomatensausdag. Dat haalde vader van het schema dat in

moeders handschrift nog altijd op de koelkast hing.

Maandag: tosti’s met sla

Dinsdag: pasta met tomatensaus-

Woensdag: aardappelen met spinazie en kip

Donderdag: sperziebonen met rijst en gehaktballen

Vrijdag: Restje kip van woensdag met gebakken aardappelen en komkommer

Zaterdag: soep met brood

Zondag: zelf gevangen vis of pizza

Ook werd er bij zijn vader dus eerst gekookt en dan werd de dag

besproken …

Kasper tikte ongeduldig met zijn vingers op de tafel, terwijl zijn vader

aan het koken was. Die had zijn eten nog niet opgeschept of hij griste

het bord al van het aanrecht en liep met grote stappen de woonka-

mer in.

22

Daar plofte hij op de bank neer. Het kleed dat een gat moest verber-

gen, gleed een stuk naar beneden. Voor het eerst viel hem op hoe

vaal het was … en wat voor een bakbeest hun tv was. Veel te zwaar

om aan de muur te hangen! Kasper stond op om de tv aan te zetten.

De afstandsbediening was al zeker een jaar kapot. Hij had dat nooit

erg gevonden, maar na wat hij vandaag bij Pippa had gezien stoorde

het hem opeens enorm.

Papa kwam naast hem zitten. Nu zou hij naar de dag vragen, wist

Kasper. Zo ging het altijd. Zijn vader vond het belangrijk dat ze be-

spraken wat ze die dag hadden gedaan. Ook als Kasper even geen

zin had om iets te vertellen.

‘Heb je een leuke dag gehad?’

‘Niet echt,’ antwoordde Kasper.

‘Is dat omdat Pippa rijk is?’

Kasper vertelde over Pippa en over de kinderen in de klas die al haar

aandacht opeisten. ‘En we moeten een werkstuk maken over een

held, een plaatselijke held. Zes kinderen hebben die meneer Bol van

De Geldfabriek gekozen, Pippa ook. Dat doen ze natuurlijk omdat

hun ouders geld van hem hebben gekregen.’

Zijn vader zuchtte. ‘Ja, ik heb het ook gehoord. Iedereen in de stad

praat erover.’

Kasper keek zijn vader aan en zag zijn bezorgde blik.

‘Ik ben bang dat dit niet lang goed gaat,’ zei zijn vader.

‘Hoezo, niet lang goed gaat?’

‘Zolang meneer Bol geld blijft geven, voelen ze zich rijk. Maar er komt

natuurlijk een moment waarop het geld terugbetaald moet worden.

Dan is het feest voorbij.’

‘Hoezo? Moeten ze het geld teruggeven dan? Waarom?’ Daarover

had Pippa het helemaal niet gehad.

‘Ah, wacht even, het nieuws begint.’

Het deuntje van het Dammer Nieuws galmde door de kamer. Ook zo-

23

iets wat elke avond terugkwam: het nieuws kijken tijdens het eten. Ko-

ken-praatje-nieuws kijken. En tijdens het nieuws werd er niet gepraat.

‘Goedenavond dames en heren. Welkom bij het Dammer Nieuws,’ zei

de nieuwslezer. ‘Mijn naam is Gerben de Zwaan.’

Er volgde een gong.

Gerben begon te lezen.

‘De filantroop Titus Bol is genomineerd voor Dammeraar van het Jaar.

Nog nooit heeft iemand die zo kort in Dammer woont en werkt, zo

veel stemmen gekregen van de Dammeraars.’

Weer die meneer Bol! Ging hij nu ook zijn vaders eretitel inpikken?

Nee toch?

‘Dat heeft de burgemeester van Dammer vanmiddag op een feest in

het Dammer Kwartier bekendgemaakt.’

Kasper keek naar zijn vader.

‘Meneer Bol helpt met zijn Geldfabriek veel mensen. Mensen met

geldproblemen. Binnen korte tijd is hij zelfs populairder geworden

dan de popgroep de Dammer Rammers. Dammer prijst zich gelukkig

met de komst van de heer Bol. En dat is precies wat de burgemeester

wil zeggen met deze nominatie. U ziet een reportage van Klaartje

Zuurbier.’

‘Moest jij niet naar dat feest, papa?’

Kasper rekende niet eens op een antwoord. Hij wist dat zijn vader

niet van feestjes hield. Maar dit was wel een bijzonder moment. Bol

ging er met zíjn eretitel vandoor.

Een man met rode appelwangen verscheen in beeld. De weinige ha-

ren die hij nog had, leken op zijn schedel te zijn vastgeplakt.

‘Van harte gefeliciteerd met uw nominatie, meneer Bol,’ klonk een

vrouwenstem. Bol glimlachte.

‘Wat fijn dat u naar Dammer bent gekomen. Opeens was u er. U

heeft in die korte tijd al heel wat Dammeraars geholpen. Kunt u ons

vertellen: hoe doet u dat?’

24

Meneer Bol begon te praten. ‘Ik kan u vertellen dat ik inderdaad

buitengewoon veel mensen gelukkig maak. Nu vraagt u aan mij hoe

ik dat doe, maar nu wil ik ú een vraag stellen. Dat is toch niet belang-

rijk? Laten we het erop houden dat ik mensen help, de mensen in

Dammer. Dat is het enige wat telt. Toch?’

Meneer Bol sprak op deftige toon, en met de stem van een man die

wist wat hij deed.

‘Kunt u niet een klein tipje van de sluier oplichten en vertellen hoe u

de mensen zo gelukkig maakt?’ probeerde Klaartje.

‘Kijk, in feite voldoe ik aan een behoefte, zoals elke succesvolle

zakenman doet. Vraag en aanbod. Er is vraag naar geld en ik bied

het aan. Zo simpel is het. Ik heb eigenlijk de leukste baan van de

wereld.’

‘Dat is grappig, papa. Dat zeg jij ook altijd: “Ik heb de mooiste baan

van de wereld”.’

‘Hm,’ mompelde zijn vader.

25

Kasper nam een hap van zijn pasta. Op de achtergrond liepen men-

sen in avondkleding. De mannen droegen een smoking en de vrou-

wen liepen in lange jurken. Hun haren waren opgestoken.

‘Kijk nou, daar staat mevrouw Zuurbier,’ zei zijn vader ineens en hij

schoof naar het puntje van de bank. ‘Dat is de moeder van Klaartje,

de verslaggeefster. En daar, dat is meneer Van der Gragt Graafsma,

die is er dus ook. Vandaar dat ik hem vandaag niet thuis trof. Ik hoor-

de dat hij me wilde spreken, maar kreeg hem niet te pakken. Geen

wonder, hij zat daar dus.’

Van der Gragt Graafsma was een naam die Kasper wel kende. Het

was een belangrijke zakenpartner van zijn vader, wist hij. Hij zorgde

ervoor dat de mensen die niet met geld konden omgaan, hulp kregen

van zijn vader. Zonder dat ze daarvoor hoefden te betalen.

‘Het prettige gerucht gaat dat uw Superlening niets kost. Klopt dat?’

vroeg Klaartje.

Meneer Bol begon hard te lachen. ‘Dat is wat anders dan bij een

bank geld lenen, hè?’

Papa schudde zijn hoofd.

De verslaggeefster lachte met meneer Bol mee. ‘Maar, wat bedoelt u

eigenlijk?’

Meneer Bol zuchtte. ‘Wil je juist vandaag je mooie hoofdje daarover

breken? Nee, onthoud maar gewoon: u kunt vandaag nog rijk wor-

den. Dat, jongedame, is het voordeel van de Superlening van De

Geldfabriek. En niet geheel toevallig is De Geldfabriek van mij. Daar-

om word ik Dammeraar van het Jaar.’

‘Ja, eh, natuurlijk,’ zei de verslaggeefster. Ze wist duidelijk even niet

wat ze met de situatie aan moest.

Weer begon meneer Bol te lachen. Hij lachte hard, te hard volgens

Kasper. Hij begreep niet waarom die lach zo hard moest zijn.

‘Goed, dan kan ik nu weer naar mijn vrienden en kennissen.’ Meneer

Bol trok zijn strik recht, kuste de hand van Klaartje en draaide zich

26

om. Kasper zag mevrouw en meneer Plezier van supermarkt Piet Ple-

zier, de juwelier, de makelaar, de opticien, ze waren er allemaal. Ze

hadden een glas in hun hand en staken dat omhoog toen meneer Bol

langsliep. Proost, klonk het. Anderen begonnen te klappen.

Kasper keek naar zijn vader. Hij vroeg zich af of die ook naar meneer

Bol zou gaan voor zo’n Superlening. Dat zou hun geldproblemen wel

kunnen oplossen.

‘Ik moet hem mijn complimenten geven,’ zei zijn vader en hij zette

zijn bord op de grond. Kasper zag dat hij bijna niets had gegeten. De

pasta lag er nog net zo bij als hij was opgeschept.

‘Die meneer Bol weet zichzelf goed te verkopen.’

‘Nou, zeg dat wel,’ antwoordde Kasper. ‘Kunnen wij… ? Kun jij… ?’

Maar zijn vader liet hem niet uitpraten.

‘Alleen dat gratis geld, dat klopt niet. Waar leeft hij dan van? Ik heb

zijn Geldfabriek gezien. Dat is een spiksplinternieuw kantoor met wel

vijftien verdiepingen. Niemand verstrekt gratis leningen, geen enkele

zakenman.’

‘Misschien helpt hij gewoon graag mensen,’ zei Kasper. Zo leek het

tenminste, zojuist op televisie.

‘Ik weet het niet,’ zuchtte zijn vader. ‘Ik weet ook helemaal niet waar

De Geldfabriek voor staat, wie er werken, wat ze daar doen. Drukken

ze geld of zo? Dat lijkt me niet. Het zal wel iets nieuws zijn. Innovatie

of zo, maar daarin ben ik niet zo goed. Ik moet nu eerst mijn eigen

geldproblemen oplossen.’

27

De oplossing

Kasper staarde vanuit zijn bed naar het plafond. Het was midden in

de nacht, maar hij kon niet slapen. Hij dacht aan Pippa en vroeg zich

af of hij en zijn vader ooit ook zo rijk zouden worden. En hoe zou hij

zich dan gedragen?

Hij duwde zijn dekbed aan de kant en kroop uit bed. Met twee han-

den schoof hij het slaapkamerraam omhoog en klom het dak op.

Zijn voeten zette hij, zoals altijd, in de dakgoot. De lucht was helder.

Ontelbare sterren stonden als gouden lichtpuntjes aan de hemel. Hij

stelde zich voor dat zijn moeder tussen de sterren zat. Was ze er nog

maar. Zij had altijd overal een antwoord op. Op dat moment schoot

een heldere lichtstreep door de lucht.

Het was net zeven uur toen Kasper uit zijn bed stapte en op blote

voeten naar beneden liep. Daar zat zijn vader in zijn streepjespyjama

aan de eettafel. Hij hing voorovergebogen over een dikke grijze map

en haalde zijn vingers door zijn haar.

‘Môgge,’ zei Kasper, terwijl hij zich uitrekte. Zijn hoofd voelde zwaar.

Zo lang had hij niet geslapen.

Zijn vader keek op. ‘Oh, ha, ja, jij ook goedemorgen.’ En hij boog zich

weer over zijn map. De brief van de burgemeester lag naast hem.

Kasper ging naast zijn vader staan, krabde onder zijn pyjamahesje en

las een stukje van de brief.

Hij kon zich niet voorstellen dat de burgemeester zijn vader liet stik-

ken. Dit was de man die een jaar geleden nog had gezegd dat zijn

vader altijd bij hem kon aankloppen. ‘Mensen die andere mensen hel-

pen, kunnen op mij rekenen,’ had de burgemeester letterlijk gezegd

bij de uitreiking van de Dammeraar van het Jaar. En nu wilde diezelf-

de man zijn vader niet meer helpen. Dat was vast een foutje.

‘Je moet naar de burgemeester.’

28

Zijn vader keek op, alsof hij ruw werd gestoord.

‘Nee, nee, nee. De burgemeester is duidelijk geweest in zijn brief. Ik

ga niet bij hem bedelen. Ik heb genoeg aan hem te danken.’

‘Ik kan met je meegaan.’

‘Dat hoeft niet. Ik vind wel een oplossing.’

‘Klopt. We kunnen aan Pippa’s ouders hulp vragen of zelf ook een

Superlening nemen. Maar jij wilt niks.’

‘Dat zijn geen oplossingen! Ik bel de burgemeester wel, maar alleen

omdat jij het graag wilt.’ Zijn vader stond op, pakte zijn adressenboek

van de keukenkast en liep naar de telefoon.

Papa tikte de cijfers van het telefoonnummer in en wachtte. Een se-

conde, meer was het niet. Toen legde hij snel de hoorn neer.

‘Net wat ik dacht,’ zei zijn vader. Hij is er niet. Een burgemeester

heeft het veel te druk voor mijn problemen.’

Kasper snapte er niets van. Hij had niet eens geprobeerd de burge-

meester aan de lijn te krijgen.

‘Laat ik meneer Van der Gragt Graafsma eens bellen. Dat is een ver-

standige man.’ Zijn vader bladerde in zijn adressenboek en tikte weer

een nummer in. Dit keer kreeg hij verbinding.

‘Dag meneer Van der Gragt Graafsma. U spreekt met Gilles de Egel.’

‘Jazeker, met mij gaat alles goed. Dank u. Ik hoop met u ook? ...’

‘Fijn. Ja, u was naar mij op zoek ...’

Kasper kon de stem van meneer Van der Gragt Graafsma horen. Hij

verstond alleen niet wat hij zei.

‘Ja, ja, ja,’ zei zijn vader. ‘Ik begrijp het ...’

‘Weet u dat zeker?’ zei zijn vader en hij haalde een hand door zijn

haar.

Kasper slikte.

‘Ik begrijp het. Dat is inderdaad waar. Maar ...’

Wat zou Kasper graag het hele gesprek horen.

‘Maar weet u zeker dat de Superlening van meneer Bol gratis is?’

29

30

Kasper was blij dat zijn vader overal zo goed over nadacht. Maar als

iedereen geld van meneer Bol kreeg, dan zou het toch wel goed

moeten zitten?

‘Dat zeg ik dus ook de hele tijd. Dat geld moet een keer…’

Potverdorie. Het was al laat. Hij moest naar school.

‘Ja, goed ja. We spreken elkaar.’

Zijn vader hing op.

‘En wat zei meneer Van der Gragt Graafsma?’ vroeg Kasper snel. Hij

moest zich nog aankleden ook.

‘Ik heb de indruk dat hij weet hoe die Superlening in elkaar zit, maar

het fijne zegt hij er niet over.’

‘Nog steeds geen oplossing dus,’ mompelde Kasper.

Zijn vader plukte aan zijn kin en staarde voor zich uit. ‘Dit is toch

vreemd. Wat zou hier achter zitten?’

31

Een held

‘Het lijkt wel of ik van een andere planeet kom,’ mompelde Kasper,

terwijl hij wachtte tot de schoolbel ging. Op het schoolplein was hij

nog de enige jongen met groene rubberen laarzen en een spijkerbroek

die normaal zat. Zijn laarzen waren superhandig op de drassige dijk. En

hij vertikte het een broek te dragen die halverwege zijn billen hing.

Pippa had een glanzende strakke broek aan. Ze praatte met een meis-

je uit een hogere klas dat een handtas om haar arm had hangen en

grote gouden oorbellen droeg. Pippa zou haar een paar weken gele-

den finaal voorbij zijn gelopen. Nu lachten en kletsten ze samen alsof

ze de beste vriendinnen waren. Bas Knol liet zijn Stripes-jack zien aan

de meisjes. Dat het een Stripes-jack was kon Kasper goed zien. Dat

stond met koeienletters op Bas’ rug.

Pippa kwam naar Kasper toe. ‘Kas,’ zei ze met een stem alsof ze iets

van hem nodig had. ‘Heb je die jas van Bas gezien? Zóóó vet. Mis-

schien moet jij binnenkort ook maar eens wat nieuws aanschaffen …

Die laarzen …’ Ze keek ernaar alsof ze zo van de vuilnisbelt kwamen.

‘Dat vind je toch niet erg, dat ik dat zeg?’

Kasper trok zijn schouders op. Hij had nog nooit een opmerking ge-

kregen over zijn kleding. En zeker niet van Pippa.

‘Coole broek,’ zei Bas Knol en hij grinnikte terwijl hij langs Kasper liep.

‘Bas is een vriend van me,’ zei Pippa stoer. ‘Gisteren heeft-ie de hele

middag op mijn nieuwe fiets gefietst. Leuk hè?’

Weer haalde Kasper zijn schouders op. Hij wist niet wat hij anders

moest doen. Als Pippa vrienden wilde zijn met die pestkop, dan moest

zij dat zelf weten. Als híj maar niet met hem hoefde om te gaan.

‘Maar jij blijft mijn beste vriend hoor,’ zei Pippa, ‘ook al heb je geen

Stripes-jack. Vrienden vinden dat niet erg. Vrienden geven je alleen

tips.’

32

‘Trut!’ Kasper gaf Pippa een duw. Wat deed ze toch raar en onaardig.

‘Sorry Kas, ik bedoel het echt niet onaardig. Hé, heb je deze trou-

wens al gezien?’ vroeg Pippa en ze hield een mobieltje in de lucht.

‘Met dictafoon.’ Ze rechtte haar rug en hield haar hoofd scheef. ‘Nou,

wat vind je ervan? Het nieuwste model. Van mijn moeder gekregen.

Zo’n opnameapparaat wilde jij toch ook altijd al heel erg graag?’

‘Mooi,’ zei Kasper, maar eigenlijk vond hij het een rotopmerking van

Pippa. Dus gooide hij het maar over een andere boeg. ‘Waar heb je

die telefoon voor nodig?’

‘Gewoon, om te bellen, naar vrienden. Zal ik mijn nummer geven?’

Snel krabbelde Kasper het nummer op een kladblokje dat hij altijd bij

zich had, maar hij besefte direct hoe belachelijk dit was. ‘Wat moet ik

eigenlijk met je nummer? Wij zien elkaar elke dag op school.’

‘Jij koopt ook ooit nog wel een telefoon, Kas.’

‘Mag ik een keer je telefoon lenen om de dictafoon te gebruiken?’

‘Hij kan nog veel meer,’ zei Pippa, zonder antwoord te geven. ‘Lach

eens tegen mijn telefoon …’

Kasper stak zijn tong uit en liep de school binnen.

In het klaslokaal zag hij dat Bas Knol op zíjn stoel zat. Zijn voeten la-

gen op tafel en zijn Stripes-jack hing over de leuning van de stoel.

‘Klaar voor de les, Stekel,’ zei Bas, terwijl hij met een opgetrokken lip

naar Kasper keek.

‘Oh ja, dat vroeg hij gisteren,’ zei Pippa. ‘Hij wilde een keer op jouw

plek zitten. Vind je wel goed, toch?’

Kasper wilde zich niet laten kennen en in gedoe had hij al helemaal

geen zin, maar hij bleef voor zijn stoel staan.

‘Weet je, mijn ouders hebben je pa nu niet meer nodig,’ schamperde

Bas. ‘De Geldfabriek van meneer Bol is véél beter. Daar krijg je niet al-

leen hulp, maar ook een s-u-p-e-r-l-e-n-i-n-g!’ Hij spelde het woord,

alsof Kasper moest worden uitgelegd hoe je het schreef. Toen stond

hij op en liep terug naar zijn eigen tafel.

33

Kasper ging snel op zijn plek zitten.

‘Hij maakt maar een grapje,’ zei Pippa. ‘Bas is best aardig als je hem

wat beter kent.’

Meende ze dat nu serieus?

Het geklap van juffrouw Donker haalde Kasper uit zijn gedachten.

‘Luister allemaal,’ riep ze. ‘Zoals jullie weten, moeten jullie een werk-

stuk maken over helden. Ze schreef het woord ‘held’ met een krijtje

op het bord. Daarachter kwam een dikke pijl naar de namen die ze

opnoemde. ‘Je hebt Griekse helden, zoals Herakles, Achilles en Odys-

seus. Je hebt volkshelden. Dat zijn personen die worden bewonderd

om de daden die ze hebben verricht. En je hebt plaatselijke helden.

Dat kan een sportheld zijn of iemand die iets bijzonders doet of heeft

gedaan, bijvoorbeeld een kind uit het water heeft gered. Ik weet nu

van bijna iedereen over wie ze het gaan hebben. Alleen van …’- ze

tuurde de klas in - ‘… jou nog niet, Kasper. Vertel de klas eens: wie is

jouw held?’

Kasper voelde de hele klas naar hem kijken.

‘Ik denk dat ik het weet,’ zei de juf. ‘Kom op, zeg het maar. Het ligt

zo voor de hand.’

Wie zou ze bedoelen? Zijn vader? Zijn vader was zijn held. Na de

dood van zijn moeder zorgde die voor hem. Niet alles was meteen

van een leien dakje gegaan. Koken bijvoorbeeld, dat was iets wat zijn

vader had moeten leren. En zo kon hij nog wel een paar dingen op-

noemen. Maar zijn vader hielp andere mensen. Daarom was hij al zo

vaak Dammeraar van het Jaar geweest. Maar zou er ook iemand zijn

die dat zou begrijpen? Zeker nu, met die ander. Hij vreesde van niet.

‘Ik denk dat ik het weet, mevrouw Donker,’ zei Kasper. Hij besloot

dan ook maar voor die ander te gaan, net als de rest.

34

Vreemde verzoeken

Het was zaterdag, visdag. Kasper zat met zijn vader bij de oude sluis,

niet ver van hun huis vandaan. Hij staarde naar zijn dobber. Het was

een ronde bol met een rode bovenkant. Beweging zat er niet in.

Kasper gooide een handje erwten in het water. De oude sluis was

een goede plek voor karpers. Sommige waren wel een meter lang.

Karpers lustten graag erwten.

‘Wat doe je?’, zei zijn vader. ‘Ik heb net gestrooid. Mijn hengel kan

maar één vis per keer aan.’

‘O, sorry.’

Zijn vader ging rechtop in zijn vissersstoel zitten. ‘Zeg, vertel eens.

Wie heb je gekozen voor je werkstuk over helden?’

Kasper wiebelde op zijn stoel. Wat moest hij zeggen? ‘Ik wilde een

keer een andere held nemen’? Dat was suf. Dit was immers de eerste

keer dat ze een werkstuk over helden moesten maken. En als hij nou

eens zei dat hij de Dammeraar van het Jaar had gekozen? Nee, dát

zou zijn vader écht niet leuk vinden. Maar wat had hij dan moeten

doen? Zo veel kinderen hadden meneer Bol gekozen. Hij had geen zin

gehad om op te vallen deze keer.

‘Eh, ik dacht, zullen we dit keer proberen dríe karpers te vangen?’

vroeg Kasper.

‘Hoe bedoel je?’

‘Nou, daarom gooide ik die erwten. Maar dan moeten we wel stil

zijn. Hoe stiller, hoe beter,’ fluisterde Kasper en hij haalde opgelucht

adem. Als zijn vader hierin trapte, hoefde hij tenminste geen ant-

woord te geven op die vraag over zijn held.

Het werkte.

Zijn vader keek onbewogen naar het water. ‘Ik zie iets,’ fluisterde hij.

‘Vlak bij mijn dobber.’

Kasper keek naar het water. Hij zag luchtbellen, een teken dat er een

35

36

karper met zijn neus in de bodem woelde, op zoek naar eten. Nu

moest hij alleen nog in een van de haakjes happen.

Minutenlang bleven ze geruisloos naar het water staren. De bellen

verdwenen, kwamen weer terug en verdwenen weer. Maar in de

dobbers kwam geen beweging.

‘Die is weg,’ doorbrak zijn vader de stilte. ‘Waar hadden we het ook

al weer over?’

‘Ik weet een goede som,’ zei Kasper snel. ‘5x38-96:8. Hoeveel is dat?’

‘178,’ zei zijn vader zonder lang na te hoeven denken.

‘16x13-11x18+2?’

‘Ha, makkie. Zo oud word je binnenkort: 12,’ zei zijn vader. ‘Je moet

echt met moeilijkere sommen komen, hoor.’

Kasper bedacht nog wat vermenigvuldigingen met breuken, maar na

een tijdje werd het toch weer stil en vroeg zijn vader opnieuw naar

zijn huiswerk: ‘Vertel nou eens over je held. Dat is toch een makkie

voor jou, of niet?’

Kasper voelde dat hij bloosde.

‘Heldinnen mogen toch ook wel?’ lachte zijn vader.

‘Eh, nou, ja, weet je, pap ...’ Hoe moest hij dit aanpakken? Zou zijn

vader denken dat hij zijn moeder had gekozen? Het werd steeds

erger. ‘Kijk. Je hebt helden en helden. Soms is een held voor een op-

dracht niet je echte held. Dan is je held wel een held, maar een ande-

re held dan de held die je kiest. Zoals de Dammeraar van het Jaar een

held is voor sommige mensen. Snap je?’

‘Nee,’ zei zijn vader. ‘Die sommen waren een makkie, maar dit begrijp

ik niet.’ Hij plukte aan zijn kin.

Op de achtergrond klonk het gebrom van een motorboot.

‘Maar je zult heus wel de juiste keuze hebben gemaakt. Daar ver-

trouw ik op. Jemig, wat een lawaai ... Wie … ?’

Kasper verstond niet meer wat zijn vader zei. Het geluid kwam nu

razendsnel dichterbij. Hij kwam omhoog uit zijn vissersstoel en keek

37

door het riet de vaart af. Een speedboot kwam in volle vaart hun kant

op. Vlak voor de oude sluis nam de bestuurder pas gas terug.

‘Gilles en Kasper de Egel,’ schreeuwde de man vanachter het stuur en

hij zwaaide naar hen. ‘Wat goed jullie te zien. Mooi bootje hè?’

‘Hallo, meneer Beentjes,’ groette Kasper de man, die hij als een klant

van zijn vader herkende. Hij zwaaide terug. Hoe kon meneer Beentjes

zo’n boot betalen?

‘Mooie boot,’ hoorde Kasper zijn vader zeggen.

Meneer Beentjes lachte en gaf vol gas.

‘Opschepper,’ mompelde zijn vader, terwijl hij de boot nakeek.

‘Weer iemand uit Dammer die uit het niets rijk is geworden. Kom Kas,

genoeg gevist. We gaan naar huis.’ Met grote stappen liep hij weg.

Kasper rende achter hem aan.

Thuis pakte zijn vader met een ruk de grijze map van de keukenkast.

Hij sloeg hem open en zocht met zijn wijsvinger naar de B. Eenmaal

gevonden pakte hij een potlood uit het pennenbakje, likte er een keer

aan en zette toen een streep door de naam Beentjes.

‘Zo! Dat is er weer een,’ zei zijn vader. ‘Nu ik geen geld meer krijg van

de burgemeester is het maar goed dat steeds minder mensen mijn

hulp nog nodig hebben. De Geldfabriek helpt alle mensen die een

Superlening hebben liever zelf met hun boekhouding. Prima!’

‘Vind je het erg?’, vroeg Kasper zachtjes.

‘Welnee,’ zei zijn vader. ‘Wie ben ik om te zeggen dat dit erg is?

Schulden hebben is erg, en die heeft nu niemand meer, toch? Of heb

ik het mis?’

Kasper had de indruk dat zijn vader dit niet meende, zeker niet toen

hij de diepe zucht hoorde die hij slaakte.

‘De familie Knol kun je ook doorstrepen,’ zei Kasper. ‘Die zijn net als

meneer Beentjes naar De Geldfabriek gegaan.’

Met zijn wijsvinger zocht zijn vader naar de K, likte weer aan de punt

van zijn potlood en deed wat Kasper zei.

38

‘Mooi,’ sloot hij af. ‘Dan kunnen we weer gaan vissen. Hopelijk willen

de karpers nu wel bijten.’

Kasper glimlachte om net te doen alsof hij het begreep. Net hadden

ze nog genoeg gevist. Nu gingen ze weer. Hij stond op en liep achter

zijn vader aan de dijk op.

‘Ah, daar zijn jullie,’ klonk het achter hen. ‘Kijk schat, zie je? Dat is zijn

zoon.’

Kasper draaide zich om en zag, onder aan de dijk, een man en een

vrouw staan. Ze waren op de fiets en droegen dezelfde jassen, alsof

juist die ene in de reclame was. Kasper had niet veel met mode, maar

dit zag er ook best gek uit.

‘Oh, eh, d-dag,’ zei zijn vader vriendelijk. ‘Mevrouw en meneer De

Boer, u bent ver van huis. Kan ik u ergens mee van dienst zijn?’

‘Nou, het zit zo,’ zei de meneer De Boer, terwijl hij de dijk op klom,

‘we hebben tegenwoordig elektrische fietsen en wilden een ritje ma-

ken. Toen dachten we, we gaan bij meneer De Egel langs om hem

op de hoogte te brengen van iets wat veel geld opbrengt.’ Bovenaan

bleef hij staan.

Kasper was benieuwd wat de man en de vrouw te vertellen hadden.

Zou het … ? Nee, hij dacht niet alleen aan een dictafoon, hij hoopte

vooral dat zijn vader zijn bedrijf kon voortzetten … Dat zou mama

ook hebben gewild. Hij dacht aan zijn moeder, hoe ze liedjes met hem

zong aan de waterkant, precies hier waar ze nu stonden … De stem

van mevrouw De Boer verstoorde zijn dagdroom.

‘We komen toch wel gelegen?’ riep ze. Ze was beneden blijven staan.

‘Eh, we waren eigenlijk aan het vissen,’ zei zijn vader. ‘En het is mijn

vrije dag. Maar als het dringend is, dan maak ik even tijd voor u.’

Het viel Kasper op dat zijn vader niet reageerde op die opmerking over

geld. Had hij het niet gehoord of zo?

De man ademde diep in en zei: ‘We willen u vertellen dat we uw hulp

niet meer nodig hebben. We zijn u erg dankbaar voor de hulp die u

39

ons al die jaren hebt gegeven, maar het gaat nu weer goed met ons.’

Zijn vader knikte. ‘Dat is goed nieuws,’ zei hij. Hij kruiste zijn armen,

strekte ze en kruiste ze weer. Hij wist zich duidelijk geen houding te

geven.

‘Dan nu onze verrassing,’ riep de vrouw van beneden. ‘Kom Wim,

vertel het maar.’

Kasper voelde de spanning stijgen.

Meneer De Boer schraapte zijn keel en zei: ‘We willen het sluiswach-

tershuis graag kopen.’

‘Wat? NEE!’ riep Kasper. Direct sloeg hij zijn hand voor zijn mond.

‘D-dat k-kan n-niet,’ ging hij op zachtere toon verder. ‘In dit huis heb-

ben we met mama gewoond. Dit was het huis van opa. We verkopen

het huis niet ... nu niet, nooit! Toch … papa?’ vroeg Kasper.

‘We zullen u een goede prijs betalen,’ zei meneer De Boer, die net

deed alsof hij Kasper niet had gehoord. ‘Ik kan u zelfs direct een aan-

betaling geven.’ Meneer De Boer pakte een briefje uit zijn binnenzak

en zwaaide ermee.

Kasper kon niet zien wat erop stond, maar hij wilde dat de wind het

zou wegblazen. Weg ermee!

‘Dit huis is niet te koop,’ zei zijn vader met een strak gezicht. ‘Ik wil

dat u weggaat,’ mompelde hij erachteraan.

Kasper balde zijn handen tot vuisten. Inderdaad, wat dachten ze

wel! Hun sluiswachtershuisssss. Hoezo huisje? Dat huis was niet te

koop! Zijn opa was hier zestig jaar sluiswachter geweest. En hij, hij

was hier geboren en opgegroeid. Hij wilde hier niet weg, geen den-

ken aan!

‘Het gaat ons om de plek. Het huisje is een krot. We gooien het plat en

bouwen hier een prachtig zwemparadijs en een vijfsterrencamping.’

‘Ik heb geen interesse,’ zei zijn vader, zijn kiezen op elkaar geklemd.

Goed zo pap, zei Kasper in zichzelf.

‘Ik weet dat uw bedrijf bijna failliet is,’ zei mevrouw De Boer vals.

40

T-R-U-T, spelde Kasper voor zichzelf. Hij schold alleen als hij een heel

goede reden had. En dit was er een.

‘Wilt u de Dammeraars een zwemparadijs onthouden?’

‘Ik wens u een prettige dag verder,’ zei zijn vader. ‘Kom, we gaan

vissen.’ En hij trok Kasper mee.

‘En hij was Dammeraar van het Jaar. Schande, hij denkt alleen maar

aan zichzelf,’ schamperde meneer De Boer.

Dit ging Kasper te ver. Hij liep de dijk af, rechtstreeks naar de elektri-

sche fietsen. Zou hij? Op lege banden kwam je niet ver …

‘Noemt u een bod. Wij betalen het,’ hoorde hij meneer De Boer ach-

ter zich doordrammen. Hij keek naar de man en zag hoe die ongedul-

dig zijn schouders ophaalde.

‘Het is niet te koop,’ wilde Kasper uitschreeuwen. Hij keek weer naar

de banden.

‘Denk toch eens aan uw zoon. U kunt zo’n kind toch niet in zo’n

bouwval laten opgroeien?’ riep mevrouw De Boer erachteraan, alsof

het allemaal nog niet erg genoeg was.

‘Dit gaat echt te ver,’ zei Kasper en hij bukte zich naar het eerste

ventiel.

‘Als u zich nog bedenkt. Onze deur staat altijd open. Hé, wat doe jij

daar? Blijf eens van onze fietsen af.’

Kasper keek op. In paniek rende hij weg … , zo snel als hij kon naar

huis.

Even later kwam zijn vader binnen. Voor de tweede keer die dag

kwam de grijze map uit de kast. Deze keer zocht hij met zijn vinger

naar de B, likte weer aan zijn potlood en zette een streep door de

naam De Boer.

‘Sommige mensen denken dat met geld alles te koop is,’ zei zijn va-

der hoofdschuddend.

41

Gekke bekken

Per dag zag Kasper op het schoolplein meer rijke kinderen. Hij gun-

de hun die rijkdom van harte, het was alleen jammer dat ze zich zo

vreemd gedroegen. Bellen met elkaar terwijl ze vlak bij elkaar in de

buurt stonden, om maar iets te noemen.

‘Hé Pippa, waarom bel je Kelly? Ze staat vlak bij je!’

‘Stil Kas, ik kan haar niet horen als je erdoorheen klept.’

‘Ik kan haar zelfs zonder telefoon horen, hoor.’ Kasper zuchtte en

keek om zich heen.

Aan de overkant waren klasgenoten foto’s van elkaar aan het maken.

Ze trokken er gekke bekken bij. Ze deden het bijna in hun broek van

het lachen.

‘Oh, wacht even, Kel. Ik krijg een

bericht binnen. Ik zet je even in

de wacht.’ Pippa drukte een paar

knoppen in op haar telefoon. ‘Ha,

deze is goed. Kijk Kas. Een trol.’

Kasper keek op het schermpje en

zag Bas Knol met een vervormd

hoofd. Zijn oren zaten scheef en

zijn neus was lang. Op zijn hoofd

zat maar één plukje haar. ‘Die is

grappig! Hoe maak je zoiets?’

‘Gewoon met de flip-app. Daarmee

kun je de gekste foto’s maken.’

‘Gaaf!’

‘Vet,’ zei Pippa. ‘Gaaf is echt uit.

‘Tof kan ook, of kak, maar gaaf kan

echt niet meer.’ Ze keek hem bestraf-

fend aan.

42

Kasper reageerde niet op haar kritiek. Hij dacht aan heel iets anders.

‘Pippa, wat denk je? Kunnen alleen volwassenen geld krijgen van

meneer Bol?’

‘Weet ik veel,’ zei Pippa. ‘Kijk, deze foto is ook tof.’

Weer verscheen er een foto van Bas Knol op haar schermpje. Bas was

nu heel dik en had helemaal geen haar meer.

Ze proestten het uit.

‘Hé Kas, lach ook eens tegen mijn telefoon.’

Kasper stak zijn tong uit en liep snel weg.

‘Wacht,’ riep Pippa.

‘Mooi niet! Ik ga echt niet op de foto.’

‘Kom op man, lach eens,’ riep Pippa en ze liep achter hem aan. ‘Ik

heb je foto nodig voor de game Big Fish. Zo vet! O nee, jij kan niet

meedoen natuurlijk. Domper!’

Kasper stopte. ‘Wat is dat voor een spel?’

‘Game, oen. Een game op de computer!’

‘Ja, zal wel, vertel nou maar.’

‘Nou gewoon, de grote vis moet de kleine opeten. Zoals ik het nu

vertel lijkt het suf. Maar ja, iedereen kent het.’ Pippa wees naar de

kinderen op het schoolplein.

‘Mag ik er vanmiddag dan eens mee spelen?’

‘Jij?’ Ze keek alsof ze in een koeienvlaai was gestapt. ‘Je kunt hele-

maal niet gamen, je hebt niet eens een spelcomputer …’

‘Wat maakt dat nou uit? Ik kan toch op die van jou?’

Pippa luisterde al niet meer. Ze keek naar haar telefoon. ‘Hé Kas, ze

hebben van jou ook een gekke foto gemaakt. Eentje met stekels.

Haha, De Egel met stekels. Goeie!’

‘Laat eens zien!’

Kasper rukte de telefoon uit Pippa’s handen en drukte lukraak op alle

knopjes. Hij wilde die foto eigenlijk niet zien. Hij wilde dat anderen

hem niet zagen. Die foto moest weg.

43

‘Pas op, straks gaat-ie kapot, idioot!’

Pippa probeerde haar telefoon uit zijn handen te pakken, maar Kas-

per gaf niet op. Met een ruk trok hij zijn hand weg. En toen gebeurde

het … De telefoon van Pippa viel uit zijn handen. Met een klap viel hij

op de grond. Er zaten wel duizend barstjes in het glas, precies in het

midden.

‘Je hebt mijn telefoon kapotgemaakt, Stekel,’ gromde Pippa.

Ze raapte de telefoon op en keek er beteuterd naar.

Kasper kon zichzelf wel voor zijn kop slaan. Dit was natuurlijk hele-

maal niet de bedoeling geweest. Maar ze had het er zelf naar ge-

maakt.

Huilde Pippa nu?

‘Sorry,’ zei hij zachtjes.

‘Je bent gewoon jaloers.’

Dat klopte. Kasper moest toegeven: hij was jaloers. Inmiddels had

iedereen blijkbaar geld, geld genoeg in ieder geval om van alles te

kopen. Maar daarom had hij die telefoon niet kapotgemaakt. Dat was

per ongeluk gegaan.

‘Wat heb je nu weer uitgespookt, Stekel?’ hoorde Kasper Bas Knol

achter zich roepen. Kasper keek om zich heen. Het leek wel alsof het

hele schoolplein naar hem keek. Hij draaide zich om en rende zo snel

als hij kon naar binnen en dook de wc in. Met zijn broek nog aan ging

hij op de bril zitten. Zijn hoofd steunde in zijn handen. Tranen prikten

in zijn ogen. Was alles nog maar zoals vroeger, dacht hij. Vroeger,

toen mama nog leefde en Pippa en hij de beste vrienden waren.

Hij trapte tegen de deur. Hoe kon hij ooit nog een vriend van Pippa

zijn! Hij zuchtte. Hij had iets bedacht gisteravond, toen hij in bed lag

en niet kon slapen: hij zou vandaag na school naar de burgemeester

gaan om te vragen of hij zijn vader weer subsidie wilde geven. En

daarna ging hij naar De Geldfabriek. Het werd hoog tijd voor een

telefoon, of twee. Pippa had er nu ook een nodig.

44

Tijd voor actie

Kasper stond onder aan de stenen trap van het stadhuis. Het zweet

brak hem uit, maar als zijn vader niet naar de burgemeester ging,

dan deed hij het wel. Hij kon zich niet voorstellen dat de burgemees-

ter zijn vader liet stikken. Naast de ingang stond een billboard. Daar

stond de burgemeester op naast een lachende meneer Bol. ‘Dit is de

Dammeraar van het jaar. Hij geeft iedereen gratis geld,’ stond er in

getekende chocoladeletters onder.

Daar stond zijn vader de afgelopen jaren, dacht Kasper. Dat is de bur-

gemeester vast niet vergeten.

Halverwege de trap stond een man in een zwart pak en met een ap-

paraatje in zijn oor. Kasper had het gevoel dat de man hem het liefst

in zijn kraag wilde grijpen, zo boos keek hij. Maar er gebeurde niets

toen hij langs hem liep.

Boven schoof de deur van het stadhuis automatisch open. Daar zat

een receptioniste achter een bureau. Haar bril stond op het puntje

van haar neus en haar vingers ‘vlogen’ over een toetsenbord.

‘Mag ik u iets vragen?’ zei Kasper zachtjes.

De vrouw keek hem streng aan.

‘Ik wil de burgemeester graag spreken.’

‘De burgemeester is druk.’

‘Maar hij kent me.’

‘Iedereen kent hem. Hij is de burgemeester.’

Dit schoot niet op. Kasper draaide zich om. Door het glas van de deur

zag hij weer de poster van de burgemeester en meneer Bol.

‘Ik maak een werkstuk over helden,’ zei Kasper snel, terwijl hij zich

weer omdraaide. ‘Daarom wil ik de burgemeester iets vragen.’ Hij zei

er niet bij dat de burgemeester niet zijn held was. Dat leek hem beter.

De vrouw stopte met typen en keek over haar bril heen. ‘Je hebt ge-

luk. De burgemeester kan er elk moment aan komen. Geen foto’s,

45

geen opnames. En wacht maar buiten. Je hebt een paar seconden

voor je vraag.’ De vrouw wapperde met haar hand, alsof ze Kasper

het stadhuis uit wilde vegen.

Zijn hart begon sneller te kloppen. De burgemeester kwam eraan! Dit

was het moment. Eén minuut was genoeg. Hij hoefde alleen maar die

ene vraag te stellen.

‘Ahum,’ klonk het achter hem.

Kasper keek om en zag de burgemeester staan. Hij zag er een stuk

dikker uit dan op de foto.

’Mag ik er langs? Ik heb het druk.´

‘Dag burgemeester. Ik wil u iets vragen. Mijn vader, u kent hem wel,

Gilles de Egel …’

De burgemeester keek Kasper aan alsof die een enorme snottebel

aan zijn neus had hangen. Voor de zekerheid haalde Kasper zijn arm

langs zijn neus.

‘Eh,’ ging hij toch maar verder, ‘wat ik wilde vragen … voor mijn va-

der …’

Kasper stotterde en kwam niet uit zijn woorden. De burgemeester

snapte er natuurlijk niets van. Nog een keer.

‘U heeft de sub… subsidie aan mijn vaders bedrijf gestopt. Kunt u

die weer geven?’ vroeg hij snel en zowaar zonder al te veel gestotter.

‘Zonder dat geld kan mijn vader zijn werk niet doen. Vorig jaar, toen

hij Dammeraar van het Jaar werd, zei u zelf ...’

De burgemeester haalde diep adem en zei: ‘Dat bedrijf van je vader is

nu overbodig. Iedereen, en ik benadruk iedereen, gaat tegenwoordig

naar De Geldfabriek van Titus Bol. Daar krijgen ze financiële steun

én hulp bij hun geldzaken, als die nodig is. Twee vliegen in een klap,

heet dat. En het mooie is, daar kan je vader ook naartoe. Dankzij me-

neer Bol bespaar ik een hoop geld en dat vind ik wel zo fijn.’ Terwijl

de burgemeester dat zei, gaf hij een dikke knipoog.

Kasper deinsde achteruit.

46

‘Ja, maar, meneer, u hebt toch gezegd dat mijn vader altijd bij u ...’

‘Meneer Bol verlicht geldzorgen in Dammer. Daar wordt iedereen

beter van. Lees de Dammer Vandaag van vandaag. Ha, dat rijmt!’

Kasper lachte niet. Hij wilde niet lachen. Het gesprek nam een voor

hem totaal onverwachte wending. De burgemeester wilde zijn vader

dus niet helpen. En rijmen kon hij ook al niet.

‘Mijn vader was drie jaar lang Dammeraar van het Jaar,’ probeerde hij

nog.

Het gezicht van de burgemeester betrok. ‘Maar nu niet meer,’ zei hij.

‘Na drie jaar was het tijd voor vernieuwing, innovatie zo je wilt. Een

fijne dag nog.’

Kasper voelde dat iemand aan zijn capuchon trok. Het was de man in

pak. ‘Laat de burgemeester er door,’ bromde hij en trok Kasper naar

achteren.

‘Fijn, nu kan ik er langs,’ zei de burgemeester. Weer die lach. ‘Ik heb

toevallig net met de aanstaande Dammeraar van het Jaar afgespro-

ken.’ Toen liep hij naar buiten, de trap af.

Kasper beet zijn kiezen op elkaar. Hij voelde de tranen achter zijn

ogen prikken. De beveiliger bleef vlak voor hem staan, waardoor hij

geen kant op kon. Pas toen de burgemeester het portier opentrok

van een grote zwarte auto die beneden klaarstond, liet hij Kasper

gaan. ‘Dag, mijn goede vriend,’ hoorde hij iemand tegen de burge-

meester zeggen. ‘Wat fijn dat je er bent.’

‘Mensen die andere mensen helpen, kunnen altijd op mij rekenen,’

zei de burgemeester.

47

Het einde

Wat deed papa’s fiets midden op de dag tegen het sluiswachtershuis?

Kasper rende naar binnen. Daar stond zijn vader. Met één hand zat

hij in zijn haar. Met de andere hield hij de telefoon aan zijn oor.

‘Ik begrijp het. Ja, ja. Nee, geen probleem. Als ik maar mensen kan

helpen met mijn kennis. Oh ja, te oud. Ik ben geen jonkie meer, nee.

Haha. Verkopen heb ik nooit gedaan, nee, dat klopt. Maar ik ken wel

heel veel mensen. Dat is niet genoeg? Oh, jammer. Ja, ik begrijp het.

Prima. Ja. Een fijne dag nog, hè? Tot ziens. Ja, u ook, eh, dat zei ik

net, ja, dag.’

Dat klonk niet best.

‘Hé, Kasper. Ik hoorde je niet binnenkomen.’

Voor de zoveelste keer deze week stond zijn vaders haar alle kanten

op. Zijn overhemd hing voor de helft uit zijn broek en hij had maar

één schoen aan. Waar die andere was, was Kasper een raadsel.

‘Wat ben je vroeg thuis, pap.’

‘Ik was vandaag bij een paar cliënten en toen bleek dat ze mijn hulp

niet meer nodig hebben. Dus ik had een makkelijk dagje en kon

vroeg naar huis.’

Kasper zag dat zijn vader zijn best deed om te glimlachen, maar het

ging niet van harte. ‘Er is gewoon geen vraag meer naar mijn dien-

sten,’ ging zijn vader verder. ‘Dit is het einde, mijn jongen, het einde

van mijn bedrijf. Ik moet werk zoeken, een normale baan.’

Kasper bleef onbewogen staan. Hij snapte het niet. Hoezo, het einde?

Vocht zijn vader niet voor zijn bedrijf?

‘Er is toch wel iemand die een boekhouder nodig heeft?’

Zijn vader greep in zijn krullen.

‘Dat zou je denken. Iedereen heeft een boekhouder nodig. Maar dat

zien ze toch anders.’ Hij lachte, maar het was een lach die Kasper niet

overtuigde.

48

49

Hij had met zijn vader te doen. Zijn bedrijf kapot en zo te horen geen

baan te vinden …

‘Wat heeft die meneer Bol toch wat ik niet heb?’ Hij keek in de spie-

gel en bracht zijn haar weer in model. ‘Weet jij het?’

Kasper zuchtte. Wat een ellende! Die burgemeester hielp ook al niet

mee.

‘Waarom ga je niet naar meneer Bol? Hij kan jou toch ook helpen? Hij

helpt zo veel mensen.’

‘Dat kan niet,’ zei zijn vader kortaf. ‘Een De Egel houdt zijn hand niet

op. Bovendien geloof ik niet in die Superlening.’

‘Iedereen doet het.’

‘Ik niet.’

Wat was zijn vader toch eigenwijs. ‘Dan ga je toch voor meneer Bol

werken? Dan kun je met eigen ogen zien hoe die Superlening werkt.’

Het schoot eruit voordat Kasper er erg in had. Maar nu hij het zich-

zelf hoorde zeggen, was dit niet eens zo’n gek idee. Dan had papa

een baan en dan kon hij het beste werkstuk over helden maken van

de hele klas. Want, stel dat het lukte, als zijn vader voor meneer Bol

werkte, dan had hij als enige van de klas echt toegang tot De Geldfa-

briek … Hoe gaaf, eh vet, cool, was dat? Dat zou zijn populariteit op

school goed doen!

Zijn vader keek hem alleen aan alsof hij zojuist had voorgesteld de

vaart over te zwemmen op een ijskoude winterdag. ‘Fijn dat je mee-

denkt,’ zei hij zuur.

‘Maar’, zei Kasper en hij sloeg zijn armen over elkaar. Hij had het ge-

voel nu te moeten doorpakken. ‘Hij wil je vast graag hebben. Je bent

de perfecte werknemer.’

‘Ik denk niet dat het bij me past. Ik vind wel iets anders.’

‘En als dat niet lukt?’ Kasper begon zijn geduld te verliezen. ‘Ik wil

ook een spelcomputer of een telefoon.’

‘Jij wilt helemaal geen spelcomputer. We hebben ons hele leven zon-

50

der spelcomputer geleefd. Dan kun je dat nu ook.’

Kasper had het gevoel dat hij niet serieus werd genomen.

‘We hebben net een fantastische zomervakantie in de natuur gehad,’

zei zijn vader. ‘Dát is hoe de De Egels leven: sober en gelukkig. Waar-

om wil jij nu opeens een spelcomputer? Denk je dat je daar gelukki-

ger van wordt?’

‘Iedereen heeft er een. Ik ben bijna jarig.’

Zijn vader kuchte. ‘Ik zorg voor een leuke verjaardag, zoals ieder jaar.

We gaan vissen, halen het vlot weer uit het riet, plukken maïs bij de

buren. Dat komt wel goed. Nodig Pippa maar alvast uit. Het wordt

vast leuk.’

Dat vindt Pippa vast helemaal niet leuk, schoot het door Kaspers

hoofd.

Maar één ding was glashelder: zijn vader begreep het niet of wilde

het niet begrijpen. En aangezien hij altijd zo eigenwijs was, zou het

nog een hele klus worden om hem duidelijk te maken dat De Geldfa-

briek de enige oplossing was.

‘Je snapt er helemaal niets van,’ piepte Kasper en hij stond op. Hij had

tranen in zijn ogen. De sukkel van de klas zijn was echt niet leuk!

Zijn vader zei niets. Hij liet hem naar boven gaan.

Vanuit zijn kamer hoorde Kasper hem weer bellen.

51

Soms verlies je

Kasper werd wakker van stemmen. Zijn maag knorde. Hij was gister-

avond na dat gesprek met zijn vader nog wel naar beneden geweest

om te eten. Maar de tosti had hem niet gesmaakt.

Tegen zijn vader had hij niets meer gezegd. Hij was er wel nieuws-

gierig naar geweest wie hij nog had gebeld, maar hij was te boos om

ernaar te vragen. Toen zijn vader vervolgens naar zijn dag vroeg, alsof

er niets gebeurd was, was hij opgestaan en naar boven gegaan.

Kasper rekte zich uit. Zeven uur! Wie kwam er zo vroeg op bezoek?

Konden ze niet wat zachter praten? In zijn onderbroek liep hij de over-

loop op. Een walm aftershave drong zijn neus binnen. Hij rilde ervan.

‘Ik ben blij dat u zo snel kon komen,’ hoorde Kasper zijn vader zeg-

gen. ‘Ik had u alleen niet zo vroeg verwacht.’

Kasper zag een man met een kalend achterhoofd in de gang staan.

Zijn vader stond tegenover hem in zijn kamerjas. Zijn krullen stonden

alweer alle kanten op.

‘Je bent voortreffelijk in je vak, Gilles de Egel. Dat heeft de burge-

meester me wel duidelijk gemaakt,’ hoorde Kasper de man zeggen.

Burgemeester? Had hij dan toch …? Yes! Kasper juichte geluidloos.

‘Als ik iets wil, ga ik erop af, ook al is het nog vroeg.’

Kasper herkende de stem meteen. Dit was meneer Bol! Meneer Bol

die zijn vader op kwam zoeken?

‘Maar je weet vast al dat ik de zaken vaak anders aanpak. Mijn aan-

pak is een stukje, of zeg maar een stuk, succesvoller gebleken. Jij kunt

me daarbij helpen, al is jouw werk daar een minimaal deel van. Be-

grijp je dat, Gilles? Afijn, wat ik bedoel ...’

‘Yes, yes, yes,’ zei Kasper hardop.

Meneer Bol stopte met praten en keek naar boven. Zijn ogen kneep

hij tot spleetjes, alsof hij Kasper anders niet goed kon zien.

‘Goedemorgen, meneer,’ zei Kasper vrolijk, terwijl hij zijn hand

52

53

opstak. Hij had het liefst van alles willen vragen. Maakten ze echt

geld in De Geldfabriek? Zo ja, hoeveel geld werd er dan elke dag

gemaakt? En kon je dat dan bij De Geldfabriek krijgen? Was dat ook

voor kinderen? Die hadden tenslotte ook geld nodig. Maar nu hij daar

alleen in zijn onderbroek stond, leek hem dit niet het juiste moment.

‘Verrek, De Egel, zie ik daar nou een kind?’ zei meneer Bol, nog

steeds met samengeknepen ogen. In plaats van Kasper gedag te zeg-

gen, pakte meneer Bol zijn vader bij zijn kamerjas en trok hem een

stukje mee richting de voordeur. ‘Kom mee. Dit is geen gesprek voor

kinderen. Bovendien is het in mijn limo een stuk aangenamer toeven

dan in dit tochtgat.’

‘Sjors!’ riep hij. Sjors was kennelijk de chauffeur.

‘Ik ben zo terug,’ riep zijn vader naar boven, ‘denk ik.’

Toen de voordeur dichtviel, spurtte Kasper naar zijn vaders slaapka-

mer om te zien waar ze naartoe gingen. Door het raam zag hij dezelf-

de zwarte lange auto als die hij bij de burgemeester had zien staan.

Wat ook wel weer vreemd was, want er stonden nooit auto’s bij hun

sluiswachtershuis. Op de dijk waren auto’s verboden. Langs de dijk

zaten eendennesten en auto’s zouden die eenden alleen maar storen

of zelfs doodrijden.

De man in het zwarte pak opende de deur van de auto. Meneer Bol

stapte in. Kasper zag zijn vader bukken om ook in te stappen. Zijn

streepjespyjama piepte onder zijn kamerjas vandaan en zijn blote voe-

ten staken in bruine sloffen.

Kasper had zich snel aangekleed en at in drie happen zijn broodje

pindakaas. Hij wilde klaar zijn als zijn vader terugkwam. Dit kon wel

eens een belangrijke dag worden. Papa sprak met meneer Bol over

werk! Als zijn vader nu maar niet te veel eisen stelde. Hij moest vooral

niet principieel doen. De eerste indruk vergeet iemand nooit meer, zei

zijn moeder altijd.

54

Kasper ging naast zijn stoel staan en stak zijn hand uit. ‘Dag meneer

Bol,’ zei hij alsof de grote man voor hem stond. ‘Ik ben Kasper de

Egel. Wilt u een kopje koffie?’

Meneer Bols eerste indruk van Kasper was een jongetje in zijn onder-

broek geweest. Hij moest ervoor zorgen dat Bol dat beeld snel zou

vergeten.

Hij kon niet wachten tot zijn vader die auto uit zou komen, hopelijk

met goed nieuws. Dan kon hij de telefoon van Pippa laten maken.

Wat zouden zijn klasgenoten ervan zeggen als zijn vader straks voor

meneer Bol, hun held, ging werken?

‘Papa, neem die baan, neem die baan, neem die baan,’ riep hij hard-

op door de eetkamer. ‘Meneer Bol is vast nóg aardiger voor de men-

sen die bij hem werken, dan voor de mensen die hij helpt met geld.’

Kasper nam een slok melk, vouwde zijn handen over elkaar en be-

loofde in gedachten nooit meer te klagen, als zijn vader maar voor

meneer Bol ging werken. Hij stond op en liep naar het raam. De au-

todeuren waren nog steeds dicht. Waarover zouden ze het hebben?

Zou meneer Bol zijn vader al een baan hebben aangeboden?

Hij liep weer terug naar de tafel. Hij moest zo naar school. Zijn vader

moest nu toch echt snel komen.

Met grote stappen liep hij naar het aanrecht. Hij pakte zijn broodtrom-

mel uit de kast en stopte er snel een paar droge boterhammen in.

Daarna keek hij weer door het raam. De deur zat nog steeds dicht …

Dit duurde wel erg lang. Kasper trok een Dammer Vandaag uit de

krantenbak en las de kop op de voorpagina hardop. ‘Titus Bol: hét

geschenk voor Dammer. Door onze verslaggever Joske Fransen.’ Hij

pakte zijn rugzak, stopte de krant en zijn broodtrommel erin en liep

voor de zoveelste keer naar het raam.

Nog steeds stond de auto van meneer Bol daar, en nog steeds met de

deuren dicht.

Hij wilde iets doen. Maar wat?

55

Kasper liep naar de voordeur, deed zachtjes de deur open en zakte

door zijn knieën. Op zijn hurken sloop hij naar de achterkant van

de auto. Aan de spoiler trok hij zich omhoog. Het raam was geblin-

deerd, maar Kasper hoorde wel stemmen. Dat wil zeggen, hij hoorde

meneer Bol.

‘Luister, als je niet bij mij komt werken, dan kom je nooit meer aan

de bak. Dat weet je. Ik heb je een aanbod gedaan, en dat is al heel

bijzonder. Het enige wat jij moet doen, is mensen uit je netwerk

meenemen naar De Geldfabriek, zodat ze een Superlening nemen.

En daarvoor krijg je ook nog eens vorstelijk betaald. Ik wil het uiterlijk

om twaalf uur morgenmiddag weten.’

Kasper wilde juichen. Het was echt waar! Zijn vader kon voor meneer

Bol gaan werken.

De deur ging open. Kasper voelde zijn adem in zijn keel stokken. Hij

wilde wegrennen, maar het was al te laat. Hij keek recht in de ogen

van zijn vader. Er waren van die momenten waarop Kasper wenste

dat hij onzichtbaar was. Dat hij alles kon terugdraaien. Vijf minuten

waren voldoende. Dan had hij nog gewoon in de eetkamer op zijn

vader gewacht.

‘Sjors, rijden,’ hoorde hij meneer Bol tegen de chauffeur zeggen.

‘Kasper, wat doe je daar?’ vroeg zijn vader streng.

Tja, wat zou hij daar nu doen?

‘Ga je voor hem werken?’ vroeg hij zacht.

Vaders blik gaf Kasper het gevoel dat hij op zijn kop ging krijgen.

‘Ik weet het niet,’ zei zijn vader en hij liep het huis in. ‘Meneer Bol

heeft mij uitgelegd dat hij nooit mensen aanneemt die een emotione-

le band hebben met de mensen in Dammer.’

‘Wat is een emotionele band?’

‘Ik ken de mensen in Dammer goed. Ik geef om ze. Dat is volgens mij

altijd mijn kracht geweest. Meneer Bol vindt dat een zwakte.’

‘Maar ik hoorde hem net ...’

56

‘Meneer Bol heeft bewust geen emotionele band met de dwergen

die geld van hem lenen,’ sprak zijn vader dwars door Kasper heen.

‘Zo noemt hij de mensen: dwergen! En ik heb die band wel. Ik weet

hoe de mensen heten, waar ze wonen, ik werk al jaren voor ze. Daar-

om denk ik volgens meneer Bol te veel in hun belang. Bij de Superle-

ning is dat niet goed. Bij de Superlening moet je aan De Geldfabriek

denken, aan de inkomsten van meneer Bol.’

‘Hoezo?’ vroeg Kasper. ‘Die Superlening is toch goed voor iedereen?

Die is gratis.’ Meneer Bol had zijn vader net een aanbod gedaan, dat

had hij zelf gehoord. En nu deed zijn vader alsof meneer Bol hem niet

wilde.

‘Precies,’ zei zijn vader. ‘Niet dus. Geld lenen is niet gratis, dat zeg ik

al de hele tijd.’ Hij liep de eetkamer in.

Kasper volgde hem.

‘Hoe komt iedereen dan opeens zo rijk?’

‘Meneer Bol is een zakenman, en een zakenman wil geld verdienen.

Om dat te bereiken verkoopt hij een product: de Superlening. Als hij

de mensen doet geloven dat die lening zo goed als gratis is, verkoopt

hij meer en wordt hij nóg rijker. Zoals nu. Iedereen neemt een Super-

lening. Heb je er weleens over nagedacht wat er gebeurt als de men-

sen in Dammer de lening moeten terugbetalen?’

Kasper liet zich op de keukenstoel vallen.

‘Ik weet niet of ik voor zo’n man wil werken. Hij heeft me een aan-

bod gedaan, maar alleen omdat de burgemeester wil dat ik werk

krijg. Waar dat opeens vandaan komt, is voor mij een raadsel, maar

goed. Ik twijfel zeer. Zonder de burgemeester had hij mij nooit ge-

vraagd voor deze baan.’

Dat bezoek aan de burgemeester had dus toch geholpen, dacht

Kasper. Nu zijn vader nog overhalen. Hij dacht razendsnel na. ‘Een

baan is een baan, toch? Als je daar werkt, valt het vast mee. Dan kun

je de mensen toch uitleggen dat ze het geld moeten terugbetalen?

57

Doe het nou maar! Dan werkt daar in ieder geval iemand die wel een

band met ze heeft.’

‘Meneer Bol zei ook nog dat ik me geen zorgen hoefde te maken

over de toekomst van de mensen die ik meeneem. Hij zei: “Het is

maar geld. Soms verlies je. Soms win je.” Maar het zit me niet lekker.’

Het klonk simpel zoals meneer Bol het zei, vond Kasper.

‘Ik sta daar nu eenmaal anders in,’ zei zijn vader.

Hij kreeg de kriebels van zijn vader met zijn principes.

58

DEEL TWEE

59

Nieuwe baan

Fel daglicht scheen in Kaspers ogen toen hij wakker werd. Hij hield

zijn hand boven zijn ogen en zag zijn vader staan. Vandaag was de

dag! Vandaag moest zijn vader vóór twaalf uur zeggen of hij de baan

zou nemen.

‘Neem je de baan, papa?’

Zijn vader knikte.

‘Yes!’ Kasper gooide zijn dekbed van zich af en sprong op zijn vaders

rug. ‘Je bent de beste papa van de wereld.’

Zijn vader stak zijn vinger in de lucht. ‘Hoho, niet zo snel, vriend. Ik

ben vanaf nu wel elke dag later thuis. Meneer Bol heeft gezegd,’ be-

gon hij in een deftig accent, ‘dat mijn luizenleventje voorbij is. Vanaf

nu moet er écht worden gewerkt.’

Kasper liet zich van zijn vaders rug glijden.

‘Natuurlijk,’ probeerde hij net zo deftig te antwoorden. ‘Ik begrijp

het, ik ben geen klein kind meer. Ik kan heus wel alleen zijn, hoor. Ik

ben toevallig al bijna twaalf.’

‘Goed, dan zie ik je vanavond,’ zei zijn vader opeens weer normaal. ‘Ik

moet nu gaan, want het werk begint bij De Geldfabriek ook eerder.’

Kasper salueerde en zei: ‘Aye aye, kapitein!’

‘s Avonds klom Kasper tegen zes uur het dak op. Zijn buik kriebelde,

zoals die ook had gekriebeld toen hij op schoolreis ging. Hij had zo’n

leuke dag gehad. Dat moest hij zijn vader zeggen. Hij was zo trots dat

zijn vader bij De Geldfabriek werkte. Alles kwam weer goed.

Hoe laat zou papa komen? Hij moest hem maar niet zeggen dat hij

Bas Knol op zijn nummer had gezet toen die vroeg: ‘Gaan die tenen

van jou nooit stinken in die laarzen?’

‘Koop ook maar vast een paar. Je hebt ze vast nog nodig als mijn

vader geen Superlening meer aan je pa geeft,’ had Kasper gezegd.

60

De rest van de dag was Knol poeslief geweest.

Kasper wist dat hij niet mocht opscheppen. Maar hij had het niet

kunnen laten. Daarna had hij het goed gemaakt met Pippa.

‘Ik zal snel je telefoon laten maken. Mijn vader werkt nu voor meneer

Bol.’

Pippa pakte Kasper bij zijn schouders en keek hem strak aan. ‘Is dit

een geintje, Kas? Werkt je pa echt ...? Kom op, vertel!’

Kasper probeerde heel serieus te kijken, maar hij merkte dat het niet

goed lukte.

‘Je liegt,’ zei Pippa met een grote glimlach.

‘Nee, echt niet,’ zei Kasper.

‘Wow, vet!’ riep Pippa door de gang van de school. ‘Laat me een foto

van je maken. Als je dan een nieuwe outfit hebt, maak ik er nog een.

Zo’n voor-en-na-foto, begrijp je? Lachen!’

‘Foto? Je telefoon was toch stuk?’ vroeg Kasper verbaasd.

‘O joh, ik heb al weer een nieuwe telefoon. Geld zat. En eh, je wist

toch wel dat je zonder die baan van je vader ook nog mijn vriend

was? Ik was alleen een beetje boos vanwege die telefoon. Maar dat is

nu echt over.’

‘Tuurlijk wist ik dat,’ zei Kasper. Het maakte hem niet meer uit. Hij

was blij dat hij nu ook bij De Geldfabriekclub hoorde.

Tegen halfzeven lag Kasper nog steeds op het dak. Hij had al een

paar keer op zijn horloge gekeken, maar er kwam niemand de dijk

op fietsen. Via de regenpijp gleed hij naar beneden en liep naar de

keuken. Hij trok de koelkast open en zag alleen een stuk kaas en een

paar pakken melk liggen. Pasta met tomatensaus zat er nu even niet

in, dat was duidelijk. Zijn vader zou zo vast wel thuiskomen met een

tas vol boodschappen.

Kasper deed de koelkast dicht, liep naar het raam en keek de dijk op.

Nog niets te zien. Het zou toch niet heel lang meer duren? Anders

61

werd het wel erg laat. Zijn vader moest toch ook eten? En hij wilde

het Dammer Nieuws toch niet missen?

Hij liep naar de huiskamer en ging voor de televisie zitten.

Het Dammer Nieuws was al begonnen. Een verkoper van een tele-

foonwinkel verscheen in beeld. Hij had het de hele dag druk gehad,

zei hij. Iedereen wilde ineens een telefoon.

Kasper liet zich op de deken van de bank vallen. Een mot vloog weg.

Nog even en dan had hij misschien ook wel een telefoon met dicta-

foon, net als Pippa en alle andere kinderen. Hij had nooit behoefte

gehad aan luxe spullen. Niemand had luxe spullen, maar nu iedereen

van alles had, wilde hij er ook een. Hij hoopte zelfs op een flatscreen-

televisie en een spelcomputer.

62

Spelen kost geld

Na een week vond Kasper de nieuwe werktijden van zijn vader he-

lemaal niet leuk meer. Hij wachtte elke avond op het dak, maar zijn

vader kwam nooit voor het donker thuis. Hij had ook de hele week

nog niet één keer gekookt.

Kasper at dus op woensdag geen aardappelen met spinazie en kip,

maar een boterham met kaas. Op donderdag at hij geen rijst met

sperziebonen, maar een dubbele geroosterde boterham met kaas. En

op vrijdag at Kasper weer een boterham met kaas, in plaats van ge-

bakken aardappelen met komkommer.

Dus toen zijn vader op vrijdagavond om tien uur eindelijk thuiskwam,

was het eerste wat Kasper zei: ‘We moeten morgen naar de super-

markt, we hebben boodschappen nodig.’

‘Ik, eh, moet morgen werken,’ zei zijn vader. ‘Bij meneer Bol werken

we ook op zaterdag.’

Kasper wist even niet wat hij moest zeggen. Zijn vader had nooit op

zaterdag gewerkt. Zaterdag was hun vaste visdag. Ging dat nu op-

eens ook niet meer door?

Hij zag zijn vader een briefje van honderd uit zijn aktetas pakken.

‘Hier, ik heb niet kleiner,’ zei hij. ‘Ik heb net een bonus gehad van

meneer Bol, zomaar in mijn hand. Normaal zou ik het niet aannemen,

maar nu kwam het geld wel goed uit. Zou jij boodschappen kunnen

doen? En misschien kun je iets leuks gaan doen met Pippa, want vis-

sen lukt niet. Dan krijg ik de rest morgenavond wel terug.’

Kasper pakte het briefje aan. Zijn vader maakte geen grapje. Hij ging

echt op zaterdag werken. Kasper dacht na. Niet zeuren. Híj wilde dat zijn

vader voor meneer Bol ging werken … daar hoorde dit kennelijk ook bij.

‘Zal ik, eh, gewoon het weekschema aanhouden?’ zei hij.

‘Sommige dingen mogen hetzelfde blijven,’ zei zijn vader en hij lachte.

Daar was Kasper het wel mee eens.

63

Tijdens het fietsen hield hij zijn hand op zijn broekzak. Hij had het

briefje van honderd diep weggestopt. Stel je voor dat hij het zou ver-

liezen. Bij de gedachte alleen al ging er een siddering door Kaspers lijf.

Hij wilde Pippa graag trakteren en had iets leuks bedacht. Hij had

gehoord dat je op de voormalige militaire landingsbaan over een par-

cours met hobbels kon fiet-

sen. Dat kostte twee euro

per uur en met Pippa’s nieu-

we fiets moest dat super-

gaaf zijn. De boodschappen

zou hij daarna wel doen.

Hopelijk was ze thuis, want

hij kon haar niet bereiken

op haar mobiel. Hij kreeg

steeds een rare piep te ho-

ren.

Hij fietste de dijk af en reed

de eerste straat rechts in.

‘Hé Kas,’ hoorde hij ineens.

Kasper trapte op zijn rem en

keek om zich heen.

‘Hier.’

In de speeltuin aan de over-

kant van de straat zat Pippa

op een schommel.

‘Moet je niet vissen?’ vroeg

ze.

‘Mijn vader moet werken.

Maar wat doe jij hier eigen-

lijk?’

Pippa wiebelde met haar

64

benen. ‘Bas Knol en ik gingen keten, maar hij is weggegaan. Hij baal-

de dat ik mijn nieuwe fiets niet mee had.’

‘Waar is je fiets dan?’

‘Gestolen, ik had hem niet op slot gezet. Dom!’

‘Wow, balen, eerst je telefoon en nu je fiets. Waren je ouders erg

boos?’

‘Nee hoor. Mijn moeder zei: “Het is maar geld. Soms verlies je wat,

soms win je wat.” Ze zal wel weer naar De Geldfabriek gaan …

Wat ga jij doen?’

‘Nou ja, eigenlijk wilde ik met jou naar de oude landingsbaan. Ik trak-

teer.’

‘Wat moet ik daar doen zonder fiets?’

‘Dat vraag ik me nu ook af. Maar ik heb honderd euro, daar kunnen

we vast ook een fiets voor huren.’ Kasper trok het briefje uit zijn zak

en hield het omhoog.

Pippa sprong direct van de schommel, rende naar hem toe en stond

klaar om achterop te springen. ‘Kom. Ik weet nog iets veel leukers

dan die oude landingsbaan. Je houdt toch van games? Die kant op.’

Ze wees vooruit.

Kasper zette zijn voeten op de trappers. Pippa sprong achterop.

Tien minuten later stonden ze voor een vierkante loods op een in-

dustrieterrein. Blauw, geel, rood en groen licht flikkerden op een uit-

hangbord waarop in hoofdletters BOLS GAME stond.

‘In deze hal kun je wel duizend computergames doen,’ zei Pippa, ter-

wijl zij naast Kasper stond.

Een man met getatoeëerde bovenarmen kwam naar buiten en rolde

een shaggie.

‘Kom, dan gaan we naar binnen.’

Pippa gaf Kasper een duw in zijn rug. Die bleef staan.

‘Kun je hier Big Fishen?’

65

‘Zo veel als je wilt. Je moet alleen zeggen dat je achttien bent, anders

kom je er niet in.’

‘Achttien?’ riep Kasper net iets te hard. De man met de getatoeëerde

armen keek hun kant op.

‘Ben je gek geworden?’ ging Kasper fluisterend verder. ‘Ik ben nog

niet eens twaalf!’

‘Rustig maar,’ zei Pippa. ‘Laat die honderd euro zien, dan komt het

ook goed.’

‘Ik ga niet met geld zwaaien.’

‘Tssss,’ siste Pippa. ‘Nu hebben we een keer iets leuks, ga jij braaf

lopen doen. Dit is echt leuk. Ik heb het ook een keer met Bas Knol

gedaan. Zet je fiets maar tegen die muur. Dan gaan we naar bin-

nen.’

Kasper twijfelde. Maar Pippa duwde hem naar de ingang. ‘Jij moet

eerst. Laat je geld zien,’ zei ze zachtjes.

‘Ik moet nog wel boodschappen doen, hoor.’

‘Ga nou maar.’

‘Als je me belooft dat je dit nooit aan iemand vertelt,’ zei Kasper.

‘Ik beloof het,’ zei Pippa en ze vormde met haar wijs- en middelvinger

een V. Daarna spuugde ze erdoorheen.

‘We zeggen gewoon dat we naar de landingsbaan zijn gegaan,’ zei

Kasper. ‘Oké?’

Pippa knikte.

Kasper zette een stap naar voren en keek naar de man. De letters op

zijn arm waren omringd door doodshoofden.

Met ingehouden adem liep hij naar binnen. Daar stond een man met

een zwart pak aan. ‘Legitimatie,’ bromde hij.

Daar had je het al. Kasper trok zijn honderd euro uit zijn zak en hield

die in de lucht, zoals Pippa had gezegd. Hij voelde zich net als meneer

De Boer die met geld wapperde toen hij zei dat hij het sluiswachters-

huis wilde kopen. Maar goed dat zijn vader hier niet was.

66

De man knikte. ‘Daar moet je betalen,’ bromde hij en wees naar een

hokje, zoals je ook op de kermis ziet.

Pippa duwde weer in Kaspers rug. Hij kneep het briefje fijn in zijn

vuist. Het was gelukt.

In het hokje zat niemand.

‘Die is vast plassen,’ zei Pippa. ‘Kom, we lopen door.’ Weer voelde

Kasper een duw in zijn rug.

Hij liep door een zwarte deur. Daarachter klonken muziekjes en ge-

luiden van spelletjes door elkaar. Lichten knipperden op tientallen

spelcomputers.

‘Kom, dan laat ik je zien waar je kunt Big Fishen,’ schreeuwde Pippa

boven het lawaai uit.

Bij een scherm, zo groot als het schuine dak in zijn slaapkamer, ston-

den ze stil. Pippa gaf Kasper een afstandsbediening en pakte er zelf

ook een.

‘Jij bent de orka,’ zei ze. ‘Dan ben ik de visser.’

‘Wat moet ik dan doen?’

‘Wat je wilt. Ik ga je vangen.’

Bij het eerste spel werd Kaspers orka direct gevangen door het grote

net van de visser.

Het tweede spel duurde iets langer, maar ook toen raakte hij verstrikt

in het net van de visser.

Toen hij voor de derde keer had verloren, ruilden ze en kon Kasper de

orka vangen. Dit was leuk!

Tijdens het vijfde spel kwam de man met de getatoeëerde armen

langs.

Hij ging pal voor Kaspers beeld staan. ‘Eerst betalen. Dan mag je ver-

der,’ bromde hij.

‘Ik geef het u zo, een momentje,’ zei Kasper terwijl hij verder speelde.

‘Klein stukje aan de kant, alstublieft,’ en hij keek om de man heen.

De man bleef voor hem staan. ‘Eerst betalen,’ zei hij streng.

67

68

Kasper drukte nog net op tijd op zijn afstandsbediening, anders had

de orka zijn boot vermorzeld.

‘Oké. Hoeveel?’

‘Vijftig euro.’

De afstandsbediening viel van schrik uit Kaspers handen. Wat? Ze

waren nog maar net binnen en was hij nu al vijftig euro kwijt?

‘Kom,’ schreeuwde Pippa. ‘Betaal nou. We kunnen nog vijf keer.’

Hij beet op zijn kiezen. Vijftig euro voor die paar spelletjes! Hij moest

ook nog boodschappen doen. Hij moest geld overhouden. Wat

moest hij tegen zijn vader zeggen? Hij stopte zijn hand in zijn zak en

kneep in de honderd euro.

‘Betalen!’ bulderde de man.

Kasper wilde weg. Hij keek naar Pippa, die hem aankeek alsof ze heel

boos ging worden.

‘Kijk, het scherm is stuk,’ zei Kasper en hij wees naar het spel.

De man draaide zich om en Kasper rende weg, naar de uitgang.

Buiten sprong hij snel op zijn fiets en racete weg.

Hij durfde niet om te kijken.

69

Schuld bekennen

Met twee handen greep Kasper de regenpijp vast. Hij zette zijn voe-

ten er aan beide kanten tegenaan en gleed zo snel als hij kon naar

beneden. Het was zover, zijn vader kwam thuis. Hij had hem zojuist

de dijk op zien fietsen.

Kasper plofte op de grond.

Het grind kraakte onder zijn vaders wielen.

‘Papa, ik heb je gemist.’

Zijn vader trapte direct op zijn rem. ‘Ik schrik me een hoedje,’ zei hij.

‘Wat doe jij hier zo laat nog?!

Kasper had de hele avond op het dak gewacht. Hij had niets gege-

ten. De boodschappen had hij niet meer gedaan. Hij was alleen maar

bang geweest dat die man van BOLS GAME achter hem aan zou ko-

men.

‘Ik ben heel dom geweest,’ zei Kasper meteen. Hij voelde tranen ach-

ter zijn ogen prikken.

‘Je hebt toch niet op de nieuwe bank geknoeid?’

Kasper wist niet zeker of zijn vader een grapje maakte of het serieus

meende.

‘Nieuwe bank?’

‘Heb je die nog niet gezien? Dat was mijn verrassing. Ik heb hem eer-

gisteren via een website besteld en ze hebben hem vanmorgen ge-

bracht. Kom, we gaan naar binnen, dan praten we tijdens een kopje

soep verder. Maar niet op de bank. Die wil ik netjes houden. We eten

vanaf nu gewoon aan de eettafel.’

Kasper sloot een paar tellen zijn ogen en zuchtte diep. Hij wou dat hij

nooit naar die speelhal was gegaan. Dan had hij nu een leuke avond

gehad met zijn vader. Kon hij alles maar terugdraaien.

Hij sjokte naar binnen, ging tegenover zijn vader aan de eetkamerta-

fel zitten en legde de honderd euro neer.

70

‘Ik heb geen soep,’ biechtte Kasper op.

‘Oh, wat jammer nou. Kon je het niet vinden?’

‘Ik heb niet gezocht.’ Kasper durfde zijn vader nauwelijks aan te kij-

ken.

Papa trok zijn linkerwenkbrauw op. Zie je wel, dacht Kasper. Hij zou

zijn verhaal nooit begrijpen. Zijn vader deed nooit gekke dingen. Dat

verwachtte hij ook niet van anderen. Maar wat deed zijn zoon? Die

maakte er een potje van.

‘Wat is er gebeurd?’ vroeg zijn vader.

Kasper keek naar de punten van zijn laarzen en begon te vertellen. Hij

vertelde over BOLS GAME, over het spel Big Fish, over de vijftig euro

die hij moest betalen, en dat hij was gevlucht zonder te betalen en

zonder Pippa. Alleen dat gewapper met die honderd euro vertelde hij

niet. Daar schaamde hij zich voor.

Zijn vader schraapte zijn keel. ‘Dat is inderdaad niet zo slim.’

Kasper bleef naar zijn laarzen kijken.

Zijn vader werd niet snel boos, maar áls hij boos werd … Misschien

zou zijn vader zeggen dat hij terug moest naar die man met de tatoe-

ages, om die vijftig euro te betalen.

‘Maar het is ook een les,’ zei zijn vader.

Kasper keek verbaasd op. Hoezo een les?

‘Meneer Bol is een rijk man. Dat is hij niet zomaar geworden, vergeet

dat niet. Om rijk te worden heb je een bedrijf nodig dat veel winst

maakt, zoals deze speelhal. Was de naam van de speelhal je opge-

vallen: BOLS GAME? Daarom maakt meneer Bol het spelen van die

spelletjes zo duur.’

Kasper voelde zich dom. ‘Het spijt me zo, papa. Ik zal het nooit meer

doen.’

‘Het is al goed,’ zei zijn vader. ‘Je bent niet de enige die de verleiding

niet kan weerstaan.’ Hij zette zijn ellebogen op tafel en stak zijn vin-

gers in zijn krullen.

71

‘Vertel eens. Hoe kwam je eigenlijk zo gemakkelijk binnen? De portier

moet toch hebben gezien dat je elf bent? Kinderen van elf mogen

helemaal niet in dit soort speelhallen komen.’

Kasper durfde een paar seconden geen adem te halen. Nu moest hij

over dat gewapper met geld praten.

‘Eh, gewoon, ze lieten ons door.’

‘Vroegen ze niet naar je leeftijd?’

‘Nee.’ Kasper hoorde zijn stem overslaan.

‘Bijzonder,’ zei zijn vader.

Kasper wilde dat dit gesprek voorbij was. En snel.

‘Ik denk dat ze niet zagen dat ik elf ben,’ jokte hij. ‘Het was donker.’

Hij probeerde te glimlachen.

‘Je had gewoon niet naar die speelhal mogen gaan,’ zei zijn vader. Hij

trok zijn handen uit zijn haar.

‘Meneer Bol wil geld verdienen aan iedereen, ook aan jongens van

elf.’

Papa ging nu toch niet moeilijk doen over zijn baas? Hij bleef daar

toch wel werken? Waar ging dit heen?

‘Meneer Bol heeft het vast niet geweten.’

Een paar tellen was het stil.

‘Dat betwijfel ik,’ zei zijn vader. ‘Maar dat merken we snel genoeg.’

72

Bols politie

Kasper lag net in bed toen hij de bel hoorde.

‘Is daar iemand?’ riep een mannenstem.

Daarna hoorde hij zijn vader de trap af rennen. Bij de onderste trede

ging het mis.

‘Au,’ hoorde Kasper zijn vader roepen.

Hij gooide het dekbed van zich af en rende tot halverwege de trap.

Hij zag zijn vader nog net hinkend de deur opendoen.

‘Dag agent.’

‘Woont Kasper de Egel hier?’

Kasper hield zijn adem in. Kwam de agent voor hem?

‘Kasper slaapt al,’ zei zijn vader.

‘Kunt u hem wakker maken?’

Kasper sloop een paar treden terug omhoog.

‘Is er iets gebeurd?’ vroeg zijn vader.

‘Uw zoon heeft een strafbaar feit gepleegd, meneer De Egel.’

‘Ik weet wat er is gebeurd,’ zei zijn vader. ‘Dit is een groot misver-

stand. Kasper heeft geen geld gestolen, hij is vergeten af te rekenen.’

Wat goed bedacht! Zo kon je het ook zien. Dank je wel papa, je bent

de beste. Kasper luisterde gespannen naar wat de agent hierop te

zeggen had.

‘Daar hebben wij op het bureau hele andere ideeën over,’ bromde de

agent. Hij liep een paar stappen de hal in en keek langs de trap om-

hoog. ‘We hebben het namelijk op beeld, ziet u,’ zei hij. De jongen

die zonder te betalen is weggerend, deed dit expres. En daar is me-

neer Bol niet blij mee.’

Op beeld, dacht Kasper. Echt? Ook het gewapper met die honderd

euro? Wat zou zijn vader zeggen als hij dat zag? Zou hij dan ook nog

voor hem opkomen?

‘Pippa was er ook,’ zei Kasper, terwijl hij een paar treden naar bene-

73

den liep. ‘Zij kon toch betalen?’

‘Dag Kasper, je bent wakker, zie

ik. Je vriendinnetje had geen

cent op zak. Van een kale kip

kun je niet plukken, jongeman.

Vandaar dat ik helemaal de dijk

af ben komen fietsen.’

Had Pippa geen geld?

Oh nee toch, had hij

haar zonder geld in dat

donkere hol achtergela-

ten? O, o … dan zou ze

nu wel woest zijn.

‘Het bevreemdt mij dat

meneer Bol toestaat dat

kinderen van elf zijn

speelhal bezoeken.

Dat is toch verbo-

den?’

De agent keek zijn

vader twee tellen onbe-

wogen aan.

‘Dus u hebt uw zoon

niet in de hand en dan

geeft u meneer Bol de

schuld?’ Hij boog naar

voren tot vlak voor

papa’s gezicht. Die trok

zich terug.

‘Een kind van elf jaar

kunt u niet alleen laten.

74

Zo’n kind gaat rare dingen doen, meneer De Egel. Dat blijkt maar

weer.’

‘Goed, het zal niet meer gebeuren. Ik geef u vijftig euro. En ik beloof

u dat Kasper het nooit meer zal doen.’

Kasper zag dat de agent het geld aanpakte en hem nog een keer

aankeek voordat hij naar buiten liep. Hij hoopte die man niet snel

weer tegen te komen.

‘Goedenavond,’ zei zijn vader nog.

De volgende ochtend fietste Kasper direct naar Pippa. Hij vreesde

het ergste. Misschien hadden ze haar wel de hele dag vastgehou-

den, vastgebonden aan zo’n spelautomaat, totdat ze zei waar Kasper

woonde. Of erger, hadden ze haar in een cel gestopt met van die

criminelen met rotte tanden en vieze nagels, die de hele tijd je naam

riepen en je uitlachten? De agent was pas laat in de avond bij hem

aan de deur gekomen, dus hij had tijd genoeg gehad om Pippa bang

te maken. Kasper rilde bij de gedachte.

Op nummer elf belde hij aan. Een haperende beltoon echode achter

de voordeur. Niemand deed open. Het was te vroeg om al op stap te

zijn op zondagochtend. De vitrage zat dicht. Doordat het buiten licht

was en binnen donker kon Kasper niet naar binnen kijken.

Hij drukte nog een keer op de bel. Weer bleef het stil. Er zat niets

ander op dan maar naar huis terug te gaan.

75

Jarig

Vier dagen later was Kasper jarig.

Net wakker zag hij in de gang rode, witte en blauwe vlaggen hangen.

Om de trapleuning en in de eetkamer hingen vlaggen en zelfs zijn

stoel was versierd met vlaggen. Op tafel lag een pakje. Verder was er

niemand. Kasper trok zijn pyjama omhoog en krabde in zijn zij. Waar

was zijn vader? Leuk dat hij het huis had versierd, maar het was nog

leuker geweest als hij gewoon thuis was. Kasper pakte het pakje van

tafel en zag dat er een getypte brief onder lag.

Lieve Kasper,

Van harte gefeliciteerd met je verjaardag.

Ik ben alvast naar mijn werk, maar ik bel je tus-

sen de middag op je nieuwe telefoon. Dat is mijn

cadeautje voor jou. Kunnen we altijd bellen. Voor

vanavond heb ik een andere verrassing. Als je Pippa

wilt uitnodigen, dan mag dat. Er is taart genoeg.

Papa

Kasper las de brief nog een keer. Papa had een verrassing. Dan was

hij dus thuis met het avondeten. Yes! Dat had hij de afgelopen weken

niet vaak meegemaakt.

Hij maakte het pakketje vlug open. Precies de telefoon die hij wilde,

met recorder én video. Wat een supercadeau!

Op het schoolplein hield Kasper zijn telefoon in zijn hand. Hij hoopte

dat iedereen zou zien dat hij niet meer die loser zonder telefoon was.

Maar niemand lette op hem. Iedereen was veel te druk met zijn eigen

mobiel in de weer. Pippa was er niet. Ze was al een paar dagen niet

op school. En thuis was ze ook niet. Hij had al verschillende keren

76

voor haar deur gestaan, maar telkens was er niemand thuis.

Aan de rand van het plein ging hij op een muurtje zitten. Uit zijn rug-

zak pakte hij zijn kladblok waarop het nummer van Pippa stond en hij

toetste dat in. Een hoge en een lage toon wisselden elkaar af.

‘Hé, heb jij nu ook een telefoon?’

Kasper stak zo stoer mogelijk zijn hand op naar

Bas Knol. ‘Ja, is goed,’ deed hij net alsof hij

met iemand in gesprek was. ‘Dan zie ik je

vanmiddag. Oké. Doen we. Hoe laat pre-

cies?’

Bas Knol liep verder.

Kasper stopte met nepbellen. Jammer dat

Pippa er nu niet was.

Tijdens de lunch keek Kasper de

hele tijd naar het scherm van zijn

telefoon. Hij wachtte op het te-

lefoontje van zijn vader, maar die

belde niet. Een jaar geleden had zijn

vader zijn verjaardag nog twee dagen ge-

vierd, omdat elke 1 van de 11 een feestdag

verdiende. Nu hoorde hij niets van hem. Zou

er iets aan de hand zijn?

77

Bezoek

Kasper lag onderuitgezakt op de nieuwe bank. Hij was net terug van

school. Zijn telefoon hield hij in zijn hand, voor het geval zijn vader

alsnog zou bellen.

De deurbel ging.

Hij stond op, liep naar de voordeur en trok ‘m open.

Daar stonden twee clowns met een rode neus en bloemen op hun

hoed. Kasper dacht de dochters van de bakker te herkennen.

‘En Kasper die is jarig, ja-a-arig. En Kasper die is ja-a-a-a-arig, van je

troelala-lala,’ zongen ze.

Eén clown hield een supergrote taart vast met twaalf kaarsjes erop en

in het midden een grote vis. Het rood van haar lippen was tot onder

haar neus doorgetrokken.

Kasper liet zich tegen de deurpost vallen. Was dit nou leuk? Waarom

kreeg hij zoiets?

‘Hoera!’ riepen de clowns tegelijk. ‘Hoera!’

Kasper deed zijn best om te glimlachen.

‘Ah, ik zie een lachje bij de jarige job,’ zei de ene clown.

‘Dat is maar goed ook, want we hebben de grootste fliederaflaptaart

voor je die er bestaat,’ zei de clown met de taart. ‘Omdat het fi-fa-

feest is.’

‘Een kusje, een kusje, een kusje hoort daarbij,’ zong de een. ‘Want

Kasper die is ja-a-a-arig, want Kasper die is ja-a-a-arig. Een kusje ...’

De ander trok haar knalrode lippen tot een rondje en boog zich naar

voren.

‘Ik wil helemaal geen kusje,’ bromde Kasper. Hij deed een stap naar

achteren.

‘Oh,’ zeiden de clowns tegelijk en ze trokken hun mondhoeken naar

beneden.

‘Wil je dan de kaarsjes uitblazen?’ vroeg een van hen.

78

Dit deden ze vaker. Kasper blies in drie keer de twaalf kaarsjes uit en

nam de taart aan.

‘Happy birthday,’ zongen de clowns verder.

‘Dank u wel. Dag,’ zei Kasper. Toen schopte hij met zijn rechtervoet

de deur dicht.

‘Van je va-a-ader,’ hoorde hij nog achter de deur.

In de eetkamer zette hij de taart op tafel, haalde zijn wijsvinger door

de slagroom en stak die in zijn mond. Daarna liet hij zich met een plof

op de stoel vallen. Wat dacht zijn vader wel, dat hij zes werd? Wat

een grap! Een mislukte grap zou je bedoelen.

Opeens klonk er een schelle toon. Kasper schoot overeind. Wat was

dat? Zijn telefoon! Het scherm lichtte oranje op. Hij had zijn ringtone

natuurlijk nog niet eerder gehoord. Snel pakte hij zijn mobiel van tafel

en nam op.

‘Hallo,’ zei hij. ‘Met eh, Kasper de Egel.’

‘Dag jarige job, met papa. Gefeliciteerd. Hoe vond je de clowns?

Ideetje van mijn collega Kees. Het spijt me dat ik je nog niet heb kun-

nen bellen, maar ik kom zo naar huis. Ik moet nog één klein dingetje

doen, dan kom ik. Oké? Dan eten we samen taart.’

‘Oké,’ zei Kasper. Hij durfde niet te zeggen dat hij de clowns helemaal

niet leuk vond.

‘Twaalf jaar. Ik ben trots op je, knul. Je wordt al echt een grote jon-

gen. Tot straks!’

‘Tot straks!’ Hij hing op.

Kasper keek door het raam en zag op de dijk twee mensen in dezelf-

de jassen fietsen. Kasper herkende hen onmiddellijk.

Vlak voor het sluiswachtershuis minderden ze vaart, stapten af en zet-

ten hun fietsen tegen het huis. Wat moest de familie De Boer hier?

Er werd aangebeld.

Kasper kroop op zijn knieën naar het raam en verstopte zich onder de

vensterbank.

79

80

‘Hij zou toch thuis zijn?’ hoorde hij meneer De Boer vragen.

‘Zeker, we hadden een afspraak om de transactie te bespreken,’ zei

mevrouw De Boer tegen haar man. ‘Het blijft een vreemde man,

hoor, alsof hij er niet echt bij is.’

‘Ja, een vreemde,’ zei meneer De Boer.

Ze drukten nog een keer op de bel.

Kasper hield zijn adem in. Wat moest hij hier nu weer van denken?

Wat hij zojuist gehoord had, wees maar op één ding. Tranen prikten

in zijn ogen. Dit was géén leuke verjaardag!

81

Een goedmakertje

‘Waarom ga je het sluiswachtershuis verkopen?’ vroeg Kasper boos.

Hij had zijn vader het grind op horen rijden en was direct naar buiten

gerend. Nu stond hij pal voor hem.

‘Waarom ga je ons huis aan die gekke familie De Boer verkopen?

Waar moeten wij dan wonen? Ik wil helemaal niet weg.’

‘Ik wil het sluiswachtershuis ook helemaal niet verkopen,’ zei zijn

vader, terwijl hij van zijn fiets stapte. ‘Hoe kom je daar nou bij? We

blijven hier gewoon wonen.’

Kasper probeerde het te begrijpen. ‘Meneer De Boer was hier, met

zijn vrouw. Ik hoorde het ze zelf zeggen. Jij zou hier zijn om de trans-

actie te bespreken.’

‘Dat klopt.’

Kasper slikte.

‘Maar die transactie gaat niet over ons huis, maar over een lening. Zij

hebben een Superlening van De Geldfabriek en nu willen ze er nog

een, omdat ze die oude moeten aflossen. Het is een lang en ingewik-

keld verhaal. Maar ik zou met ze doornemen of dat wel zo verstandig

is. Daar ben ik alleen niet meer aan toegekomen. Ik heb de hele dag

mijn handen vol aan mensen die vragen hebben over de Superlening.

Wat heb je tegen ze gezegd? Je bent toch wel vriendelijk tegen ze

geweest, hè?’

‘Ik heb niet opengedaan,’ zei Kasper.

‘Had dat maar wel gedaan! Nu heb je je voor niets zorgen gemaakt.

Nou goed, ben je nu gerustgesteld?’

‘Ik weet het niet, papa.’

‘Kasper, luister, je bent een slimme jongen. Je weet toch dat ik geen

gekke dingen doe? Ik weet dat ik de laatste tijd weinig thuis ben,

maar jij bent nog steeds het allerbelangrijkste in mijn leven.’

Kasper zag zijn kans.

82

‘Kunnen we dan één keer samen eten?’ vroeg hij en hij vouwde zijn

handen voor zijn gezicht.

‘Tuurlijk,’ zei zijn vader opgewekt en hij stapte van zijn fiets. ‘Nu!

Kom, dan gaan we taart eten. Je bent jarig!’

Dat was niet de bedoeling. ‘Heb je ook iets anders te eten, pap? Iets

van het eetschema van de koelkast?’

‘Hè nee, weer geen tijd voor gehad. Ik was te druk met een andere

verrassing. Daarvoor moest ik wat extra werk verzetten. Maar, nu heb

ik wel iets waar je héél blij van wordt.’

Nu pas zag Kasper de

doos die uit de fietstas

van zijn vader stak.

‘Een spelcomputer,’ zei

hij zacht.

‘In één keer goed! Die

wilde je zo graag. Een

extraatje voor je verjaar-

dag. En een beetje als

goedmakertje, omdat ik

er eh, je weet wel, zo weinig ben,’ zei zijn vader schuchter.

Kasper had eerst dolgraag een spelcomputer gewild, maar nu het

zover was had hij toch liever dat zijn vader op tijd thuis was en met

hem ging eten.

‘Ik neem morgen na mijn werk wel wat boodschappen mee,’ zei zijn

vader, alsof hij gedachten kon lezen.

‘Ga je nu weer op zaterdag naar kantoor? We zouden toch vissen,

voor mijn verjaardag, weet je nog?’ Kasper kon het antwoord op zijn

vaders gezicht lezen. Het werk ging toch voor.

‘Neem me dan mee,’ zei hij snel. ‘Dan kan ik eindelijk De Geldfabriek

zien.

‘Vooruit. Doen we dat, omdat je jarig bent.’

83

Pippa doet raar

Kasper lag nog in bed toen hij Pippa hoorde roepen.

‘Káááás!’

Zo snel als hij kon rende hij naar beneden. Hij had haar wel honderd

keer gebeld. Telkens kreeg hij dat rare toontje te horen. Hij was zo

vaak bij haar huis geweest, maar daar deed niemand open. En nu

stond ze plotseling bij hem voor de deur.

Pippa’s schouders hingen naar voren. Haar ogen waren rood, haar

nieuwe gympen, ooit wit, waren vuil.

‘Wat is er met jou gebeurd?’

‘Van alles,’ antwoordde ze en keek erbij alsof het de stomste vraag

van het jaar was.

Ze liep langs Kasper heen naar binnen, met een boodschappentas

van de supermarkt onder haar arm.

‘Wat is er gebeurd? Je was niet thuis en ook al dagen niet op school.’

Pippa keek de woonkamer in, fronste haar wenkbrauwen en zei: ‘Er

is veel gebeurd. Hé, jullie hebben nog steeds dezelfde meubels, op

die nieuwe bank na. Je vader krijgt nu toch geld van meneer Bol?

Bén je niet rijk?’

‘Jawel, denk ik. Ik heb van mijn vader een telefoon en een spelcom-

puter gekregen. Maar …’

‘Lachen.’

‘Vertel eens wat er is gebeurd. Waar zat je al die tijd? Ik was hartstik-

ke ongerust.’

Pippa slofte naar de eetkamer. Een stuk modder viel onderweg van

haar schoen. Ze keek ernaar.

‘Sorry. Ik ben komen lopen. En de dijk is erg modderig.’

‘Was je ziek?’

‘Nee.’

Pippa bleef staan, alsof ze wachtte op een volgende vraag.

84

Kasper wist niet goed wat hij met haar aan moest. Ze zei nauwelijks

iets. En waarom zag ze er zo slecht uit?

‘Het geld is op,’ zei Pippa plompverloren.

Kasper slikte.

‘We hebben een hele hoge schuld, zegt mijn moeder. Daarom zijn

we uit ons huis gezet. Gelukkig kwamen we je vader tegen. Hij heeft

ervoor gezorgd dat we morgen weer naar huis kunnen.’

Kasper dacht snel na. Geld op, huis uit?

‘Komt dat door die Superlening?’

‘Ik weet het allemaal niet precies, maar ergens is er iets behoorlijk

misgegaan.’

Kasper keek naar de modderige schoenen van Pippa.

‘Ik mag vandaag bij jou blijven pitten, zei je vader.’

‘Natuurlijk. Wil je eerst wat eten, een broodje kaas of zo? Meer heb-

ben we niet. Wil je dat?’

‘Graag,’ zei Pippa en ze glimlachte. ‘Jij bent echt een rare, weet je

dat? Je pa werkt bij Bol, maar je hebt alleen maar een broodje kaas.’

Kasper lachte terug. Hij was blij dat hij weer een glimlach zag.

Het enige geluid dat de volgende morgen aan de ontbijttafel klonk,

was het gesmak van Pippa. Gelukkig had zijn vader gisteren eindelijk

boodschappen gedaan. Nu konden ze haar tenminste een behoorlijk

ontbijt geven.

‘Papa,’ zei Kasper zachtjes. Hij wilde deze vraag de hele tijd al stellen,

maar was bang voor het antwoord. ‘Komt het nog goed met Pippa

en haar ouders?’

‘Ik doe mijn uiterste best haar ouders te helpen, maar ik kan niets

beloven.’

‘Kjopt,’ zei Pippa met volle mond. En ze nam een slok melk.

Kasper keek van zijn vader naar Pippa en weer terug.

‘Het is verschrikkelijk,’ ging zijn vader verder. ‘Steeds meer mensen in

85

Dammer raken in moeilijkheden door hoge schulden. Dat is precies

wat ik heb voorspeld.’

‘Ik kan toch helpen? Breng mijn spelcomputer maar terug naar de

winkel. Dan geef ik het geld aan haar.’

‘Ik dacht dat je die zo graag wilde hebben,’ zei zijn vader verbaasd.

‘Maar dan nog, die computer levert lang niet genoeg meer op. Ik zag

dat jullie gisteren de doos al hebben opengescheurd. Die kan niet

meer terug.’

Kasper zuchtte. ‘Waarom helpt meneer Bol eigenlijk niet? Hij heeft

hun dat geld toch gegeven?’

‘Meneer Bol wil best nóg een Superlening geven,’ zei zijn vader.

‘Maar dat is nu juist het probleem. Hij geeft te veel van die leningen.

Daar wordt het probleem van Pippa en haar ouders alleen maar gro-

ter van.’

‘Het geld was gratis!’ zei Pippa hard. ‘En nu opeens niet meer. Hoe

bestaat dat?’

‘Niets is gratis,’ reageerde zijn vader direct. ‘Dat hadden je ouders

ook kunnen weten. Dat stond in het contract.’

Kasper zag Pippa boos naar zijn vader kijken. ‘Mijn vader doet echt

wel zijn best,’ zei hij. ‘Hij werkt keihard. Ik kan het vandaag zien. Ik

mag mee naar De Geldfabriek. Ga anders ook mee, Pippa, dan kun-

nen we samen uitzoeken hoe het precies zit met dat gratis geld.’

‘Mij niet gezien. Ga jij maar op onderzoek uit. Jij wilt journalist wor-

den. Ik ben blij dat ik weer naar huis kan.’

Kasper keek er inderdaad naar uit. Hij zou uitzoeken hoe dat zat met

die Superlening. Zijn telefoon ging mee. Dan kon hij ook filmen.

86

Vreemd kantoor

Een uur later keek Kasper naar het hoge plafond in de hal van De

Geldfabriek. In het midden van die hal zat een mevrouw achter een

balie. Bij het woord ´fabriek´ had hij iets anders verwacht: een hal

met machines en computers of zo … Dit leek daar totaal niet op. Hij

zag niet eens iets waarmee ze geld konden drukken. Een geldfabriek

zonder geldpers was toch best raar.

‘Kasper moet een werkstuk maken over helden,’ hoorde hij zijn vader

tegen de receptioniste zeggen. ‘Hij heeft meneer Bol gekozen.’

Kasper had zijn vader toch maar verteld dat hij Bol als held had ge-

kozen. Hoewel hij het moeilijk vond, na alles wat Pippa had meege-

maakt, om die meneer Bol nog als held te zien.

De receptioniste zette haar zwarte bril op het puntje van haar neus en

keek Kasper aan.

‘Een kind in De Geldfabriek?’ zei ze luid. ‘Hier wordt gewerkt! Dit is

geen speeltuin!’

Kaspers adem stokte. Wat een heks was dat!

‘Hij gaat zo weer weg,’ zei zijn vader. ‘Ik laat hem alleen maar zien

hoe goed meneer Bol voor de mensen uit Dammer is.’

Kasper was niet van plan snel weg te gaan. Hij wilde dat onderzoek

doen waarvoor hij was gekomen.

‘Voor één keer dan,’ zei de receptioniste. ‘Maar onder jouw verant-

woordelijkheid, De Egel.’

‘Vanzelfsprekend,’ zei zijn vader en hij gebaarde Kasper mee te lopen

naar de liften.

‘Wat een raar mens,’ zei Kasper zacht.

‘Stilte graag!’ tetterde de receptioniste.

Hij stapte snel de lift in. Op de vijfde verdieping gingen de deuren

open. Kasper stapte met zijn vader een kale hal in met vijf witte deu-

ren. Op elke deur stond een nummer.

87

‘Achter deur nummer vijf werk ik.’

Kasper liep achter zijn vader aan en kwam in een smalle hal terecht.

Vader draaide zich om.

‘Ik weet dat je onderzoek wilt doen, Kasper. Maar als iemand vraagt

waarom je hier bent, dan zeg je dat je een werkstuk over meneer Bol

maakt. Oké? Ik help je wel.’

Kasper knikte. Wat een geheimzinnig gedoe! Dat was niks voor zijn

vader.

Die tikte een code in op een kastje aan de muur en een tweede deur

schoof langzaam open. Kasper had een rustig kantoor verwacht: een

ruimte met een of twee mensen, misschien drie, maar hier zaten er wel

dertig in rijen achter elkaar. En ze praatten allemaal door elkaar heen.

Langzaam liep hij langs de voorste rij. Hij kon zijn ogen niet van hen

afhouden. De een leek boos, de ander aardig. Ze hadden iets op hun

hoofd en praatten tegen een zwart blokje, dat volgens Kasper een

microfoon moest zijn.

‘U zult hier zeer gelukkig van worden,’ zei een vrouw met rood haar.

88

‘Gaat u vanmiddag maar lekker kopen wat u wilt. Ja, dááááág.’

Terwijl ze gedag zei, tikte ze op een scherm dat plat voor haar lag.

Kasper probeerde te lezen wat ze schreef.

‘Wat kijk je?’ vroeg de vrouw, terwijl ze hem indringend aankeek.

Van schrik zette hij een stap naar achteren.

‘Zijn dit de originele Superleningen?’ hoorde hij zijn vader vragen. Hij

hield een dik pak papier vast en sprak tegen een man met een bloe-

metjesstropdas om.

‘Ja, dat zei ik toch al?’ antwoordde de man.

Kasper liep naar hen toe.

‘Hier staan alle afspraken in,’ ging de man verder. ‘En daarmee be-

doel ik: alles wat de dwergen moeten weten.’

Dwergen, zoals de ouders van Pippa dus … Oh ja, filmen, dát wilde

hij! Kasper viste zijn telefoon uit zijn zak en keek om zich heen. Hoe

kon hij in deze drukke ruimte filmen zonder op te vallen?

‘Loop es effe door, joch!’ Kasper stond pal naast het bureau van een

grote man met borstelige wenkbrauwen. Snel liep hij verder. Hij zette

de camera van zijn telefoon aan en hield die tegen zijn oor, alsof hij

aan het bellen was. Langzaam liep hij verder langs de rijen, tot hij

achter in de ruimte bij zijn vader aankwam.

‘Kijk Kasper, dit zijn allemaal Superleningen, verkocht door deze men-

sen.’ Vader hield de stapel papier omhoog. ‘Film maar,’ fluisterde hij,

en toen hardop: ‘Ik ga kijken of alle afspraken hier keurig in staan.’

Kasper deed wat hem werd gevraagd en richtte zijn telefoon op de

stapel.

‘Wie de meeste Superleningen verkoopt, krijgt een bonus,’ ging zijn

vader verder. ‘Iedereen wordt beter van de Superlening, zegt meneer

Bol altijd.’

Waarom deed hij opeens zo overdreven? Het leek wel een reclame-

spotje.

‘En nu de kaarten,’ maande zijn vader, die weer fluisterde.

89

Aan de muur hingen grote kaarten van Dammer. Kasper zette een

stap naar voren en richtte zijn telefoon op de plek waar groene cirkels

waren getekend. De Frits von Heimer Bachstraat, las hij. Daar stonden

grote huizen. Het werd ook wel de Goudkust genoemd.

Hij verplaatste zijn telefoon naar de bovenkant van de kaart. Daar wa-

ren rode cirkels om de straten getekend. De Burgemeester Vaalstraat,

las hij. Dat was de straat van Pippa! Er stond een rode pijl op nummer

11 gericht. Dat was haar huis! Kasper voelde een kriebel in zijn buik.

Op datzelfde moment begon op het bureau naast de kaart een rode

telefoon te rinkelen.

Hij keek snel naar zijn vader, die als een gek zijn stapel Superleningen

over andere stapels verdeelde. ‘Papa, telefoon,’ zei Kasper en hij richt-

te de camera op zijn vader.

‘Oh,’ zei die hard. ‘Die nemen we nóóit op. Dat is de lijn voor de

mensen die al een Superlening hebben, zoals de ouders van Pippa.’

Zijn vader knikte naar de telefoon, alsof hij wilde zeggen dat Kasper

die ook moest filmen.

Kasper keek om zich heen. Wat deed zijn vader moeilijk! Toch deed

hij wat hem werd gevraagd.

‘Maar waarom pakt niemand die telefoon op?’ vroeg hij.

Zijn vader boog zich naar voren en fluisterde in de camera: ‘Dat mag

niet. Wij helpen alleen mensen die een Superlening willen. Klachten

worden hier niet in behandeling genomen. De Geldfabriek heeft al-

leen een afdeling Verkoop.’

Kasper knikte, al wist hij niet zeker of hij het goed begreep.

‘Tijd om te gaan, Kasper.’

‘Nog een vraag, papa. Waarom staat er boven het huis van Pippa een

rode pijl?’

‘Dat is omdat de familie een Superlening heeft,’ antwoordde zijn va-

der weer fluisterend en hij pakte zijn laptop. ‘Kom, we zijn hier al te

lang. We gaan.’

90

Gehoorzaam draaide Kasper zich om. Hij liet zijn telefoon in zijn zak

glijden en liep achter zijn vader aan.

‘Dit kunt u niet menen,’ riep de man met de borstelige wenkbrauwen

keihard in de microfoon.

Kasper voelde zijn hart in zijn keel bonken. Waarom schreeuwde die

vent zo?

De man trok de microfoon dichter naar zijn mond toe en riep toen

nog harder: ‘Dat geld krijgt u, voor niets. Dit is een fantastisch aan-

bod, dat kunt u toch niet weigeren! Dan bent u een dief van uw ei-

gen portemonnee!’

De andere mensen in de ruimte deden net alsof er niets aan de hand

was. Ze gingen gewoon door met bellen.

‘Ik zeg het nog één keer!’ riep de man.

‘Ik had u een stuk slimmer ingeschat!’ riep nu ook de vrouw met het

rode haar verderop. ‘Zo wordt u natuurlijk nooit rijk! De Superlening

is een uitkomst!’

Dit moest hij echt filmen! Met trillende handen zocht Kasper in zijn

zak naar zijn telefoon, maar op dat moment trok zijn vader hem de

drempel over, de ruimte uit. Met een klap gooide hij de deur achter

zich dicht.

‘Verkooptechnieken,’ lachte zijn vader, zonder het te menen. Dat was

overduidelijk. Hij liep de smalle hal in, richting de lift. ‘Ga hier maar

even zitten,’ zei hij en hij opende de deur van kamer nummer drie.

Dat was een klein kamertje, en leeg. Kasper ging op de enige bu-

reaustoel zitten die er stond.

Zijn vader legde zijn laptop op het enige bureau neer.

‘Ik schrok me rot,’ zei Kasper. ‘Zijn dát jouw collega’s?’

Vader reageerde niet op zijn vraag. ‘Ik moet even weg,’ zei hij en hij

liep de deur uit. Die bleef op een kiertje staan.

91

Geheim document

Kasper zat onderuitgezakt op de bureaustoel, zijn telefoon in zijn

hand. Vader was al een half uur weg.

Naar de gang durfde hij niet, uit angst dat hij de collega’s van zijn va-

der zou tegenkomen. En de beelden afkijken die hij net had gefilmd,

was hier echt veel te riskant. Die deur stond open. Had zijn vader dat

trouwens expres gedaan?

Tegelijkertijd snapte Kasper niet meer waarom hij zich druk maakte.

Er gebeurde helemaal niets. Niemand was langsgelopen. Zelfs uit de

lift was niemand gestapt. Nog even en dan ging hij weg. Dit was zon-

de van zijn tijd. Thuis kon hij tenminste iets doen met Pippa: games

spelen op zijn nieuwe spelcomputer of zo.

Opeens hoorde hij een belletje. Waar kwam dat vandaan? Hij liep

naar de deur en gluurde door de kier. Niemand te zien. Kasper

draaide zich om en zag een lampje flikkeren op zijn vaders laptop.

Hé, die laptop stond aan. Misschien kon hij daar wel een game op

spelen. Zou hij …? Nee, zijn vader vond het vast niet goed als Kas-

per zijn laptop gebruikte. Aan de andere kant … hij liet hem hier de

hele tijd zitten.

‘Ik doe het gewoon,’ zei Kasper hardop. Hij stond op, pakte de laptop

en klapte hem open. Het openingsscherm stond vol met documen-

ten. Een ervan had de naam ‘rood’. Dat ging vast over de familie van

Pippa, dat kon niet anders. Bij haar huis had een rode pijl gestaan en

die telefoon was ook rood. Dat kon geen toeval zijn.

Kasper slikte. Hij wilde dolgraag weten wat er in dat document stond.

Misschien stond er wel in hoe zijn vader Pippa en haar ouders ging

helpen. Dat wilde hij graag weten. Als hij nu even heel snel keek, zou

zijn vader dat heus niet merken.

Hij klikte twee keer om de koppeling te openen. Nee toch! Nu moest

hij een gebruikersnaam en wachtwoord invullen. Hij zuchtte. Kasper

92

duwde de laptop van zich af. Hier kon hij niets mee. Maar wat zag hij

daar? Snel trok hij het ding weer naar zich toe. Isabel! Er stond een

document met de naam van zijn moeder op zijn vaders laptop.

Op de gang klonk het geluid van een dichtslaande deur. Snel klapte

Kasper de laptop dicht. Zijn hart klopte in zijn keel.

Filmen, hij moest filmen! Hij pakte zijn telefoon uit zijn broekzak, zet-

te de camera aan en liep op zijn tenen naar de deur. Daar zag hij de

vrouw met het rode haar.

‘Die dwergen slikken het gewoon. Zo wordt ons werk ons wel heel

makkelijk gemaakt.’

‘Ze zijn gewoon dom,’ zei de man die naast haar liep. ‘Wie zo dom is,

verdient een Superlening. Hadden ze maar beter moeten opletten. Al-

les staat in de kleine lettertjes. Dan hadden ze die maar moeten lezen

… , al valt dat nog niet mee,’ zei hij met een gemeen lachje. ‘Volgens

mij hebben we de kleinste lettertjes die bestaan in die contracten

gezet. Maar geef toe, er staat zwart op wit dat geld lenen geld kost.’

De vrouw met het rode haar grinnikte. Haar gegrinnik bezorgde Kas-

per koude rillingen.

Samen liepen ze kamer nummer één in.

De zware deur viel met een klap achter hen dicht.

Het stond op de film.

Snel klapte Kasper de laptop weer open. Opeens had hij haast. Zijn

vader kon zo binnenlopen en hij moest weten wat er in het Isabel-do-

cument zat. In de rechterbovenhoek zag hij het bestand staan. Als

het over zijn moeder ging mocht hij het toch ook wel weten?

Weer ging er een deur in de gang open. Kasper hield zijn adem in.

Het bleef stil. Hij moest nu snel zijn. Hij wilde het document naar

zichzelf mailen.

Snel opende Kasper zijn vaders mail. Hij maakte een nieuw bericht,

voegde het document ´Isabel´ toe en wilde op de knop ´versturen´

drukken ... maar dat lukte niet. Er werd weer om een wachtwoord

93

gevraagd. Kasper tikte zijn naam in, en daarbij gokte hij maar wat.

Er gebeurde van alles. Hij klikte de ene na de andere gekke pagina

weg die in het scherm werd geopend. Zijn ademhaling

versnelde.

Intussen had hij het gevoel dat er iemand in

de gang stond. Met de laptop in zijn han-

den liep hij naar de deur. Niemand te zien.

Vreemd. Wacht, de lift! Die bewoog. Bo-

ven de deur zag hij de achtste verdie-

ping oplichten. Zou die naar de vijfde

komen? Dan had hij nog maar heel

even.

Hij ramde ongeduldig op alle toetsen.

De pagina’s waren nu weg, maar de

mail nog niet!

De liftbel ging.

‘O, schiet nou op!’ bromde Kasper

tegen de laptop.

‘Daar ben je,’ klonk de stem van meneer

Bol op de gang. ‘Ik was nog niet klaar

met je, Gilles.’

Een sterke aftershavelucht drong door

de kier de kamer binnen.

‘Ik snap eenvoudigweg niet waarom je

het niet kunt begrijpen. Of is het een

kwestie van niet wíllen begrijpen?’

De mail werd niet verstuurd, zag Kasper.

Hij legde de laptop weg. Eerst filmen.

Dit was de grote baas zelf!

‘Ik was toch duidelijk?’ zei Bol met een

stem waarmee hij zo de slechterik in

94

een film kon spelen. ‘Of zal ik het je nog een keer uitleggen? Woord

voor woord misschien?’

Kasper richtte zijn camera door de kier van de deur. Een meter voor

hem stond Bol. Die hield zijn gezicht vlak voor het gezicht van zijn va-

der. Hij hoopte voor papa dat zijn baas geen knoflook had gegeten.

‘Jouw taak is heel simpel: Superleningen verkopen,’ tetterde Bol.

‘Knoop dat goed in je oren. Als Kees en Pia het kunnen, dan kan jij

het ook.’

Bol knipte met zijn vingers vlak voor zijn vaders gezicht, alsof hij hem

wakker wilde maken.

Zijn vader trok zijn gezicht weg, maar zei niets.

‘Kijk me aan! Wij helpen mensen, Gilles, begrijp dat toch! Zonder mij

was je nu werkloos geweest. Dan had je dat huis van je moeten ver-

kopen. Ik help elke Dammeraar, zoals ik jou ook heb geholpen. Jouw

taak is hun dat duidelijk te maken!’

Kasper zag dat zijn vader zijn hoofd heen en weer schudde.

Bol gaf hem een harde klap op zijn schouder. ‘De Egel …’

Zijn vader wankelde even.

‘… Je wist dat geld lenen geld kost! Daar ben je slim genoeg voor. De

rest is marketing, reclame, zoals de fabrikanten van chocoladepasta

ook reclame maken. Van chocolade word je dik. Maar in de reclame

zetten ze een slanke den neer. De een noemt het misleiding, ik noem

het slim zakendoen. Het gaat erom wat de mensen willen horen. Ik

begrijp dat dit voor jou wennen is. Dit werk lijkt niet op wat je hier-

voor deed, boekhoudertje,’ bulderde Bol. Hij moest zelf erg hard la-

chen om zijn opmerking.

Opeens hield het lachen ook weer op.

‘Hup, we staan onze tijd te verdoen. Aan het werk, Gilles. Wát zeg je?’

Bol boog zich nog verder voorover om zijn vader te kunnen verstaan.

Kasper hoorde ook niet wat hij zei.

‘Gilles toch. Nu moet je echt ophouden. Die dwergen hebben je

95

medelijden echt niet nodig,’ schamperde Bol. ‘Ze komen er heus wel

weer bovenop, ooit. Dat heeft de geschiedenis toch bewezen? En zo

veel hoeven ze nu ook weer niet terug te betalen. Dat weet jij ook.

Alleen wat ze hebben uitgegeven, plus een beetje meer, en dat noe-

men we rente. Wat? Jij vindt dat ze wel veel terug moeten betalen?

Dat zeggen ze zelf … En jij gelooft ze ook nog? Gilles, geloof mij nu

maar: het komt goed. Hup, aan de slag voor je centen. Ik heb je niet

voor niets vorige week nog een spelcomputer voor die verwende

zoon van je gegeven. Dat was een aanmoediging. Laat nu maar zien

dat je het waard bent.’ Bol liep kamer nummer vijf binnen. De deur

viel met een klap achter hem dicht.

Zijn vader bleef staan. Zijn wangen waren rood.

Kasper zette zijn camera uit en ging snel op de bureaustoel zitten.

De deur ging open.

96

Lege koelkast

Zijn vader kwam de kamer binnengelopen. Hij keek van de ene naar

de andere hoek, alsof hij iets wilde zeggen. Maar hij zei niets. Wel

zette hij zijn vingers in zijn haar.

Kasper voelde wel aan dat dit niet het moment was om te vragen

waarom hij zo verrekt lang daar in die kale kamer had moeten wach-

ten. ‘Gaat het?’ vroeg hij maar.

‘We gaan,’ zei zijn vader. Hij griste de laptop van tafel, klapte hem

dicht en liep de kamer uit.

Kasper trapte zo hard hij kon, maar hij had moeite zijn vader bij te

houden.

‘Ik heb alles opgenomen, hoor,’ riep hij hijgend naar voren.

‘Goed zo. Ja, goed zo. Maar waarom heb je aan mijn laptop gezeten?

Je moet ervan afblijven. Er staan belangrijke dingen op. Gesnapt?’

‘Maar ik mag toch wel ...?’

‘Ik moet je kunnen vertrouwen, Kasper,’ riep zijn vader naar achteren.

‘Jij bent de enige die ik nog kan vertrouwen.’

Kasper trapte stevig door. Zijn vader kon hem vertrouwen. Het kwam

door mama’s naam. Toen hij die zag, was hij nieuwsgierig geworden.

‘Straks ben ik alles kwijt. Je moest eens weten wat er allemaal op

mijn laptop staat,’ zei zijn vader.

Nu baalde Kasper dat hij dat ding niet veel eerder had geopend. Hij

had alle tijd gehad!

‘Ik heb alleen naar het document met mama’s naam gekeken, verder

niet. Maar ik kwam er niet in omdat er een wachtwoord op zit.’

Zijn vader trapte op de rem. Kasper botste tegen zijn bagagedrager.

‘Heb je het document van Isabel gelezen?’

‘Nee, dat zeg ik toch! Het ging niet open. Ik kreeg het niet open. Er

openden wel allerlei andere pagina’s.’

97

Kasper zag dat zijn vader grote ogen opzette.

‘Zei je pagina’s?’

Kasper knikte. ‘Wel twintig, onleesbaar allemaal. Maar ze bleven

maar komen. Hoezo? Dat weet je toch wel?

‘Het zal toch niet waar zijn! Wat een schurk! Ik moet terug. Jij redt je

wel vanaf hier, hè?’

Kasper begreep het niet. Wat was er met die pagina’s? En wie was

die schurk?

‘Ik ga mee.’ Hij moest weten wat er aan de hand was. Een journalist

liet zich niet zomaar wegsturen.

‘Dat lijkt me geen goed idee. Ga maar vast naar huis. Ik kom

straks.’

‘Alsjeblieft papa, mag ik mee? Je zult geen last van me hebben. Ik zal

niet aan je laptop komen.’

‘Het is al laat. Pippa is er ook nog. Het is niet fijn om haar zo lang

alleen te laten in deze situatie.’

Hij was Pippa inderdaad helemaal vergeten.

‘Ik ga, dit kan niet wachten. Tot straks,’ zei zijn vader. Hij stak zijn

hand op en fietste weg.

Kasper zuchtte.

Waarom ging vader weer terug? En waarom mocht hij niet mee?

Waar ging het document met zijn moeders naam over? Hij was blij

dat hij alles op film had staan, maar nu kreeg hij het gevoel dat hij

nog bijna niets wist.

Langzaam fietste hij naar huis.

Het sluiswachtershuis zag er verlaten uit. Het begon al te schemeren,

maar binnen brandde geen licht. Waar zou Pippa zijn? Hij wilde haar

laten zien wat hij had gefilmd. Dat van die kleine lettertjes bijvoor-

beeld. Dat moesten ze samen verder uitzoeken. Pippa kon haar ou-

ders vragen of zij de kleine lettertjes hadden gelezen. Of waren die

lettertjes echt zo klein dat niemand ze kon lezen? Daar hadden die

98

rare collega’s van zijn vader het wel over. Die zeiden zelfs dat ze die

letters expres piepklein hadden gemaakt. Dat zou gemeen zijn.

Hij zette zijn fiets tegen het huis, liep naar de achterdeur en stopte

zijn sleutel in het slot. Hé, de deur was nog open.

‘Pippa!’

Haar lange haar was nat. Ze probeerde een volle plastic tas achter

haar rug te verstoppen.

‘Je bent er nog!’

‘Hé Kas, ik wilde net weggaan.’ Pippa lachte schaapachtig, alsof ze

eigenlijk iets wilde vertellen.

‘Dan ben ik dus mooi op tijd. Ik heb je ontzettend veel te vertellen.

Die Geldfabriek is zo’n rare tent. Kom, dan laat ik het je zien.’

‘Eh, ik moet nu echt gaan.’

‘Op een kaart die in De Geldfabriek hangt, staat een rode pijl op jullie

huis gericht!’ ging Kasper verder. ‘En als jullie bellen met een klacht,

dan nemen ze de telefoon niet op. Ik overdrijf niet, ik kan het je laten

zien. En ze noemen jullie dwergen, is dat niet gek? Of had ik je dat al

eerder gezegd?’

Pippa bleef staan waar ze stond.

Kasper pakte zijn telefoon uit zijn jaszak en drukte op het knopje van

de camera.

‘Kijk hier! Ik heb nog veel meer ontdekt, bijvoorbeeld dat er kleine

lettertjes in de Superlening staan. Zo klein dat niemand ze blijkbaar

leest, of kan lezen. Die letters zijn expres zo klein gemaakt, wedden?

Ik heb ze dat horen zeggen. Ook dát heb ik opgenomen. Kijk.’

‘Ik wil het niet zien,’ zei Pippa.

Kasper keek op. ‘Waarom niet? Ik kan je helpen.’

‘Er is toch niets meer aan te doen. Die mevrouw van De Geldfabriek

heeft ons dat heel duidelijk verteld. We hebben de lening opgemaakt,

dom. We hadden kunnen weten dat geld lenen niet gratis is, zegt ze.

We hebben het alleen nooit geweten. Hoewel, misschien wel. Het

99

stond in het contract, zegt ze. Maar dat hebben we dus niet gezien.

Dat is onze fout.’

‘Dat komt dus door die kleine lettertjes, zei ik toch!’ Kasper wilde dat

Pippa luisterde naar wat hij haar te vertellen had.

‘Het zal allemaal wel. Ik ben blij dat we ons huis weer in mogen,

dankzij je vader.’

Kasper staarde haar een paar tellen aan.

‘Wil je dan niet dat Bol wordt opgepakt?’ vroeg hij ongelovig.

‘Weet je, Kas, ik wil gewoon mijn oude leven terug.’

‘Weet ik toch,’ zei Kasper.

‘Ik wil niets meer te maken hebben met die Geldfabriek. Elke dag krij-

gen we wel een brief binnen. Elke dag! Rekeningen en bedreigingen.

Alleen maar omdat we even niet goed hebben opgelet.’

‘Mijn vader kan je echt helpen,’ zei Kasper. ‘Hij heeft jullie nu het huis

teruggegeven, maar hij kan misschien nog veel meer doen. Ik heb

zelf gezien wat hij allemaal doet bij De Geldfabriek.’

Kasper dacht terug aan het pijnlijke moment waarop Bol tegen zijn

vader zei dat hij niet zo moest zeuren, dat de mensen er wel weer

bovenop zouden komen. Ooit!

‘Het is al goed,’ zei Pippa. ‘Ik heb wat eten gepakt. Dat is voldoende.

Oké?’

Kasper knikte. ‘Natuurlijk.’

Pippa haalde de plastic tas achter haar rug vandaan.

‘Hé, ik ruik dat je tosti’s hebt gemaakt,’ zei Kasper opgewekt om zijn

vriendin op te vrolijken. ‘Lekkerrr.’

Pippa glimlachte en liep toen langs Kasper naar buiten.

‘Zal ik je naar huis brengen?’

Ze draaide zich om. ‘Ik red me wel. Ik zie je morgen op school.’

‘Tot morgen.’

Kasper sloot de deur, liep de eetkamer in en deed het licht aan. Hij

had berehonger. Een tosti zou er wel in gaan.

100

Toen hij het aanrecht zag, viel zijn mond open. Het was bezaaid met

broodkruimels, lege potten en vieze pannen. In de gootsteen stonden

een vergiet met een paar achtergebleven blaadjes sla, een pan met

aangekoekte rijst en een bord waarop gebakken tosti’s moesten heb-

ben gelegen.

Bang voor wat hij verder zou aantreffen, trok Kasper de koelkast

open. De doorzichtige planken lagen vanmorgen nog vol met kaas,

kip, sla, pakken melk, gehakt en boter. Nu stond er, op een half pakje

boter na, niets meer in. Pippa had alles meegenomen.

Kasper hoorde zijn maag knorren.

101

Het is erger

Door een spleet in de vitrage kon Kasper in de huiskamer van Pippa

kijken. Hij was woest. Ze had niet álles mee hoeven nemen. Ze had

best kunnen bedenken dat hij ook nog wat wilde eten. Nadat hij de

lege koelkast had gezien, was hij direct naar haar huis gefietst. Klaar

om haar de waarheid te vertellen, en om wat eten terug te krijgen.

Maar nu hij naar binnen gluurde, verdween zijn boosheid. Hij zag Pip-

pa en haar ouders op de grond om een kaarsje heen zitten. Er stond

geen bank en ook geen tafel meer, alles was weg. En waar de tv had

gehangen, zat een groot gat in de muur.

Hoe was het mogelijk! Goed, Pippa’s ouders waren nooit rijk ge-

weest, maar ze ging gewoon naar school, had meubels in haar huis

en had te eten. Nu was alles weg. Kwam dat allemaal door die Su-

perlening? Als Pippa nou een beetje zou meewerken, dan kon hij zien

of die kleine lettertjes in dat contract stonden. Misschien wilden haar

ouders daar wel wat over zeggen. Kasper liep naar de voordeur. Hij

bracht zijn vinger naar de bel, maar twijfelde. Wilde hij ze wel storen?

Nu, zo, hier op de grond? Wat moest hij zeggen? Hij kon toch niet

doen alsof dit normaal was?

Morgen was misschien een beter moment. Eerst maar eens kijken of

zijn vader hem verder kon helpen.

‘Pippa zit in de problemen,’ riep Kasper een uur later zijn vader vanaf

het dak toe. Hij pakte de regenpijp vast en gleed naar beneden. ‘Ik

heb je de hele tijd geprobeerd te bellen. Je moet haar helpen.’

Zijn vader liep naar binnen. ‘Ik weet het, ik doe mijn best,’ zei hij.

‘Maar ik kan er niet zo veel aan doen. Elke keer als ik denk iets te

bereiken, gaat er weer iets mis. Het lijkt wel of ik word tegengewerkt.

Maar ik weet niet door wie. Het is als een aal in mijn handen. Ik krijg

er geen grip op.’ Hij zweeg en leek diep na te denken.

102

Kasper stampte met een voet op de grond. ‘Je moet iets doen.’

De blik van zijn vader zei wat anders.

‘Elke euro,’ begon zijn vader, ‘elke euro die Pippa en haar ouders van

meneer Bol hebben gekregen, heeft hen verder in de problemen ge-

bracht. Dat komt door de Superlening en de kosten die meneer Bol

daarvoor rekent, de rente. De ouders van Pippa wilden graag snel rijk

worden. Ze waren verblind door al het geld dat ze kregen. Daardoor

hebben ze niet goed opgelet. Dat kan ik niet zomaar oplossen.’

Zijn vader zuchtte. ‘Meneer Bol doet alsof iedereen beter wordt van

die Superlening. Maar iedereen had de risico’s kunnen zien aan ko-

men. Alle regels over rente en hoe het geld terugbetaald moet wor-

den, ze staan allemaal in het contract.’

‘Het staat er wel in, maar dat hebben ze niet gelezen,’ zei Kasper.

‘Dat bedoel ik dus, dat is het probleem. Ze hadden beter moeten op-

letten, maar ze waren verblind.’

‘Wat je niet ziet kun je niet lezen,’ riep Kasper. ‘Dat heeft Bol expres

gedaan.’ Wanneer snapte papa het nou eens?

‘Eerst dacht ik dat ook. Ik dacht dat meneer Bol de mensen expres niets

had gezegd over het terugbetalen. Maar ik heb de contracten wel tien

keer doorgelezen. Alles staat erin. De ouders van Pippa kregen de eer-

ste maand gratis. Daar komt dat zogenaamde “gratis” vandaan,’ knip-

oogde zijn vader. ‘Maar daarna … toen moesten ze elke maand op elke

euro die ze hadden geleend vijf cent terugbetalen. Dat is enorm veel!’

Kasper keek zijn vader aan. Dat van dat terugbetalen duizelde hem,

maar iets anders zat hem veel meer dwars: ‘Hoe kan het dat jij die

lettertjes wel kon lezen?’

‘Hoezo?’ zei zijn vader. ‘Ik heb ze gewoon gelezen.’

‘Ze zijn toch expres klein gemaakt, zodat niemand ze kan lezen? Dat

zeg ik je net.’

‘Nee hoor. Niet in de contracten die ik heb gezien. Mijn collega heeft

ze mij allemaal gegeven.’

103

‘Ik snap er niets van,’ zei Kasper. Hij pakte zijn telefoon en drukte op

de knop om de camera te laten draaien. ‘Kijk hier dan eens naar.’

‘Die dwergen slikken het gewoon. Zo wordt ons werk ons wel

heel makkelijk gemaakt.’

‘Ze zijn gewoon dom. Wie zo dom is, verdient een Superle-

ning. Hadden ze maar beter moeten opletten. Alles staat in

de kleine lettertjes, dan hadden ze die maar moeten lezen …

Al valt dat nog niet mee, volgens mij hebben we de kleinste

lettertjes die bestaan. Maar geef toe, er staat zwart op wit

dat geld lenen geld kost.’

Kasper zette de film stil.

‘Dat zijn Kees en Pia!’ zei zijn vader. Hij keek erbij alsof hij het niet

kon geloven.

Had hij het nu dan eindelijk door?

‘Ik moet dit verder uitzoeken,’ zei zijn vader en hij liep naar de gang

om zijn jas van de kapstok te pakken.

‘Ik ga mee,’ riep Kasper.

‘Nee. Jij blijft thuis!’

‘Alweer,’ zuchtte Kasper.

104

105

106

DEEL DRIE

107

Naar de politie

De volgende ochtend was Kasper vroeg opgestaan. Hijgend hing hij

over zijn stuur. Hij moest Pippa spreken. Wat zijn vader van plan was,

wist hij niet, maar hij ging haar in ieder geval helpen. Stom dat hij

niet gisteren al had aangebeld!

Zonder te remmen reed hij door de bocht en stoof het marktplein op.

Midden op het plein staarde een lachende Bol hem aan vanaf een

groot reclamebord. Kasper wilde er niet naar kijken, maar deed het

toch. Een rilling gleed over zijn rug.

Hij reed Pippa’s straat in. Daar liep ze!

‘Pippa!’

Ze draaide zich om en stak haar hand op.

‘Spring maar achterop.’

Pippa pakte Kasper bij zijn jas en sprong op de bagagedrager.

‘We gaan naar de politie,’ zei hij.

‘Wat?’ Direct sprong Pippa weer van de fiets.

‘Hoezo politie? Ga je mij aangeven of zo? Je had zelf gezegd dat ik

eten mocht pakken. Nu moet je niet kinderachtig gaan doen, Kas. Dit

vind ik echt niet leuk.’ Ze keek verdrietig.

‘Nee, niet om dat eten, joh. Hoewel je wel iets voor mij had kunnen

overhouden. We gaan aan de politie vertellen dat je ouders zijn opge-

licht door De Geldfabriek. Dan laat ik ze een filmpje zien waarop die

mensen van De Geldfabriek zeggen dat ze de kleine lettertjes expres

zo klein hebben gemaakt. En als de politie dat ziet, dan worden de

collega’s van mijn vader en Bol direct opgepakt. Probleem opgelost. ’

Kasper rechtte zijn rug. Hij vond het een geniaal plan.

Pippa keek hem ongelovig aan en sloeg haar armen over elkaar.

‘Je gelooft toch niet echt dat dit werkt, hè? Die politie ziet ons aan

komen. Laatst ben je nog weggerend bij BOLS GAME, zonder te beta-

len! Of ben je dat vergeten? Nou, de politie heus niet! En je vader dan?

108

Denk je dat ze die laten gaan? Je pa werkt toch ook bij De Geldfa-

briek? Hij werkt mee aan deze oplichting, of ben je dat ook vergeten?’

Ja, daar had ze een punt: zijn vader. Zouden ze die dan ook oppak-

ken? Dat was niet de bedoeling. Jemig, hoe moest hij dit nu oplos-

sen? Hij wist zeker dat zijn vader hier niets mee te maken had. Zou

het helpen als hij ook de video liet zien waarop zijn vader de Super-

leningen omhooghield, en dat over die telefoon vertelde …? Hmmm,

misschien beter van niet. Dat was meer bedoeld om zijn collega’s te

laten geloven dat hij een werkstuk ging maken over Bol, de held.

Dan die video met Bol? Daaruit bleek wel dat zijn vader … Nee, veel

te pijnlijk. Dan stond die echt voor schut. Wacht eens: zijn vader had

alleen Superleningen gezien zonder heel kleine lettertjes. Als hij dat

kon bewijzen, en als de ouders van Pippa dan hun Superlening lieten

zien. Dan kwam alles goed. Zijn vader had die documenten vast op

zijn laptop.

‘Kom Pippa, mijn vader redt zich wel. We gaan naar de politie.’

‘Op zondag?’

‘Wat maakt dat nou uit?’

Bij het politiebureau stond een camerateam.

‘Hé, dat is Klaartje Zuurbier van de televisie,’ zei Pippa.

Een politieagent kwam naar buiten en liep op de camera af.

‘Daar is de politiechef,’ zei Klaartje tegen de camera. En toen tegen

de chef: ‘Mag ik u iets vragen?’

‘Natuurlijk,’ zei de politiechef.

‘Merkt u dat er minder criminaliteit is in Dammer nu de mensen meer

geld te besteden hebben?’

‘Absoluut, absoluut,’ zei de politiechef. ‘Meneer Bol heeft een goede

invloed. Voordat hij hier kwam, hadden we het een stuk drukker.’

‘Dank u wel,’ zei Klaartje. Ze stak haar hand omhoog en riep: ‘Stop

de camera.’

109

Wacht maar tot de politiechef mijn

film ziet. Dan denkt hij wel anders

over Bol, dacht Kasper.

‘Hé jongens,’ riep Klaartje. ‘Vinden

jullie het ook leuk om iets aar-

digs over meneer Bol te

zeggen? We maken een

film over hem, voor bij

de Dammeraar van het

Jaar-uitreiking aan-

staande vrijdag.’

Kasper keek Klaartje

strak aan. Hij had haar

van alles over Bol willen

vertellen, dat hij een oplich-

ter was en … , maar hij bleef in gedachten steken bij

die uitreiking. Was die vrijdag al? Dan moesten ze snel handelen. Bol

mocht absoluut geen Dammeraar van het Jaar worden.

‘De Superlening is prut,’ riep Pippa. ‘We worden er niet beter van,

maar slechter. Zet dat maar in je film.’

‘Oh ja?’ zei Klaartje. ‘Hoe weet je dat?’

‘We komen voor de politiechef,’ zei Kasper, uit angst dat Pippa alles

voor de tv ging vertellen.

De politiechef keek hem nieuwsgierig aan.

‘O ja?’ vroeg de chef. ‘Vertel, wie zijn jullie en wat komen jullie doen?’

‘Ik ben Kasper de Egel en dit is mijn beste vriendin Pippa. We hebben

belangrijke informatie voor u.’

‘Nu maak je me wel erg nieuwsgierig,’ zei de politiechef. ‘Wat voor

informatie dan?’

Kasper keek naar Klaartje en haar camera. ‘Kunnen we naar binnen

gaan?’

110

‘Dat kan.’ De politiechef nam hen mee naar zijn kantoor. Kasper ver-

telde het verhaal van de Superlening die de ouders van Pippa arm had

gemaakt, en van de wel erg kleine lettertjes. Daarna lieten ze de film

zien van het gesprek tussen de collega’s van zijn vader.

‘Interessant,’ zei de politiechef toen de film was afgelopen. ‘Laat dat

bewijs maar hier. Dan roep ik deze mensen volgende week op het

bureau.’

‘Volgende week?’ riep Kasper. ‘Maar dan is Bol al uitgeroepen tot

Dammeraar van het Jaar!’

‘Luister Kasper en Pippa, ik moet eerst uitzoeken hoe het precies zit.

Misschien weten de twee collega’s van meneer Bol niet waar ze het

over hebben en dan zou ik zo’n groot feest daarvoor niet door laten

gaan. Dat kan niet.’

‘Niet weten waar ze het over hebben? Dankzij hen heeft Pippa niet

eens meer een bank om op te zitten! U snapt nu toch ook wel dat de

Superlening niet eerlijk is? Een man die zoiets bedenkt, kan toch geen

Dammeraar van het Jaar worden!’

‘Een paar letters kleiner maken is niet gelijk een misdaad,’ zei de po-

litiechef. ‘Haar ouders hadden het contract veel beter moeten lezen,

desnoods met een vergrootglas … Dan hadden ze wel alles over de

rente en de kosten gelezen. Beetje eigen verantwoordelijkheid nemen

hoor. Geef je telefoon maar hier. Dan horen jullie nog van me. Oké?’

Kasper had het gevoel dat de politiechef hen niet ging helpen. ‘We

komen volgende week wel terug,’ zei hij.

‘Ik heb toch liever dat je die telefoon hier laat,’ zei de politiechef. ‘Dit

soort beelden gaat veel te snel een eigen leven leiden.’

Kasper keek naar Pippa.

‘Je moest je vader toch nog bellen?’ zei ze.

‘Dat is waar ook,’ zei Kasper. ‘We komen zo terug.’

Eenmaal buiten fietsten ze snel weg.

111

Naar de krant

‘We moeten het anders aanpakken,’ zei Kasper de volgende dag op

school. Hij had erover nagedacht.

Pippa trok haar schouders op. ‘Hoe dan? Iedereen is gek op Bol. Dat

blijkt wel.’

‘Er moet toch iemand zijn die ons gelooft.’ Kasper haalde de tas van

zijn rug, ritste deze open en pakte de Dammer Vandaag eruit.

‘En anders moeten wij ervoor zorgen dat de mensen het geloven,’ zei

hij tegen Pippa. ‘Kijk eens wat hier staat.’

‘Hét geschenk voor Dammer! Rijke weldoener Titus Bol strooit met

geld. Geld genoeg voor iedereen!’ las Pippa hardop.

‘Zie je wel,’ zei ze. ‘Ze laten je geloven dat hij je dat geld geeft, en

niemand heeft het over terugbetalen, met rente …’

‘Misschien weet deze journalist niet beter. Als wij hem vertellen hoe

het echt zit, staat dat morgen vast in de krant!’

Pippa boog zich over de krant. ‘Als ik dit artikel zo lees … Ik weet het

niet … Vast een vriendje van Bol.’

‘Ik ga na school meteen naar hem toe,’ zei Kasper. ‘Hoe heet-ie?’ Hij

wees naar de naam onder het artikel.

‘Joske Fransen,’ las Pippa. ‘Het is een vrouw.’

‘Deze Joske wil ons misschien wel helpen,’ zei Kasper.

‘Succes,’ zei Pippa op een toon die duidelijk maakte dat zij er niets

mee te maken wilde hebben.

Het was inderdaad een gok. Maar niets doen leverde zeker niets op.

En als die journaliste hen zou geloven, dan … Kasper wilde natuurlijk

het liefst het verhaal zelf schrijven. Dat zou te gek zijn. Stel je eens

voor: zijn eerste artikel … in de krant … Hij had tenslotte het onder-

zoek gedaan, toch?

Iedereen zou op deze manier op de hoogte zijn van Bols praktijken.

De mensen in geldnood zouden worden geholpen en dan was alles

112

weer zoals het was vóór Bols komst naar Dammer. Het was voor Kas-

per zo logisch als wat.

Na schooltijd kon hij Pippa toch overhalen. Samen liepen ze de hal

van de Dammer Vandaag binnen.

‘Wij komen voor Joske Fransen,’ zei Kasper tegen de receptioniste.

Ze keek hen een voor een aan.

‘Wie kan ik zeggen dat er is?’

‘Kasper de Egel.’

‘En ik ben Pippa.’

‘Mag ik weten waarom jullie haar willen bezoeken?’

‘We hebben een artikel van haar gelezen in de Dammer Vandaag,’

antwoordde Kasper. ‘Daar stond een fout in. Dat willen we haar

graag vertellen.’

‘Klopt als een bus,’ zei Pippa erachteraan. Ze lachte zenuwachtig.

Kasper gaf haar een por met zijn elleboog. Ze kon beter haar mond

houden.

‘Correcties kunnen per mail of per brief bij de hoofdredactie worden

ingediend,’ antwoordde de receptioniste vriendelijk. ‘Het adres staat

op de homepage: www.dv.nl.’

‘Maar we willen Joske Fransen graag zelf spreken,’ zei Kasper.

‘Ik begrijp dat jullie gráág met mevrouw Fransen willen praten, maar

dat is niet mogelijk. Ze is met een artikel bezig en dat moet vandaag

nog worden ingeleverd. Als ik haar stoor, lukt dat misschien niet en

hebben we morgen een blanco pagina in de krant. Jullie kunnen een

mail sturen.’

‘Het is echt héél belangrijk,’ zei Kasper. ‘Wij kunnen haar helpen met

een nieuwtje.’ Hij wist dat journalisten altijd op nieuwtjes jaagden.

De receptioniste gaf het op en zuchtte. ‘Nou vooruit, ik bel haar.

Maar ik kan niets beloven. Gaan jullie daar maar zitten.’

Ze wees naar een grijze bank.

113

Vanaf de bank konden Kasper en Pippa niet meer horen wat de re-

ceptioniste zei. Wel hoorden ze haar lachen, maar toen ze hen aan-

keek stopte ze daar direct mee.

Een paar minuten later stond er een vrouw met donkerbruin, lang

golvend haar voor hen.

‘Jullie zochten mij?’ vroeg ze en

ze zette haar armen in haar zij.

Kasper stond op en stak zijn

hand uit.

‘Hoi, ik ben Kasper de Egel en ik

heb belangrijke informatie voor u

over Titus Bol.’

‘En ik ben Pippa. Hoi,’ stelde

Pippa zich voor.

Joske Fransen schraapte haar

keel. ‘Goed. Ik heb het vandaag

belachelijk druk, dus laten we

het kort houden. Titus Bol, zei

je?’

Kasper zag de receptioniste naar

hen kijken.

‘Even wandelen?’ vroeg Kasper

stoer aan Joske, terwijl hij met

zijn wijsvinger naar buiten wees.

‘Ik zei toch net dat ik het druk

had? Vertel me waar het over

gaat. Dan kan ik weer aan de

slag.’

Maar Kasper liep naar de buiten-

deur en voor de journaliste zat er

maar één ding op: meelopen.

114

‘Wij weten dat meneer Bol de mensen in Dammer oplicht,’ zei hij

fluisterend toen ze eenmaal buiten waren.

Joske boog zich voorover.

‘We hebben bewijs,’ zei Kasper er snel achteraan. ‘Als je het druk hebt,

kan ik er zelf een artikel over schrijven. Dan hoef jij dat niet te doen.’

‘Hoe weet je zo zeker dat meneer Bol mensen oplicht?’ vroeg Joske,

ook op fluistertoon. ‘Ik heb namelijk heel andere informatie.’

‘Bij De Geldfabriek doen ze alsof de Superlening gratis is, maar dat is

helemaal niet zo. De ouders van mijn vriendin Pippa moeten daardoor

heel veel geld terugbetalen.’

Joske knikte, dacht na en zei toen: ‘Dat is vervelend. Maar ik denk

dat ik genoeg weet. Dank voor de tip. Ik zoek het verder uit. Als het

klopt, zie je er vanzelf een stuk over in de krant.’

Joske Fransen stak haar hand uit.

Kaspers adem stokte. ‘Wij kunnen helpen,’ zei hij snel. ‘Ik kan ook

iets schrijven.’

‘Dat is heel aardig van je, maar laat dat maar aan mij over.’ ‘Boven-

dien geloof ik er niets van,’ mompelde ze. ‘Hier moeten kinderen zich

ook niet mee bemoeien.’

Hoezo niet mee bemoeien? Dit kon toch niet waar zijn? Geen enkele

volwassene wilde hen geloven of helpen, zelfs een journaliste niet. Je

zou toch denken dat juist journalisten alles tot op de bodem wilden

uitzoeken …

Hij nam een flinke hap adem. ‘Trouwens, die stomme Superlening

gaat wel degelijk ook kinderen aan,’ flapte hij eruit. ‘Pippa heeft geen

eten meer. Ze heeft geen bank meer. Niets. En het is gewoon oneer-

lijk ...’ Trut, schoot het door Kaspers hoofd, maar dat durfde hij niet

hardop te zeggen.

‘Je bent behoorlijk brutaal voor je leeftijd, jongeman.’

Kasper voelde zijn hoofd warm worden. Dit was hem nog nooit ge-

zegd, maar het voelde wel goed.

115

‘Jij schrijft dat Bol geld uitdeelt, maar dat is niet waar. Het zijn lenin-

gen. En de mensen moeten daar heel veel rente over betalen. Dat

staat in de kleine lettertjes, zo klein dat niemand ze leest. Lettertjes

die ze expres heel klein hebben gedrukt. Mensen die die kleine let-

tertjes niet lezen, noemen ze bij de Geldfabriek “dwergen”. En ja, ik

kan dat allemaal bewijzen. Maar dat wil je toch niet horen. Een echte

journalist zoekt alles uit, behalve jij.’

Joske perste haar lippen op elkaar.

‘Je gaat wel erg ver … Oké, kom maar op dan. Als je bewijs hebt, laat

maar zien!’

Yes! Kasper wist dat hij beet had.

116

Levende bronnen

De journalisten staarden allemaal naar hun computerscherm. Met

rappe vingers tikten ze op hun toetsenbord. Ze keken niet op of om,

ook niet toen Joske zwierig op haar hakken tussen de bureaus door

liep. Ze stapte een glazen hok in, ging op een stoel zitten, sloeg haar

ene been over het andere en zei: ‘Goed. Kom maar op met dat be-

wijs.’

Kasper legde zijn telefoon op tafel.

‘Ik wil contracten zien, brieven van je ouders, foto’s, alles wat je hebt.

Leg maar op tafel.’ Ze tikte met haar hand op de ovale witte tafel, die

bijna net zo groot was als het glazen hok. ‘En Pippa, ik wil ook je ou-

ders spreken. Ik heb levende bronnen nodig. Een verhaal moet kleur

hebben, mensen van vlees en bloed. Zouden ze op de foto willen?

Dat is echt een eis. Zonder beeld in de krant hebben we ook geen

verhaal.’

Pippa en Kasper keken elkaar aan.

‘Pippa heeft thuis vast heel veel papieren,’ zei Kasper. ‘En mijn vader

heeft die ook. Ik heb ze zelf gezien bij De Geldfabriek. Hij is daar nu

om ...’

‘Ga ze maar halen,’ zei Joske. Ze haalde haar been weer van het an-

dere en wilde opstaan.

‘En ik heb een filmpje,’ zei Kasper snel. Hij pakte zijn telefoon van

tafel en hield die omhoog. ‘Hierop staat hoe De Geldfabriek de men-

sen oplicht.’

‘Snel dan,’ zei Joske. ‘Ik moet een deadline halen! Over een uur moet

mijn stuk af zijn.’

Kasper wist niet of hij deze journaliste wel kon vertrouwen. Zou hij

…? Ja, hij ging het haar gewoon vragen.

‘Hoe weet ik eigenlijk dat ik jou kan vertrouwen?’ vroeg hij en hij

stopte zijn telefoon in zijn zak.

117

‘Nu wordt-ie helemaal mooi,’ zei Joske, die haar geduld begon te ver-

liezen. ‘Jij komt toch naar míj toe? Wil je je verhaal vertellen of niet?’

‘Ik heb het gevoel dat je ons niet serieus neemt,’ zei Kasper. ‘Je doet

zo onaardig.’

Joske zuchtte. ‘Ik heb ook nog zo veel te doen voor de verkiezing van

Dammeraar van het Jaar. Wat dat betreft kom je precies op het ver-

keerde moment.’ Ze draaide met haar ogen. ‘Dit gedoe van jou past

ook niet bij al die positieve verhalen die we aan het schrijven zijn over

Titus Bol,’ zei ze er wanhopig achteraan.

Kasper keek weer naar Pippa. Die knikte met haar hoofd naar de gla-

zen deur.

Ze had gelijk, dacht Kasper. Ook deze journaliste had geen zin in

slecht nieuws over Bol. Als Joske niet wilde luisteren, dan moesten ze

wat anders bedenken.

Pippa liep naar de glazen deur.

Kasper ging haar achterna.

‘Wat doen jullie nu?’ vroeg Joske.

‘Je wilt het echte verhaal toch niet weten,’ zei Kasper. ‘Dat past niet

bij die positieve verhalen.’

‘Jongens,’ riep Joske, ‘dat bedoel ik niet. Dat wil ik wél. Doe niet zo

flauw.’

Kasper draaide zich om. ‘Hoe kan ik je vertrouwen als je alleen maar

goednieuwsverhalen wilt schrijven? Je wil de waarheid helemaal niet

weten. Dat zeg je net zelf.’

‘Als het klopt, kunnen we al die andere verhalen in de prullenbak

gooien en helemaal opnieuw beginnen … Dat is gewoon een hoop

werk. Maar ik beloof je dat je mij kunt vertrouwen.’

‘Zweren,’ zei Pippa.

Kasper grinnikte. Typisch zijn vriendin.

Joske keek Pippa aan met opgetrokken neus. ‘Hier? Weet je wat dit

tapijt kost?’

118

‘Nee,’ zei Pippa. ‘Zweren, of we vertrouwen je niet.’

Joske vormde met haar wijs- en middelvinger een V en spuugde een

bruingekleurde klodder op het beige tapijt.

‘Zo goed? Geloof je me nu?’

‘Zeker koffie gedronken,’ lachte Kasper en hij nam plaats aan de ova-

le tafel.

‘Mijn collega’s zullen wel denken,’ zei Joske lachend terug en ze ging

naast hem zitten.

Pippa ging achter hen staan.

‘Ik laat je eerst de verkoopafdeling zien,’ zei Kasper. Hij pakte zijn

telefoon. ‘Daar zitten de mensen die de Superlening verkopen. Dat is

eigenlijk de enige afdeling bij De Geldfabriek.’

Hij zette de film aan. De vrouw met het rode haar kwam in beeld,

gevolgd door de man met de borstelige wenkbrauwen en die met de

bloemetjesstropdas. Zijn vader kwam ook in beeld, terwijl hij naar de

kaart wees.

‘Wacht eens,’ zei Joske, ‘laat die mensen nog eens zien.’

Kasper deed wat ze vroeg en keek naar de journaliste alsof zij ging

vertellen wat ze zag. Iets wat hem nog niet was opgevallen.

‘Gezien. Ga maar verder,’ zei ze.

Kasper liet de kaart zien.

‘Zie je de rode pijlen?’

Joske knikte.

‘Die staan gericht op de huizen van Dammeraars die hun Superlening

moeten terugbetalen. Kijk maar, ik zoom in op het huis van Pippa.

Daar staat ook een rode pijl boven.’

Joske keek Kasper verbaasd aan. ‘Ik vraag me alleen af wat hier zo

fout aan is. Het lijkt me heel goed om een overzicht te hebben van de

mensen aan wie hij geld heeft gegeven.’

‘Oh ja? Vind je het dan ook oké dat Bol altijd al wist dat die leningen

niet gratis waren? Luister maar eens wat hij tegen mijn vader zegt.’

119

Kasper pakte de video met Bol en zijn vader erbij.

‘Goed,’ zei Joske toen ze de tirade van Bol had gezien. ‘Er vallen me

drie dingen op. Conclusie één,’ en ze stak een vinger op. ‘Die Titus

Bol is dus niet zo aardig als het lijkt?’

Kasper knikte. Daar had ze helemaal gelijk in.

‘Conclusie twee:’ de volgende vinger ging omhoog, ‘Bol wil zijn Su-

perlening erg graag verkopen. Daarvoor maakt hij een beetje reclame.’

Weer knikte Kasper.

‘Vervelend,’ ging Joske verder, ‘maar dat maakt hem toch nog geen

oplichter?’

‘Tuurlijk wel,’ zei Pippa. ‘Wel als je er niet bij vertelt dat de Superle-

ning niet gratis is. In het contract staat in ieniemienie-kleine lettertjes,

onleesbare letters, dat je over die lening rente moet betalen, en niet

zo’n klein beetje ook.’

Joske keek Pippa aan alsof ze het niet begreep.

Kasper pakte de film van zijn vaders collega’s erbij.

‘Kijk maar,’ zei hij en hij draaide de video af. ‘Ze doen het expres.’

‘Interessant,’ zei Joske. Ze leunde achterover en schoof een pluk haar

achter haar oor.

‘Snap je het nu?’ vroeg Kasper.

‘Ik snap er niets van,’ zei Joske. ‘Ik begrijp niet waarom Bol criminelen

in dienst neemt.’

Kasper voelde zijn hart sneller kloppen. ‘Criminelen?’

‘Ja, ik herken die twee mannen en die vrouw op de film. Die worden

gezocht voor oplichting. Dat weet ik zeker. Ik weet zelfs nog waar

het was: in Boschhuizen. Ik heb er twee jaar geleden een artikel over

geschreven.’

Kasper slikte.

Criminelen? Zou Bol dan ook zijn opgelicht? Of zouden ze hem dwin-

gen dit soort zaakjes te doen? Of wist hij ervan? En zijn vader? Was

hij in gevaar?

120

‘Dat brengt mij bij conclusie drie,’ zei Joske. ‘Bol heeft mensen in

dienst die Dammeraars oplichten. Dat moet de politie weten.’

‘Daar komen we net vandaan,’ zei Pippa en ze gooide haar armen de

lucht in. ‘De politiechef heeft dezelfde film gezien, maar hij zei niets

over criminelen.’

Joske tikte haar rode nagels op de ovale tafel.

‘Dit is groot, jongens. Ik voel het.’

121

122

De De Boertjes

‘We moeten naar Bas Knol,’ zei Pippa toen ze voor het gebouw van

de Dammer Vandaag naar hun fiets liepen. ‘Als wij arm zijn geworden

door de Superlening, dan is zijn familie dat ook. Zijn ouders zitten tot

hun nek in de Superleningen. Die zijn natuurlijk ook opgelicht door

die criminelen. Met de familie Knol erbij hebben we meer bewijs voor

Joske.’

‘Ben je gek geworden?’ zei Kasper. Hij ging voor geen goud naar

Knol toe.

‘Ga er maar van uit dat hij ook in de schulden zit. Hij helpt ons echt

wel,’ riep Pippa.

‘En als hij dat niet doet? Ik vertrouw hem niet.’ Kasper beet op zijn lip.

‘Heb jij dan een beter idee?’ zei Pippa. Ze zette haar armen in haar zij.

‘We kunnen naar de familie De Boer.’ Kasper wist zeker dat zij ook

een Superlening hadden en nu in de problemen zaten. Waarom

stonden ze anders een tijdje geleden voor de deur van het sluiswach-

tershuis voor die afspraak met zijn vader? Die had het nog gezegd: ze

kwamen voor de Superlening.

‘Wie zijn dat, de familie De Boer? Ik ken ze niet.’

‘Jawel, die ken je toch wel? Ze wonen vlak bij je.’

Pippa schudde haar hoofd.

‘Zij hadden opeens zo veel geld dat ze zelfs ons sluiswachtershuis

wilden kopen. Ze wilden daar een pretpark neerzetten, op de plek

van ons huis! Hoe gek kun je zijn!’ Kasper draaide met zijn vinger om

zijn slapen.

‘Klinkt wel cool,’ zei Pippa.

‘Helemaal niet cool. Dan heb ik geen huis meer.’

‘Nee-ee,’ zei Pippa, ‘dat snap ik ook wel. Maar dan heb je wel een

pretpark. Dat is toch cool?’

Kasper had geen zin op deze onzin te reageren. ‘Laat maar. Laatst

123

stonden ze dus bij ons voor de deur. Ze kwamen voor een transactie

of zoiets. Ik dacht eerst dat het om ons huis ging, maar nu ik meer

van die Superlening weet, heb ik zo’n vermoeden dat ook zij in de

problemen zitten. Zij willen Joske vast wel iets vertellen over hun Su-

perlening. Dan hebben we meer bewijs, zonder Knol.’

‘Goed, jij je zin. Als jij liever naar de familie De Boer gaat dan naar de

familie Knol, dan ga ik wel mee,’ zei Pippa.

Ze pakte de bagagedrager vast, klaar om achterop te springen, maar

Kasper bleef staan.

‘Waar wacht je nog op?’

‘Ik wil toch eigenlijk eerst naar mijn vader. Hij moet weten dat hij met

criminelen werkt. Straks is hij in gevaar.’

‘Dat meen je niet. Dan moeten we eerst over de dijk fietsen, en dan

weer terug naar de andere kant van de stad. Dat is echt vet omrijden,

Kas. Als we nou eerst bij de familie De Boer langsgaan, dan fietsen

we daarna gelijk door naar jouw huis. Je vader werkt al weken met

ze. Hij is echt niet in gevaar.’

‘Ik wil niet naar huis. Ik wil naar De Geldfabriek. Daar is mijn vader!’

‘Dat is helemaal een stom plan. Hoe wil je daar binnenkomen dan?’

‘Dat zie ik nog wel,’ zei Kasper en hij zuchtte, want hij wist dat Pippa

gelijk had.

‘Waarom bel je hem niet gewoon?’

‘Nee, dat doe ik niet. Straks luisteren ze ons af.’

Kasper wist dat hij niets kon doen. Voorbij de receptioniste komen

was één, maar dan ook nog zijn vader zien te vinden was … onbe-

gonnen werk en onmogelijk.

‘Goed. We gaan wel eerst naar de familie De Boer. Ik weet alleen niet

meer precies waar ze wonen.’

‘Hoe zien ze eruit?’

‘Ze hebben allebei dezelfde jas, een elektrische fiets en een dikke

buik.’

124

‘Jemig zeg, Kas. Dat kan iedereen zijn bij ons in de buurt.’

‘Mevrouw De Boer heeft de straatnaam een keer gezegd. Wat was

die ook al weer?’

Kasper dacht terug aan het bezoek van de familie De Boer. Nu maar

hopen dat ze hem nog wilden spreken. Zo aardig was hij ook niet

geweest.

‘Het is de Burgemeester Stronkstraat, geloof ik.’

‘Ik weet waar dat is. Fietsen maar,’ zei Pippa.

Langzaam fietsten ze door de Burgemeester Stronkstraat. Bij nummer

28 zat een naambordje op een metershoog ijzeren hek met spijlen. In

grote zwarte blokletters stond er ‘De Boer’ op.

Kasper zette zijn fiets tegen het hek en belde aan.

‘Wie is daar?’ klonk het vrijwel direct door de intercom die naast het

naambordje hing.

‘Kasper de Egel, meneer De Boer. Ik wil u iets vragen.’

‘Ik ben mevrouw De Boer,’ klonk het bits.

‘Oeps, sorry. Mevrouw De Boer, ik wil u iets vertellen over De Geldfa-

briek. Daarom ben ik hier. Kunnen we even praten?’

Het bleef stil aan de andere kant.

‘Mevrouw?’

‘Nee, het komt nu niet goed uit. We hebben bezoek.’

‘Maar mevrouw De ...’

Gekraak volgde, en toen was het stil.

‘Aardige mevrouw,’ zei Pippa. ‘Heb je nog meer van die goede idee-

en, Kas?’

‘Stil eens,’ zei Kasper. Hij legde zijn oor tegen de intercom.

‘Die De Egel en zijn zoon vertrouwde ik al niet,’ hoorde hij aan de

andere kant een vrouwenstem zeggen. ‘Laat ik niet merken dat jullie

ooit nog contact met ze zoeken. Doen jullie dat wel, dan pluk ik jullie

helemaal kaal. Ik neem aan dat we elkaar begrijpen?’

125

‘Natuurlijk, natuurlijk,’ zei een mannenstem.

Pippa zette grote vragende ogen op. ‘Wat is dat?’

‘Hier klopt iets niet,’ zei Kasper fluisterend.

‘We zijn je erg dankbaar, Pia,’ klonk het door het apparaat. ‘Tot de

volgende keer maar weer.’

‘Kom mee,’ zei Kasper en hij trok Pippa achter de heg van de buren.

Net op tijd. De vrouw met het rode haar verscheen in de deurope-

ning van de familie De Boer. Ze gaf meneer en mevrouw De Boer een

hand. Meneer lachte en mevrouw maakte iets wat op een buiging

leek. Toen draaide de rode vrouw zich om en liep richting het hek.

‘Dat is die collega van mijn vader,’ fluisterde Kasper. ‘Dat is een van

de gezochte criminelen. Herken je haar van de video?’

‘Verrek, nu zie ik het pas. Die vrouw is ook bij ons thuis geweest,’ zei

Pippa.

126

Papa doet mee

Toen Kasper thuiskwam, rook hij de geur van tosti’s. Dat was altijd al

een lekkere geur, maar deze keer rook het beter dan ooit. Papa was

thuis!

‘Hoi Kasper.’

‘Hoi pap.’

Zonder verder iets te zeggen legde zijn vader de tosti’s en de sla op

de borden, gaf Kasper een bord en liep naar de woonkamer. Daar

ging hij op de nieuwe bank zitten, met zijn bord op schoot.

Eten op de bank mocht kennelijk weer. Kasper drukte de tv aan en

nam plaats naast zijn vader.

‘Hoe was het op school vandaag?’ vroeg zijn vader.

‘Goed.’ Zou hij eerst over de journaliste vertellen? Of gelijk over de

criminelen?

‘Wat heb je gedaan?’

127

‘Ik ben met Pippa bij de Dammer Vandaag geweest,’ zei Kasper.

‘Daar hebben we de film die ik heb gemaakt bij De Geldfabriek aan

een journaliste laten zien. En ook de film die ik van je collega’s heb

gemaakt.’

‘Wát heb je gedaan?’ vroeg zijn vader zichtbaar geschrokken. ‘Dat

had je nooit mogen doen. Dat is bewijs voor als ik alles rond heb.

Straks staat alles in de krant. Dan word ik ontslagen en kan ik nie-

mand meer helpen.’

‘Ja maar, papa, je kan toch niet meer werken bij De Geldfabriek,’ zei

Kasper zachtjes.

Zijn vader keek Kasper vragend aan.

‘De journaliste zei dat je met criminelen werkt.’

‘Ik? Welnee! Wie dan?’

‘Nou, die mevrouw met dat rode haar, de man met die bloemetjes-

stropdas en die andere met die borstelige wenkbrauwen. Dat zijn

volgens Joske criminelen. Ze hebben iemand in Boschhuizen opgelicht

of zo.’

Zijn vader slikte een hap eten door en legde zijn bestek op zijn bord.

‘Weet je dat zeker?’

‘Die journaliste zei het.’

‘Wordt Bol dan ook opgelicht?’

‘Weet ik niet, maar ik weet wel dat je moet oppassen, papa. Die

vrouw met het rode haar zag ik daarna bij de familie De Boer. Ik

hoorde haar tegen ze zeggen: ‘Die De Egel en zijn zoon vertrouwde

ik al niet. Laat ik niet merken dat jullie ooit nog contact met ze zoe-

ken. Doen jullie dat wel, dan pluk ik jullie helemaal kaal. Ik neem aan

dat we elkaar begrijpen?’

‘Als dat klopt,’ zei zijn vader, ‘dan moeten we naar de politie.’

‘Nee!’ riep Kasper. ‘Niet de politie! Ik was gisteren met Pippa al bij

de politiechef en die doet heel raar. Hij heeft de film van je collega’s

128

gezien, maar hij zei niets over criminelen. De politie zou toch moeten

weten dat het criminelen zijn?’

‘Dit klinkt niet best,’ zei zijn vader. Hij zette zijn vingers in zijn haar.

‘Vandaar dat ik geen steek verder kwam.’

Kasper keek voor zich uit. Hij dacht aan de reactie van de politie-

chef. Die man deed echt alsof er niets aan de hand was. Stel je voor

dat hij zijn telefoon aan hem had gegeven. Dan was hij nu zijn be-

wijs kwijt geweest.

‘Laat ik eerst maar eens nagaan wat voor Superlening die politiechef

heeft,’ hoorde hij zijn vader zeggen. ‘Misschien kom ik dan verder.’

Zijn vader stond op.

‘Moet je dan naar De Geldfabriek?’ Kasper moest er niet aan den-

ken dat zijn vader daar nog kwam. Ook niet aan alleen thuisblijven

trouwens …

‘Nee hoor. Ik heb de afgelopen weken alle Superleningen en geld-

transacties van De Geldfabriek in een document gezet en dat de

naam ‘Isabel’ gegeven. Ik had al zo’n vermoeden dat ik deze infor-

matie ooit goed kon gebruiken. Nu begrijp ik ook waarom iemand

bij De Geldfabriek mij probeerde te hacken. Ik dacht dat het meneer

Bol was, maar die blijkt niet eens een computer te hebben. Hij is

nogal ouderwets. Het zou dus ook een van mijn collega’s kunnen

zijn geweest.’

Daar was de naam van mama dus voor. Slim van papa. ‘Kunnen we

dat document van mama ook aan Joske laten zien?’

‘Joske?’ vroeg zijn vader en hij draaide zich om. ‘Wie is dat?’

‘Die journaliste van de Dammer Vandaag! Vrijdag wordt Bol uitgeroe-

pen tot Dammeraar van het Jaar. Als zij de waarheid nu in de krant

zet, dan gaat dat feest voor Bol niet door. En dan zijn de ouders van

Pippa snel van hun schuld af.’

‘Je lijkt écht op je moeder,’ zei zijn vader met een lach. ‘Die schuld

is niet zomaar weg. Maar misschien is het goed als ik die journaliste

129

ontmoet, hoewel ik denk dat het niet handig is om nu al in de krant

te zetten dat meneer Bol een oplichter is. We weten namelijk nog

helemaal niet of Bol zélf wel de oplichter is.’

Zijn vader pakte zijn tosti van het bord en liep weg.

Het vrolijke deuntje van het Dammer Nieuws galmde door de kamer.

‘Goedenavond, dames en heren. Welkom bij het Dammer Nieuws.

Mijn naam is Gerben de Zwaan. De beroemde filantroop Titus Bol is

vandaag op het marktplein in Dammer geweest. Hij wilde het podium

voor de Dammeraar van het Jaar-verkiezing hoogstpersoonlijk testen.

Meneer Bol liep een rondje om het podium en oefende enkele keren

of hij de trap op en af kon. Dit trok veel aandacht. Aanwezigen vroe-

gen hem ...’

Kasper drukte de televisie uit.

130

Vreemde bronnen

Joske trok gehaast de laptop uit zijn vaders handen toen hij de vol-

gende dag het Isabel-document aan haar liet zien.

‘Dit is groot,’ zei ze weer.

Kasper dacht snel na. Zou het de voorpagina van de krant halen? Dat

zou echt gaaf zijn! Joske zou hem toch wel noemen in het artikel? Hij

had het onderzoek gedaan, tenslotte. Nou ja, zijn vader had het beste

materiaal geleverd, maar hij had Joske de tip gegeven.

‘Ik moet met mijn hoofdredacteur bespreken hoe we dit voor vrijdag

gaan aanpakken. Blijf zitten. Ik ben zo terug. Nee wacht, mail dat ene

document even naar mij: Joske@dv.nl.

‘Dat gaat zomaar niet,’ zei zijn vader. ‘Dit is een vertrouwelijk docu-

ment. Dat geef ik niet aan de eerste de beste. Hoe weet ik dat jij er

niets geks mee doet?’

‘Ik beloof je dat ik er niets gek mee doe zonder jouw toestemming,’

zei Joske gehaast en ze spuugde tussen haar vingers door alsof het

de normaalste zaak van de wereld was.

Kasper vond het wel grappig. Heel jammer dat Pippa er nu niet bij

was. Zij wist nog niet eens dat Pia de politiechef een Superlening had

gegeven, en deze was echt gratis geweest! Dat had zijn vader de

avond daarvoor ontdekt. “Corrupt” noemde zijn vader het. Hij ver-

moedde dat de politiechef in ruil voor de gratis lening de criminelen

niet had opgepakt, zodat die hun gang konden gaan.

‘Neem mijn laptop maar mee,’ zei zijn vader tegen Joske. ‘Ik wil niet

dat de gegevens van alle mensen hier op de redactie liggen. Als jullie

bewijs nodig hebben, laat ik het wel zien.’

De hoofdredacteur was een man in een blauw gestreept pak.

‘Gelooft hij ons wel?’ vroeg Kasper, die met zijn vader het gesprek

volgde vanuit het glazen hok.

131

‘Hij heeft natuurlijk wel wat vragen,’ zei zijn vader. ‘Dat is heel nor-

maal. Ze hebben eerst in de krant geschreven dat meneer Bol de

mensen in Dammer helpt. En nu moeten ze daarvan terugkomen en

vertellen dat de Superlening niet eerlijk is verkocht.’

‘Hij gaat bellen!’ zei Kasper en hij stond op.

‘Blijf toch zitten,’ zei zijn vader. ‘Ik krijg de kriebels van je.’

‘Ja maar, als hij nou Bol gaat bellen?’

‘Joske zou niets met deze informatie doen, niet zonder mijn toestem-

ming. Dan ga ik ervan uit dat ze dat ook echt niet doet. Kom, ga

zitten.’

‘Je hebt gelijk,’ zuchtte Kasper. ‘Als we hier klaar zijn, ga ik gelijk naar

Pippa toe. Zij moet weten wat jij hebt ontdekt.’

Als Bol ook bij de oplichting betrokken was, dan waren Pippa’s ou-

ders in één klap uit de zorgen. Aan een crimineel hoefde je niets te-

rug te betalen, toch? Want die zat dan in de gevangenis. En zijn vader

kon weer normaal zijn werk doen als boekhouder en ’s avonds om

zes uur thuis zijn. Daar verheugde Kasper zich al op. Dan maar geen

spelcomputer. Die ruilde hij graag in voor een normaal leven.

‘Kijk, daar is ze al,’ zei zijn vader en hij wees naar Joske, die met grote

stappen op hen af kwam lopen.

‘Zo,’ zei ze en ze legde de laptop op tafel. ‘Mijn hoofdredacteur heeft

net meneer Bol gebeld.’

‘Wát heeft hij gedaan?’ Kasper kon het niet geloven.

‘Heb je mijn naam genoemd?’ vroeg zijn vader kalm.

‘Nee, absoluut niet,’ zei Joske. ‘Ik bescherm mijn bronnen altijd.

Maar eh, meneer Bol noemde jouw naam wel. Hij wist honderd pro-

cent zeker dat jij deze gegevens naar ons had gelekt.’

Daar had je het al.

‘Je zei net dat je niets geks zou doen met de informatie!’ Kasper

snapte er geen snars van.

‘Dat heb ik ook niet gedaan,’ zei Joske. ‘Maar we moeten meneer Bol

132

natuurlijk wel om een reactie vragen: hoor en wederhoor heet dat. En

toen kwam hij dus zelf.

Kasper kende de term, maar hij had er nu wel enorm de balen van

dat hij naar Joske was gegaan.

‘Volgens meneer Bol zou jij jaloers op hem zijn, Gilles,’ vertelde Joske.

‘Klopt dat? Heb jij jouw zoon op mij afgestuurd omdat je jaloers bent

op meneer Bol en De Geldfabriek? Hij heeft een subsidie gekregen

die jij graag wilde, hoorde ik. Dat hebben we nagetrokken en het

klopt wel wat meneer Bol zegt.’

‘Natuurlijk ben ik niet jaloers,’ begon zijn vader. ‘Bovendien, hoe ver-

klaar je dan die criminelen die meneer Bol in dienst heeft? En de gra-

tis Superlening van de politiechef? Heb je die ook nagetrokken?’

Joske keek zijn vader aan.

‘Nou, vertel op,’ zei zijn vader. ‘Ik begrijp het al. Jullie hebben je laten

inpalmen door de praatjes van meneer Bol. Dat overkomt de besten.

Daar zijn er meer van hier in Dammer. Wat ik minder leuk vind, is dat

jullie mij nu verdenken. Op basis waarvan? Niets dus!’

Kasper was onder de indruk van zijn vader. Hij was opeens stoer ge-

worden.

‘Je hebt gelijk,’ zei Joske en ze ging op een stoel zitten. ‘Toen ik over

die criminelen begon, zei Bol dat je jaloers was. En mijn hoofdredac-

teur nam dat direct over …’

‘En jij dus ook,’ zei Kasper. Hij zag Joske kijken alsof ze zelf niet kon

geloven wat ze had gedaan.

‘Bol zat nu in een belangrijk overleg, maar hij komt aan het einde van

de dag naar jullie toe,’ zei Joske. ‘Dan moeten we hem nog maar een

keer met deze informatie confronteren. Ik heb nu toch sterk het ge-

voel dat hij weet van die criminelen.’

‘Komt hij bij ons huis?’ vroeg Kasper benauwd.

‘Misschien is dat wel het beste,’ zei zijn vader. ‘Dan kan meneer Bol er

niet meer omheen.’

133

‘Maar als Bol komt, en hij is boos? Wat dan?’ vroeg Kasper. Wat als

hij een honkbalknuppel meenam of een pistool!

‘Ik ga nu beveiliging regelen,’ zei Joske.

134

Bezoek

‘De auto van Bol komt de dijk al op rijden,’ riep Kasper, terwijl hij de

eetkamer in rende. Hij voelde zijn hart in zijn keel kloppen. Bol was

veel eerder gekomen dan hij had gezegd. De beveiligers waren er nog

niet eens.

Zijn vader keek op van zijn laptop.

‘Gaan jullie naar boven,’ zei hij rustig. ‘Ik doe wel open.’

Kasper rende de trap op. Pippa kwam achter hem aan. Hij had haar

onderweg naar huis opgehaald. Boven aan de trap bleven ze staan

luisteren.

Er werd aangebeld.

Zijn vader deed open.

‘Zo, Gilles de Egel,’ bulderde Bol direct. ‘Ik hoor toch van die rare

dingen over jou. Het schijnt dat je naar de Dammer Vandaag bent

gestapt om allemaal leugens over mij en De Geldfabriek te verkondi-

gen. Je begrijpt toch wel dat ik not amused ben? En dat is nog mild

uitgedrukt. In goed Nederlands: ik ben woest!’

Bol liep met grote passen de hal in. Hij leek ongewapend.

‘U hebt gelijk, meneer Bol,’ zei zijn vader. ‘Ik ben inderdaad naar de

Dammer Vandaag gegaan. Ik maak me dan ook grote zorgen, ziet

u.’

‘Dat moet je niet doen, Gilles. Maak je nou maar zorgen om de men-

sen in Dammer. Zij willen een Superlening! Ik begrijp werkelijk niet

waarom je zo moeilijk doet. En zorgen om mij hoef je je al helemaal

niet te maken, want met mij gaat het voortreffelijk.’

‘Hij denkt maar aan één ding, de geldwolf,’ fluisterde Kasper tegen

Pippa.

‘Ik ben nog steeds niet overtuigd van de Superlening,’ zei zijn vader

tegen Bol. ‘Ik zie mensen armer dan ooit, omdat ze die Superlening

moeten terugbetalen. Dat kunnen ze niet. Waarom niet? Omdat ze er

135

torenhoge rente over moeten betalen. Dat lijkt me niet normaal, me-

neer Bol. Dat was ook nooit de afspraak.’

Kasper vond zijn vader weer erg stoer, maar vreesde tegelijk de reac-

tie van Bol.

‘Wat een onzin!’ bulderde die.

Daar was-ie al.

‘Is het dan ook onzin dat u criminelen in dienst hebt om die Superle-

ningen te verkopen?’

Papa was goed op dreef.

‘Hoezo, wat heb je nu weer uitgevreten, Gilles?’

Hij dacht toch niet echt dat papa …

‘Ik niet. Pia en Kees! Zij laten de mensen torenhoge kosten betalen

over de Superlening. Kosten die u helemaal niet maakt, maar waar-

door de mensen in Dammer nog verder in de problemen komen.’

Bingo!

‘Mijn mensen zijn goudeerlijk, Gilles. Iedereen is gecheckt. Jij ook.

Zo weet ik bijvoorbeeld dat jíj een criminele zoon hebt. Heb je dat

eigenlijk wel aan de Dammer Vandaag verteld? Ik geloof dat ik het

antwoord al weet: NIET DUS. Misschien moest ik dat dan maar eens

aan de krant vertellen.’

Kasper kreeg geen adem meer. Hij zag het al voor zich: Bol die de

Dammer Vandaag vertelde wat hij bij BOL GAMES had uitgehaald. Dit

ging de verkeerde kant op.

De eigenaar van De Geldfabriek boog zich naar zijn vader toe. ‘Pia

is goudeerlijk, Gilles. Ze is een van mijn beste verkopers. En mensen

oplichten doet ze al helemaal niet. Sterker nog, ze heeft de politiechef

zelfs een Superlening gegeven, gratis en voor niets. Ziehier het bewijs.

Niet dat flutwerk dat jij levert, maar echt bewijs. Hoe verklaar je dat?’

‘Weet je wat ik denk, Gilles? Dat jij jaloers bent,’ ging Bol verder en

hij zette nog een stap dichterbij. ‘Die subsidie zit je zeker dwars?’ Zijn

vader bleef kalm.

136

‘Ik heb iets wat u misschien wel begrijpt. Kasper, geef je telefoon

eens,’ riep hij naar boven. Kasper schrok ervan. Nu wist Bol ook dat

hij er was. Snel rende hij naar beneden. Pippa kwam achter hem aan.

‘Kun je meneer Bol de video laten zien van Pia en Kees?’ vroeg zijn

vader.

Dat deed hij maar al te graag.

De hele video was Bol stil. En ook daarna zei hij niets. Even leek het

of hij iets wilde zeggen, maar verder dan naar adem happen kwam

hij niet. Totdat hij opeens luid brulde: ’En, heb je nu je zin, Egel?’

Kasper deinsde naar achteren en botste op Pippa.

‘Jij weet toch ook wel dat de Superlening niet gratis is?’ ging hij ver-

der. ‘Dat heb ik je nota bene hier voor de deur in mijn limo al verteld.

Maar wat dacht je? Ik zal die Bol wel even dwarsbomen en doen alsof

ik dom ben?’

‘Ik wist inderdaad dat de Superlening niet gratis was,’ zei zijn vader.

‘Ik vind ook dat u het woord “gratis” nooit in uw verkooppraatje had

mogen gebruiken. Maar er is dus meer wat niet klopt. De kosten die

Kees en Pia rekenen zijn belachelijk hoog. Dat is geen normale rente.

En volgens mij weet u daar niets van. Of ben ik nu ook dom? Hebt u

ooit naar die kosten gekeken? Ik zie ze namelijk nergens in de boeken

van De Geldfabriek terugkomen. Als ik het goed begrijp, dan krijgt u

hier helemaal niets van. Zij wel!’

Kasper zag Bol slikken.

‘Hoe ben je hier achter gekomen?’ vroeg Bol zachtjes.

‘Mijn zoon heeft het ontdekt. Ik heb er alleen maar de boeken op

nageslagen. Dat doet een boekhouder.’

Kasper wilde glimlachen. Hij was best trots op de samenwerking met

zijn vader. Maar hij zag dat de bovenlip van Bol begon te trillen.

‘Je liegt, Gilles,’ zei Bol zachtjes.

‘Mijn vader liegt niet,’ zei Kasper, nu ook kalm. ‘U heeft het net zelf

gehoord en gezien.’ Hij hield zijn telefoon omhoog.

137

Opgepakt

Kasper en Pippa stonden Joske al in de deuropening op te wachten.

‘Waar is Bol?’ riep de journaliste van een afstand.

‘Hij zit in de eetkamer,’ zei Kasper. ‘Hij heeft de burgemeester net ge-

sproken. Die heeft beloofd de politiechef op te pakken en direct een

team van agenten naar De Geldfabriek te sturen. Pia en haar vrienden

slapen vanavond al achter de tralies. Goed hè?’

Joske stak haar duim op.

‘Goed gedaan,’ zei ze. ‘Dan zal ik Bol eens knippen en scheren. Want

hier komt hij niet zomaar mee weg. Ongelooflijk! Dat hij niet wist dat

hij een stelletje oplichters in dienst had! Leest hij nooit een krant?’

Kasper haalde zijn schouders op. ‘Misschien wilde hij het niet weten.’

Joske zuchtte een keer diep en liep naar binnen. ‘Zo, Bol,’ hoorde hij

haar zeggen. ‘Wij kennen elkaar van een eerder interview. Laten we

aannemen dat u een gulle man bent. Vertelt u eens: wat gaat u doen

om de Dammeraars uit deze pijnlijke situatie te halen?’

‘Eh,’ zei Bol.

Normaal gesproken had hij zijn woordje klaar, maar nu stond de wel-

bespraakte zakenman met zijn mond vol tanden.

‘Laat ik het anders vragen,’ ging Joske verder. ‘Veel mensen hebben

een extra Superlening genomen om die niet-bestaande, maar wel

door de oplichters in rekening gebrachte kosten van De Geldfabriek

te kunnen betalen. Daar bent ú rijker van geworden. Wat gaat u

daarmee doen? Teruggeven?’

‘Eh,’ stamelde Bol weer.

Kasper kreeg bijna medelijden met hem. Die Joske was me er eentje.

Hij vond het geweldig om te zien hoe een echte journalist dit aan-

pakte.

Pippa kende duidelijk geen medelijden. ‘Dat lijkt me een prima idee,’

jubelde ze.

138

‘Dat gaat zomaar niet,’ zei Bol. ‘Dat geld …’

‘Wij hebben helemaal niets meer,’ zei Pippa luid. ‘En dat is uw

schuld.’

Bol reageerde niet.

Pippa had gelijk. Dat was duidelijk. Bol was dan misschien geen cri-

mineel, hij deed wel alsof de Superlening gratis was en hij noemde

Pippa en haar ouders dwergen. En als haar ouders vragen hadden

over de Superlening, dan belden ze naar een telefoon die nooit werd

opgenomen. Bol dacht niet aan zijn klanten. Hij dacht alleen maar

aan geld verdienen.

‘Geleend geld moet terug,’ zei zijn vader, die net de kamer kwam bin-

nenlopen, ‘maar die kosten kloppen niet. Die belachelijke kosten zijn

nu voor altijd verdwenen. Geen discussie over mogelijk. Ik zal morgen

bij De Geldfabriek eens op een rijtje zetten hoeveel van die te dure

Superleningen er zijn verkocht.’

Op dat moment begon Joskes telefoon te piepen. ‘Wat nu weer?’

bromde ze. ‘Ze weten op de redactie toch wel dat ik nú geen tijd

heb? Tenzij …’

Kasper zag Joske op haar telefoon kijken. Zou er nieuws zijn?

‘Gelukt!’ riep Joske. ‘Die criminelen zijn gepakt. En raad eens wie er

bij hen was?’

‘De politiechef,’ zei Kasper.

Joske stak haar duim op.

139

De enige echte

Jongen van twaalf ontdekt criminelen bij De Geldfabriek,

opende de Dammer Vandaag vrijdagochtend.

Kasper las de kop en toen nog een keer en nog een keer. Dit was zo

gaaf. Hij stond in de krant! Ze hadden het gered, precies op de

dag van de Dammeraar van het Jaar-verkiezing. Hij ging straks naar

het marktplein, waar alle mensen uit Dammer samen zouden komen.

Daar zou wel over dit nieuws worden gesproken. Zeker nu de Dam-

meraar van het Jaar een grote geldwolf bleek te zijn in plaats van een

gulle gever.

Het marktplein stond vol met mensen. Meneer Beentjes was in een

paal geklommen. Daaraan hing het billboard waarop Bol met de

burgemeester stond. Beentjes probeerde het los te maken, maar dat

lukte niet. Daarom begon hij er hard op te slaan. Kasper stootte zijn

vader aan en wees naar meneer Beentjes. Zijn vader schudde zijn

hoofd. ‘Verdrietig,’ zei hij.

De burgemeester kwam met een glimlach op zijn gezicht het podium

op. Alsof er niets was gebeurd …

140

‘Geachte Dammeraars,’ riep de burgemeester door de microfoon.

‘Wat goed te zien dat u met zo velen bent gekomen op deze bijzon-

dere dag.’

Hij stopte met praten. De burgemeester wachtte kennelijk op een

applaus, maar dat kwam niet. Het bleef doodstil.

‘Wat goed te zien dat u met zo velen bent gekomen op deze bijzon-

dere dag,’ herhaalde de burgemeester. ‘We staan op een keerpunt.

Vanaf nu wordt alles beter. Ik kan u verzekeren, de persoon die we

vandaag eren, is absoluut de beste Dammeraar van het Jaar.’

De burgemeester klapte in zijn handen.

Het publiek klapte niet mee.

Kasper kreeg kriebels in zijn buik van de spanning. Het leek wel of

iedereen zich tegen de burgemeester keerde.

Waar was Pippa eigenlijk? Ze zou toch wel komen? Dit mocht ze echt

niet missen.

De burgemeester glimlachte, maar keek niet blij.

‘Mag ik dan nu,’ zei hij, ‘ik weet dat hij fouten heeft gemaakt, maar

toch. Mag ik een hartelijk applaus voor Titus Bol?’

‘Boehoe,’ joelde het publiek.

Kasper balde zijn handen tot vuisten. De burgemeester had er blijk-

baar helemaal niets van begrepen, anders zou hij deze man nu niet

uitroepen tot Dammeraar van het Jaar.

Bol kwam het podium op gelopen. Hij zag er een stuk beter uit dan

gisteren bij het sluiswachtershuis, maar dit boegeroep kon hij toch niet

leuk vinden. Met een ruk griste hij de microfoon uit de handen van de

burgemeester en hij toverde zijn vertrouwde glimlach tevoorschijn.

‘Dames en heren, ik voel me vereerd dat u mij heeft uitgeroepen tot

Dammeraar van het Jaar. Ik ben u bijzonder dankbaar … , maar ik

heb deze eretitel echt niet verdiend.’

Nu konden de Dammeraars wel klappen.

‘Zoals …’ Bol kon er nauwelijks tussen komen.

141

‘Zoals sommige mensen vanmorgen in de Dammer Vandaag hebben

kunnen lezen, ben ik niet voldoende alert geweest. En ik heb te veel

aan geld verdienen gedacht. Daarvan heb ik spijt. En dat wil ik goed-

maken. Dat gá ik goedmaken.’

‘Ja, door nog meer geld te verdienen zeker,’ zei Kasper.

Zijn vader stootte hem aan.

‘Maar om te beginnen wil ik een nieuwe Dammeraar van het Jaar

voorstellen.’

Kasper keek verrast naar zijn vader en toen weer naar het podium.

Misschien zou Bol zijn vader weer uitroepen tot Dammeraar van het

Jaar … Dat zou echt fantastisch zijn.

Er klonk weer applaus.

‘Ik wist wel dat u daar blij mee zou zijn,’ ging Bol verder, ‘maar u

moet het er natuurlijk wel mee eens zijn.’

Weer een applaus, en sommige mensen floten op hun vingers. Me-

neer Beentjes ramde nog een keer op het billboard.

‘Kom, we gaan meer richting het podium,’ zei Kasper tegen zijn va-

der. ‘Dit kan leuk worden.’

‘Ik weet zeker dat het leuk wordt,’ zei zijn vader. ‘Maar hoe weet jij

dat nou?’

Kasper keek zijn vader vragend aan. Wat bedoelde hij?

‘Dames en heren,’ sprak Bol plechtig verder. ‘Er is een persoon in

Dammer geweest die al snel wist dat de Superlening niet was zoals

ik had beloofd en die er alles aan heeft gedaan om zijn vriendin te

helpen. En door zijn vriendin te helpen heeft hij iedereen in Dammer

geholpen.’

Kasper kreeg opeens het gevoel dat er iets ging gebeuren waarop hij

niet had gerekend.

‘Dus mag ik u voorstellen ... aan de enige echte Dammeraar van het

Jaar … Kasper de Egel!’

De menigte begon te juichen.

142

143

Kasper stond er als versteend bij. Hij voelde een duw in zijn rug.

‘Ga maar naar het podium,’ fluisterde zijn vader in zijn oor. ‘Je bent

absoluut de terechte Dammeraar van het Jaar. Zonder jou was ik nu

nog op zoek naar bewijs. Jij hebt het meeste werk gedaan, als een

echte journalist.’

Kasper slikte. Hij liep naar voren en klom op het podium. ‘Kasper!

Kasper!’ werd er vanaf het marktplein geroepen.

Hij keek naar het publiek. Hij wist niet goed hoe hij zijn handen

moest houden. Over elkaar, in zijn zij? Gelukkig pakte Bol zijn linker-

arm vast en hief die omhoog. En Pippa stopte een grote bos bloemen

in zijn andere hand.

‘Daar ben je dus,’ zei hij.

Toen de menigte stil werd, begon Bol weer te praten.

‘Kasper de Egel. Als Dammeraar van het Jaar mag je de stad altijd om

een gunst vragen, heb ik gehoord. Vertel, wat is jouw wens?’

Daar hoefde Kasper niet lang over na te denken.

144

Eindelijk vissen

Kasper had zijn telefoon in het gras gelegd. Het geluid stond uit. Tij-

dens het vissen wilde hij niet meer worden gestoord. Het was druk

geweest, te druk. Klaartje Zuurbier had hem geïnterviewd voor het

Dammer Nieuws. Maar hij had ook heel veel Dammeraars de hand

moeten schudden.

Nu had hij met zijn vader en Pippa een rustig plekje in het riet opge-

zocht.

‘Strooi eens wat aas,’ zei hij tegen zijn vader.

Pippa was naast Kasper gaan zitten en keek naar de dobber. ‘Zeg

Kas, hoe gaat het nu verder?’ vroeg ze.

‘Maandag gaan mijn vader en Bol aan de slag. Ze gaan de leningen

herzien. Ik had ze heel graag willen helpen, maar ja, wij moeten naar

school. ’

‘Over school gesproken: wat doe je nu met je werkstuk over helden?’

vroeg zijn vader.

‘Ik hoef niets meer te maken,’ zei Kasper. ‘Ik heb genoeg gedaan, zei

juf Donker op het plein na de uitreiking. Misschien worden er nu wel

werkstukken over mij gemaakt, zei ze.’

Zijn vader schoot in de lach.

’Ik zeker!’ riep Pippa. ‘Je bent mijn held. Dankzij jou hoeven we die

stomme lening niet meer te betalen.’

Kasper hoorde dat zijn vader zijn keel schraapte.

‘Jullie hebben veel geld uitgegeven aan luxe spullen. Dat moeten jullie

wel terugbetalen. Daar kan niemand iets aan veranderen. Die extra

kosten hoeven jullie alleen niet meer te betalen. En de lening die je

ouders voor het betalen van die kosten hebben moeten afsluiten, valt

ook weg. Maar dat geld voor die mooie spullen moet echt terug.’

Pippa keek naar de grond. ‘Ik weet het,’ zei ze. ‘Maar de wens van

Kasper komt toch ook uit?’

145

146

‘Inderdaad. Jullie mogen over dat terugbetalen net zo lang doen als

jullie willen,’ zei Kasper blij. ‘En mijn principiële vader hier gaat jullie

helpen,’ zei hij en hij gaf zijn vader een klap op zijn schouder. ‘Je

krijgt snel je oude leven weer terug, Pippa. Alleen die luxe spullen

niet. Maar ach, ik vond je zonder toch veel leuker.’

Pippa gaf Kasper een duw.

‘Ik ben zo trots op je, Kasper,’ zei zijn vader.

Kasper keek hem aan. Meende hij dat echt?

‘Mama zou ook trots op je zijn.’

Kasper voelde een brok in zijn keel. Hij wilde zijn vader omhelzen,

maar …

‘Stil eens,’ zei zijn vader. ‘Zie ik daar niet wat bewegen in het water?’

‘Ja! Daar,’ zei Pippa. ‘O nee, toch niet.’

Het water trok weer glad.

‘Iets te hard geroepen, Pippa,’ zei Kasper.

Er viel een stilte.

‘Eten we vanavond weer volgens het eetschema, papa?’

‘Vanavond staat er vis op tafel. Als we er tenminste eentje vangen.’

‘Het is toch vrijdag? Dan eten we altijd kip met gebakken aardappe-

len en komkommer. Vis is voor zaterdag.’

‘Zullen we het een keer anders doen?’ zei zijn vader met een knip-

oog.

Kasper keek hem met grote ogen aan. Anders? Zei zijn vader dat?

‘Of weet je wat: laten we helemaal een nieuw eetschema bedenken,’

ging zijn vader verder. ‘Ik weet zeker dat wij dat samen heel goed

kunnen.’

‘Dat denk ik ook,’ zei Kasper en op datzelfde moment zag hij zijn

dobber onder water zakken. Maar voordat hij zijn hengel optrok, gaf

hij zijn vader eerst een stevige knuffel.

147

148

NASCHRIFT

149

Beste lezers van De Geldfabriek,

Ik hoop dat jullie veel plezier hebben gehad met het lezen van dit

verhaal. Vonden jullie ook dat Pippa wel erg veel aan mooie spullen

dacht? En dat sommige mensen onaardig gingen doen doordat ze

plotseling rijk werden? Net goed dat ze arm werden toen al het geld

terug moest. Of had je toch wel met ze te doen? De Dammeraars

waren er allemaal in geluisd. Toch hadden ze moeten weten dat gra-

tis geld niet bestaat. Of zijn ze op een gemene manier verleid? Ik ben

benieuwd wat jij vindt. Je kunt een reactie geven op www.degeldfa-

briek.nl. En misschien helpt dit laatste deel van het boek je nog.

Ik heb dit verhaal bedacht toen ik zag dat in het echte leven heel veel

mensen deden alsof geld gratis was. Net als in De Geldfabriek kregen

zij geld om mooie dingen te kopen, maar dan van de bank. Dat geld

moest natuurlijk wel een keer terug, want het was geleend. Maar

daar dachten de meesten niet aan. Ze waren verblind door alle mooie

spullen die ze opeens konden kopen. Eigenlijk deden ze net als Pippa

en de familie De Boer. Ze kochten van alles, zelfs auto’s en huizen

die ze normaal gesproken nooit konden betalen. Totdat de bankier

zei: ‘Ik wil mijn centen terug’. Toen hadden ze een probleem, want

dat geld hadden ze al uitgegeven. En dus eiste de bank alles op wat

ze nog hadden, zoals hun huis. Veel kinderen hadden, net als Pippa,

plots geen dak meer boven hun hoofd.

Om te begrijpen hoe het zover is gekomen heb ik dit extra deel ge-

schreven. Ik hoop dat jij straks zo veel weet over schuld dat nooit

meer domme dingen doet met geld.

Franka

150

En toen was er schuld

Pippa is in De Geldfabriek opeens rijk. Ze is superblij en koopt meteen

een mobiele telefoon, merkkleding, een spelcomputer en nog veel

meer. Ze had het geld natuurlijk beter op een spaarrekening kunnen

zetten, maar dat is vet saai. Wat heb je aan euro’s als je er niets mee

doet? Pippa had alleen een dingetje over het hoofd gezien: dat geld

was niet van haar, maar van De Geldfabriek. Haar ouders hadden ze

geleend, wat dus betekende dat ze die ook op een dag zouden moe-

ten terugbetalen. Pippa was dus eigenlijk helemaal niet rijk!

In het echt is er net zoiets gebeurd. Niet met De Geldfabriek, want

die bestaat alleen in dit boek. In werkelijkheid leenden miljoenen

mensen van over de hele wereld honderden miljoenen euro’s en dol-

lars bij de banken. Opgeteld was het een duizelingwekkend bedrag.

Niet slim, zou je nu zeggen, maar toen ging het hartstikke goed in

de wereld. Bijna iedereen had werk en dat werk betaalde bovendien

steeds beter. Maar in plaats van met dat geld hun schulden af te be-

talen, gingen mensen nog méér schulden maken. Want geef toe: het

klinkt toch vet leuk om een nieuwe computer te kopen, of een boot,

of zelfs een tweede huis?

Hoe onverstandig dat was, bleek toen het ineens een stuk slechter

ging. De economie begon te sputteren en plots raakten steeds meer

mensen hun baan kwijt. Nu was er geen salaris meer om het geleen-

de geld terug te betalen, maar toen was het te laat.

Ja, het was echt foute boel in 2007, toen een groot deel van de we-

reld in een diepe crisis belandde. Een crisis werkt net als een sneeuw-

bal die je van een berg af rolt. Het begint met een klein onschuldig

balletje in je handen. Maar als je dat balletje naar beneden rolt, ein-

digt het in een metershoge bowlingbal van ijs, die alles platwalst wat

op zijn pad komt.

151

152

Deze crisis van 2007 wordt de ‘kredietcrisis’ genoemd, vanwege het

krediet oftewel de leningen die haar hebben veroorzaakt. Een crisis

ontstaat als mensen niets meer uitgeven. Dat konden ze ook niet,

want áls ze al geld hadden, dan ging dat naar het terugbetalen van

de gemaakte schulden. Ze hadden simpelweg geen cent meer voor

mooie spullen. Net als in dit verhaal: Pippa kon geen nieuwe fiets

meer kopen. Ook een mobiele telefoon of een spelcomputer was

voor haar te duur.

Die kredietcrisis had grote gevolgen. Bedrijven die spullen maakten en

winkels die ze verkochten, kregen het flink lastig. Er bleef te veel in

de fabrieken en de schappen liggen doordat de klanten wegbleven.

Veel bedrijven gingen daardoor failliet, zodat nóg meer mensen hun

baan kwijtraakten en nog meer mensen problemen hadden om hun

schulden terug te betalen.

De knoeiboel werd daardoor alleen maar erger. Banken kregen maar

een deel van het geld dat ze hadden uitgeleend terug, waardoor ook

zij bankroet dreigden te gaan. Dat kon de overheid niet toestaan,

want dan zouden de mensen die nog spaargeld hadden dat ook ver-

liezen. En dus kregen de banken geld om de crisis te overleven. Alleen

moesten de overheden daarvoor zelf wel geld lenen, en dat geld

moet natuurlijk ook op een dag worden terugbetaald.

Na al die mooie jaren eindigde een groot deel van de wereld met

ernstige geldproblemen. Je vraagt je vast af: waarom heeft niemand

deze domper zien aan komen? Gratis geld bestaat niet, dat weet

iedereen. Toch hebben zo veel mensen gedaan alsof ze het geld zo-

maar kregen. Denken dat iets gratis is, is natuurlijk ook veel leuker.

Het is prettig om je rijk te voelen, ook al ben je het niet echt. Ieder-

een wil er ook bij horen. Kijk maar naar jezelf. Je ouders hebben een

mooie auto, je krijgt alles wat je wilt en je hebt een grote televisie aan

de muur van je slaapkamer hangen. Al je vrienden hebben hetzelfde.

153

Het is op zo’n moment knap lastig om je voor te stellen dat er mis-

schien een dag komt waarop je spijt hebt. Spijt dat je al die spullen

hebt gekocht met geleend geld.

154

Schuld slokt alles op

In De Geldfabriek is Pippa een tijdje spoorloos verdwenen. Ze

schaamt zich en vindt het moeilijk Kasper onder ogen te komen. Ze

heeft ook behoorlijk opgeschept over haar rijkdom. Kasper kan haar

dat flink inpeperen. Maar het is niet alleen schaamte waardoor ze

zich niet laat zien. Ze heeft serieuze problemen. Ze moet haar huis

uit, kan zich niet eens meer ergens wassen en heeft geen eten meer.

Pippa’s leven is echt een puinhoop.

Dat overkwam ook de kinderen die getroffen werden door de kre-

dietcrisis. Tegen het einde ervan in 2014 waren in de wereld liefst 2,6

miljoen kinderen arm geworden door die rotcrisis. Om je een idee te

geven: dat is bijna net zoveel als alle kinderen in Nederland van vijf

tot twintig jaar. Deze kinderen leven elke dag met geldproblemen en

de gevolgen daarvan.

Want door die geldproblemen is er ook nog eens vaak ruzie thuis.

Hun ouders hebben geen werk en maken zich zorgen. Het is dan

ook niet zo gek dat deze kinderen ongelukkiger zijn dan kinderen die

wel genoeg geld hebben. Ze hebben er bovendien vaker moeite mee

goed op te letten op school. Dat komt doordat ze niet altijd hebben

gegeten, verdrietig zijn of slecht hebben geslapen. Deze kinderen

hebben vast weleens gedacht: hadden we maar geen geld geleend.

Nu zijn we alles kwijt.

155

De muziek speelt door

Titus Bol van De Geldfabriek deed alsof zijn leningen gratis waren.

Hij hoopte dat iedereen dan een lening van hem nam, zodat hij

daarvan stinkend rijk kon worden. In werkelijkheid ging het net zo.

Vlak voor de kredietcrisis hebben bankiers ook leningen verstrekt

aan mensen die deze niet konden betalen. Ze dachten niet na over

de problemen die daardoor ontstonden. Ze deden het om er zelf rijk

van te worden.

‘Zolang de muziek blijft spelen, moet je blijven dansen.’

Deze woorden van Chuck Prince vatten de kredietcrisis akelig goed

samen. De toenmalige baas van een van de grootste Amerikaanse

banken bedoelde hiermee in 2007 dat hij ook wel doorhad dat het

uit de hand liep met die schulden. Maar waarom zou hij stoppen?

Alle banken deden hetzelfde. Waarom zou hij als enige langs de kant

van de dansvloer blijven zitten?

Mensen die eigenlijk al te veel schuld hadden, kregen er zelfs nog een

lening bij. Dan konden ze ook een auto kopen bij hun mooie, maar

veel te dure huis. In De Geldfabriek heet de zogenaamde gratis lening

een Superlening. In de Verenigde Staten heette hij de ‘ninjahypo-

theek’. Ninja staat voor: No Income, No Job or Assets. Dat betekent

dat bankiers leningen gaven aan mensen zonder salaris, werk of an-

der bezit. Ze wisten dus dondersgoed dat deze mensen hun schulden

nooit zouden kunnen terugbetalen.

Zolang de muziek speelde, dansten de bankiers vrolijk verder. Ze

dineerden in chique restaurants en dronken champagne van duizend

euro per fles of soms nog meer. Pas toen de muziek stopte en het

kaartenhuisje in elkaar viel, verlieten ze de dansvloer. Toen was het

te laat.

156

De kredietcrisis is in de zomer van 2007 ontstaan doordat

mensen in de Verenigde Staten hun schulden niet meer kon-

den betalen. De crisis verspreidde zich over de hele wereld.

Gezinnen, bedrijven en banken kwamen in diepe geldproble-

men. Om de schade te beperken sprongen veel regeringen te

hulp. Daarvoor maakten ze zelf schulden, wat ervoor zorgde

dat ook zij geldproblemen kregen. Het zal nog lang, heel

lang, duren voordat de crisis echt helemaal voorbij is.

157

158

Met grote dank aan …

De Geldfabriek had niet bestaan zonder de hulp van een grote groep

mensen. Zij hebben belangeloos geld gestort of meegeholpen om dit

boek en de website mogelijk te maken. Daarom grote dank aan …

Michiel Couzy, Jonas Couzy, Morris Couzy, Jan Paul Schutten, Jantien

Niemeijer, Jonas Nouwen, Carolien Vader, David Nouwen, Ciska Mas-

tenbroek, Kees van Asbeck, Monique Beerepoot, Jacob en Jonas Höl-

scher, Michiel Princen, Friso Hiemstra, Pien d’Ailly, Sybrand Frietema

de Vries, Yvonne Zonderop, Leon van den Boom, Paula en Martijn de

Wit, Maxime de Wit, Martijn Voerman, Patrick van der Pijl, Monique

Schram, Robbin Schram, Zara Schram, Jelle Bartels, Thom Boot, Roy

op het Veld, Ronald Zeinstra, Bernard van Riessen, Dick Wolffensper-

ger, Jorien Beukers, Martijn van Loo, Geja Kroese, Klaas Broekhuizen,

Jos Koene, Ronald Buitenhuis, Dick en Olga Wolffensperger, Frédérik

Ruys, Floris van Emik, Stefan Verkerk, Jurgen van Gessel, Anne-Marie

Rosen, Tini Hogenhout, Willemijn Cuperus, Klaske Tameling, Karin van

Geelen, Caroline Hoogveld, Jeroen Wolffensperger, Ria van Weelde-

ren-Rolvink, Vincent Andriessen, Vereniging Life Planners Nederland,

Lennard Hoogenraad, Boudewijn Ridder, Job Snoek, Pieter Oosterhof,

Rien Fraanje, Wouter Couzy, Stéphanie Kannchen, Juliette Couzy,

Charlotte Couzy, Léonie Couzy, Gertjan Bergshoeff, Elisa Hermanides,

Thera Kosian, Roberto Jongejan, Marijke en Bob Couzy, Jacco Rijn-

beek, Saskia Sap, Matthijs Smits, Marco Heijndijk, Fleur van Heemsker-

ck van Beest, Mathijs Bouman, Karin Luiten, Roland Deege, Hubrien

Meijaard, Marja Schavemaker, Esther van Rijswijk, Loes Randazzo,

David de Vriend, Pieter Elshout, Bert van Dijk, Madelon Kranenburg,

Saskia Jonker, George van Houts, Wladimir Lesuis, Adi Goldberg,

Haroon Sheikh, Corina Ruhe, Elsbeth van Saane, Ingrid Oudejans,

Herman Kleintjes, Jolien van Saane, Fiona Herron, Edwin van Anraad,

159

Raoul Kuiper, Alexander van Laaren, Peter Coolen, Jan Willem Gerke-

ma, Janine Luttikhuis, Thierry de Wit, Riki Smits, Judith van der Vegt,

Koert Liekelema, Titia te Dorsthorst, Sandra Olsthoorn, Marijke Mens,

Ilse Zeemeijer, Jeroen Bults, Eugenie van Wiechen, Henk-Jaap San-

ders, Remy en Maud Stokvis, Eveline van Engelen, Anouk Turkenburg,

Angèle van Beckhoven, Sandra Rozemeijer, Mathijs Smit, Nico Blok,

Karien Phaf, Leontine van Roosmalen, Paul Rolvink, Trinu de Jong, Ju-

dith Otten, Frank Booij, Tessa van Dijk, Sem Verhoef, Elise Verhoef, Al-

lard en Rafael van ’t Veer, Bert Loos, Robin Rozema, Marga Huisman,

Arjan Verspuy, Jurriaan Boeren, Liedewij Loorbach, Pensioen Service

Kantoor, Hiske Versprille, Eline Beekman, Mieke Bello, Bianca Asunis,

Bas en Mira Wensink-Smid, Jeroen van der Heide, Suzan Borst, Het

Financieel Kenniscentrum, Rudolf van Meerten, Sjors Fröhlich, Peter

Beckmann, Hermien Kosian, Rik van de Werd, Theodoor Walter, Arne

Maier van Geenkaas en het team van IJsfontein.

160

DE GELDFABRIEK

Franka Rolvink Couzy

met Illustraties van Joost Hölscher

Kasper ziet dat zijn beste vriendin Pippa plotseling rijk is. Van

de ene op de andere dag kan ze een spelcomputer, een tele-

foon en mooie kleren kopen. Niets is te gek. Kasper begrijpt

er niks van. Totdat hij ontdekt dat De Geldfabriek ‘gratis’

geld uitdeelt. Maar is dat geld wel echt gratis? Als Pippa alles

moet terugbetalen, gaat het mis. Kan Kasper zijn vriendin

nog redden?

De Geldfabriek is een spannend verhaal dat is gebaseerd op

de geldcrisis. Voordat deze crisis uitbrak, leenden miljoenen

mensen duizelingwekkende bedragen. Terugbetalen konden

ze niet. Het gevolg was dat ze hun huis uit moesten en hun

mooie spullen kwijtraakten. Wie dit boek leest, zal niet zo

snel meer domme dingen doen met geld!

De Geldfabriek is schuldenvrij uitgegeven met behulp van

crowdfunding.

www.degeldfabriek.nl